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KONUŞULMAMASI GEREKENLER-DİKKAT EDİLMESİ GEREKEN KONULAR  

*Kutlama mesajlarının dışında dini konulara girilmemeli. Röportaj ve Televizyon programlarında konu ile ilgili 
gelen ısrarlı sorulara, laiklik vurgusu ile dini konuların siyasilerin değil konu ile ilgili çalışan İlahiyat kökenli 
akademisyenler ile din alimlerinin vermesi gerektiğine vurgu yapılmalı. Siyasilerin din konuşmasının dini 
siyasete alet etmek olduğu vurgusu yapılabilir. Camiye, kışlaya ve okullara siyaset sokulmamalı.  

*Ak Parti’nin kendi içerisinde yaşadığı tartışmalara girilmemeli, konu ile ilgili sorular cevaplanmamalıdır. Bu 
konudaki en önemli yaklaşım “Biz de izlemekteyiz, demokrasimiz açısından gözlemekteyiz.” yanıtıdır. 

*Türk Ordusu ve Genel Kurmay Başkanlığı ile ilgili eleştirel söylemlerde bulunulmamalı. AKP’nin 
millet(Milliyetçilik) ve ümmet(Din) siyaseti üzerinden rant elde etmeye çalıştığı, bu ideal doğrultusunda 
duyguları sömürerek oyunu arttırma çabasında olduğu doğruda olsa söylenecek tek bir cümle dahi rakibin eline 
çok önemli bir fırsat verebilir.  

*Türkiye’nin etnik ve mezhepsel, cinsiyet ve sınıfsal yapılanmalarına yönelik daima birleştirici bir söylemde 
bulunulmalı. Söylemlerimiz Türkiye Cumhuriyeti Vatandaşlığı ortak paydasından hareket etmeli. Kurtuluş 
savaşındaki birliktelik ruhundan dem vurulmalı hak arayışlarımızı ve adalet söylemlerimizi belirli zümreler ve 
olaylar için değil kavramlar ve olgular için kullanmaya dikkat edilmeli.  

*Parti’nin iç organlarında konuşulması gereken hususlar medya önünde konuşulmamalı. Ülkenin menfaati için 
ilkemiz daima ‘Kol kırılır yen içinde kalır’ olmalıdır. Parti için sorunların çözüm noktası medya ve kamuoyu değil 
parti içi organlardır. Parti sorunlarını kamuoyunda konuşmak ‘Bunlar daha kendi sorunlarını çözemezken ülkeyi 
nasıl yönetecekler’ algısı oluşturup, CHP’ye ve ülkenin geleceğine zarar vermektedir.  

*Söylem oluştururken unutulmaması gereken yegane husus; doğru, güncel ve ilkelerini kapsar olmasıdır. 
Söylemleriniz tamamen doğru olabilir fakat onun yeri, zamanı ve kime söylendiği son derece önemlidir. Püf 
noktası, kimin, ne zaman ve nerede söylediğidir. 

*Sosyal medya hesaplarından yapılacak paylaşımlarda bireysel görüşler yerine parti politikasına uygun 
söylemler tercih edilmeli. Zamanlamanın önemini unutmamalıyız.  

*Diğer önemli bir husus, bir şeyi sizin kaç kere söylediğiniz değil karşıdakinin duyup duymadığıdır. Doğruları 
defalarca söylemekten çekinmeyin. Sizin tekrar dediğiniz karşınızdakinin ilk kez duyduğu olabilir. Tekrarın 
gücüne inanın. 

*Eleştirel söylemlerimizi, projelerimizle desteklemeliyiz. Yanlışı gösterip, doğruyu anlatmalı, bunun adresinin de 
CHP iktidarı olduğu vurgusunu yapmalıyız.  

*Her açıklamaya, herkese ve her soruya cevap verilmemeli. Düşük seviyeli söylemlerle ilgili sorulara muhatap 
almayarak cevap verilmeli. Muhatap almamak çoğu zaman en güzel cevaptır. Muhatap almadığımız ya da o 
seviyeye inmeyeceğimiz dile getirilmeli. Zira o tarz söylemlerde bulunan insanların amaçları bizleri o polemiğe 
sokmaktır, amaçlarına ulaştırmamak için verilecek tek cevap ‘muhatap almıyoruz’ olmalıdır. 
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16-22 AĞUSTOS 2021 HAFTASI ÖZEL GÜNLER  

*16 Ağustos Uluslararası Hacı Bektaş-ı Veli Anma Günü 

*17 Ağustos 1999’da gerçekleşen Kocaeli-Gölcük merkezli 7.8 büyüklüğündeki Marmara depreminde, resmi 
rakamlara göre 18.373 kişi hayatını kaybetti. Depremde ülkenin can damarı sanayi tesisleri de büyük hasar 
gördü. Hasarlı konut ve işyeri sayısı 245 bini aştı. 

*18 Ağustos Aşure Günü   

*19 Ağustos Dünya İnsani Yardım Günü 

*19 Ağustos Dünya Fotoğrafçılık Günü. 

*19 Ağustos 1966’da Muş, Varto'da meydana gelen 6,9 şiddetindeki depremde; 2394 kişi hayatını kaybetti, 
1489 kişi yaralandı. 

*21 Ağustos 1915’de İkinci Anafartalar Savaşı başladı. 

*21 Ağustos 1922’de Mustafa Kemal Paşa, Ordu Komutanlarıyla Akşehir'de yaptığı son toplantıda, Büyük 
Taarruz emrini verdi. 

*22 Ağustos 1942 Türk basının cesur kalemi gazeteci ve yazar Uğur Mumcu’nun doğum günü. 

*22 Ağustos 1986’da siyasetçi, devlet adamı ve Cumhurbaşkanı Celâl Bayar hayatını kaybetti.  

YÖNETİLEMEYEN EKONOMİNİN RESMİ VERİLERLE ÇÖKÜŞÜ 

-Reel Sektörün Döviz Açığı 166 Milyar Dolara Çıktı  

• Reel sektörün döviz pozisyonundaki açık mayısta bir önceki aya göre 5,6 milyar dolar artarak 165,5 milyar 
dolara kadar yükseldi. Sektörün döviz açığı geçen yıl sonuna göre ise 9 milyar dolar büyüdü.  

• Mayısta sektörün döviz varlıkları nisan ayına göre 1,9 milyar dolar azalarak 143,2 milyar dolara gerilerken, 
döviz borçları ise 3,7 milyar dolar artarak 308,7 milyar dolara çıktı.  

• 166 milyar dolara yaklaşan bir döviz riski bulunan reel sektör döviz kurunda yaşanan her 10 kuruşluk artış 
karşısında 16 milyar liraya yakın zarar ediyor.  

-Dış Ticaret Açığı Temmuzla Birlikte Büyümeye Başladı  

• Ticaret Bakanlığının açıkladığı öncü verilere göre temmuzda ihracat geçen yılın aynı ayına göre yüzde 10,2 
oranında artarak 16,4 milyar dolara, ithalat da yüzde 17 oranında artarak 20,7 milyar dolara yükseldi.  

• Temmuz ayı dış ticaret açığı ise yüzde 52,4 oranında artarak 4,3 milyar dolara çıktı. Bu aylık bazda bu yılın 
ikinci en yüksek aylık dış ticaret açığını oluşturuyor.  

• Ocak-temmuz döneminde ise ihracat geçen yılın aynı dönemine göre yüzde 34,9 artarak 121,4 milyar dolara 
yükselirken, ithalat ise yüzde 25,9’luk bir büyümeyle 146,8 milyar dolar oldu.  

• Ocak-temmuz dönemi dış ticaret açığı ise yüzde 4,7 oranında azalarak 25,5 milyar dolara geriledi.  

-Merkez Bankasının Rezervi  

• Brüt Rezerv (Varlık): Merkez Bankasının, brüt rezervi (altın + döviz); 23 – 30 Temmuz) haftasında 1 milyar 281 
milyon dolar artarak 106 milyar 720 milyon dolara yükseldi.  

• Geçen hafta döviz rezervi 1 milyar 467 milyon dolar artarak 64 milyar 128 milyon dolara çıktı. Altın varlıkları 
186 milyon dolar azalarak 41 milyar 592 milyon dolara geriledi.  

• Borçlar (Yükümlülük): Merkez Bankasının bilanço içi döviz ve altın borçları geçen hafta 578 milyon dolar 
azalarak 95 milyar 430 milyon dolara inerken, bilançosunda gözükmeyen (bilanço dışı) döviz ve altın swap 
borçları ise 65 milyar 997 milyon dolara yükseldi.  

• Swap dahil toplam döviz ve altın borçları 74 milyon dolar artarak 161 milyar 427 milyon dolara yükseldi.  

• Net Rezerv: Böylece Merkez Bankasının (kamunun Merkez Bankasındaki mevduatı da borç kabul edildiğinde) 
swap borçları dahil net rezervi, 1 milyar 208 milyon dolar artarak (eksi) -53,7 milyar dolar oldu.  
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• IMF ile 2002 yılında imzalanan Stand-by anlaşması ile tanımlanan analitik bilançoya göre ise kamunun döviz 
mevduatı Merkez Bankası borcu sayılmadığında) net rezervi (eksi) – 41,4 milyar dolar olarak hesaplandı.  

-Sıcak Para  

• Yabancıların Türkiye’deki hisse senedi, iç borçlanma kâğıdı, banka mevduatı ve swaplardan oluşan sıcak para 
stoku 19-30 Temmuz haftasında, 1 milyar 845 milyon dolar artarak 74,3 milyar dolara çıktı.  

• Kur ve fiyat hareketlerinden arındırıldığında ise geçen hafta yabancılar 52 milyon dolarlık hisse senedi sattı, 
301 milyon dolarlık devlet iç borçlanma kağıdı satın aldı.10,2 milyon dolarlık da şirket borçlanma kağıdı sattılar. 
Swap alacaklarını da 850 milyon dolar artırdılar.  

• Yabancı yatırımcıların 30 Temmuz itibariyle Türkiye’deki portföylerinin 21,3 milyar dolarlık kısmı hisse senedi, 
8,6 milyar dolarlık kısmı kamu ve özel sektör borçlanma kağıdı, 30,9 milyar dolarlık kısmı döviz ve TL 
mevduatlarından, 13,5 milyar doları da swap alacaklarından oluşuyor.  

• Yabancı yatırımcılar kur ve fiyat değişimlerinden arındırıldığında bu yıl 1 Ocak – 30 Temmuz günleri arasında 
hisse senedi ve iç borçlanma kâğıtlarında net olarak 360 milyon dolarlık satış yaptılar. Swap alacaklarını da 7,1 
milyar dolar azalttılar. Dolayısıyla yılbaşından bu yana net sıcak para çıkışı (kur farklarından arındırılmış) 7,4 
milyar dolar oldu.  

-Kredi ve Mevduat Gelişmeleri  

Mevduat  

• Bankalardaki toplam mevduat, 62 milyar lira azalarak 3 trilyon 870 milyar liraya geriledi.  

• TL cinsinden mevduatlar 21,9 milyar lira azalarak ve 1 trilyon 742 milyar liraya indi.  

• 879 milyon dolar artarak 255,1 milyar dolara yükselen döviz ve altın cinsinden mevduatların TL karşılığı ise 
kurdaki düşüşün etkisiyle 40,1 milyar lira azalarak 2 trilyon 128 milyar lira oldu.  

• Dolarizasyon: Döviz mevduatlarının toplam mevduattaki payı (dolarizasyon oranı) da yüzde 55 oldu. Yurt içi 
ve yurt dışı kaynaklı toplam mevduatın yarasından çoğunu yine yabancı para cinsinden açılmış mevduatlar 
oluşturmaya devam etti.  

• Dolarizasyon; gerçek kişilere ait (vatandaşın tasarruf mevduatı) mevduatlarda ise yüzde 56,1 oldu. Gerçek 
kişilere ait döviz mevduatları 26 Temmuz – 2 Ağustos günleri arasında 1,1 milyar dolar artarak 162,9 milyar 
dolara yükseldi.  

Krediler  

• Bankaların verdiği krediler (bankaların bankalara verdiği krediler hariç) 26 Temmuz -2 Ağustos günleri 
arasında, 13,2 milyar liralık azalışla 3 trilyon 873 milyar liraya geriledi. Gerileme döviz kurunda yaşanan 
düşüşten kaynaklandı.  

• Bu günler arasında TL krediler 10,5 milyar lira artarken , döviz kredilerindin TL karşılığında ise kur düşüşünün 
etkisiyle 23,7 milyar liralık azalış oldu. Döviz kredileri dolar cinsinden ise 716 milyon dolar artarak ve 164,9 
milyar dolara yükseldi.  

-Bankaların Karı Yüzde 10 Arttı  

• Bankacılık sektörünün bu yılın ilk altı aylık dönemindeki net karı geçen yılın aynı dönemine yüzde 10 oranında 
artarak 33,8 milyar liraya yükseldi. Sektör geçen yıl bu dönemde 30,7 milyar lira net kar elde etmişti.  

• Bankacılık sektörünün karındaki artış oranının yüzde 10’da kalmasında kamu bankalarının kötü performansı 
belirleyici oldu.  

• Yılın ilk yarısında kamu bankalarının karı geçen yılın aynı dönemine göre yüzde 38,8 oranında azalırken 7,4 
milyar dolara inerken, özel bankaların karı ise yüzde 41,7 oranında artarak 26,4 milyar dolar olarak gerçekleşti.  

-KOBİ’lerin Bankalara Borcu 965 Milyar Liraya Çıktı  

• Küçük ve orta boy işletmelerin (KOBİ) bankacılık sektörüne olan kredi borçları haziranda 21,6 milyar lira daha 
artarak 965,3 milyar liraya kadar yükseldi.  

• KOBİ’lerin bankalara olan bu borcunun 57,6 milyar lirası ise KOBİ’lerin zamanında ödeyemediği için bankaların 
takibe aldığı kredilerden oluşuyor. Kredisi takibe alındığı için bankalar tarafından icraya verilen KOBİ sayısı ise 
283 bin 661 olarak belirlendi.  
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-Tarım Sektörünün Bankalara Borcu 149 Milyara Yükseldi  

• Tarım sektörünün bankalara olan borcu da haziranda bir önceki aya göre 3,7 milyar lira artarak 149 milyar 
liraya yükseldi.  

• Sektörün bu borcunun 109,9 milyar liralık kısmı kamu bankalarına olan borçlarından meydana geliyor.  

• Sektörün bu borcunun 4,8 milyar liralık kısmı da zamanında ödenmediği için bankaların takibe aldığı 
borçlardan oluşuyor.  

-Vatandaşın Toplam Borcu 980 Milyara Ulaştı  

• Bankalara Ve Finansman Şirketlerine: Vatandaşların bankalara ve finansman şirketlerine olan borcu 
(takipteki borçları da dahil) 23-30 Temmuz günleri arasında 8,5 milyar lira artarak 922,8 milyar liraya yükseldi. 
Bu borcun 20 milyar lirası vadesinde ödenmediği için takibe alınan kredi ve kredi kartı borçlarından oluşuyor.  

• Bu borcun 743,7 milyar lirası bireysel (konut, otomobil, ihtiyaç dahil) kredilerinden, 179,1 milyar lirası da kredi 
kartlarından kaynaklanıyor. Son hafta tüketici kredilerinde 5,3 milyar liralık, kredi kartı borçlarında ise 3,2 milyar 
liralık artış oldu.  

• Takipteki Borç: Vatandaşların vadesinde ödeyemediği için bankalar tarafından icraya verilen takipteki borçları 
da 14,6 milyar lirası tüketici kredilerinden, 5,4 milyar lirası da kredi kartlarından olmak üzere toplam 20 milyar 
lira düzeyinde bulunuyor.  

• Varlık Yönetim Şirketlerine Borç: Bu arada bankaların vatandaştan zamanında tahsil edemedikleri için takibe 
aldıkları ancak daha sonra da varlık yönetim şirketlerine sattıkları alacaklarından kaynaklanan vatandaşın borcu 
da Mart 2021 sonu itibariyle 30,3 milyar lira olarak açıklandı.  

• TOKİ’ye Olan Borç: Vatandaşların taksitli konut alımları nedeniyle Toplu Konut İdaresine (TOKİ) olan borçları 
ise 26,4 milyar lira düzeyinde bulunuyor.  

• Toplam Borç: Böylece vatandaşların, bankalara, finansman şirketlerine, varlık yönetim şirketlerine ve TOKİ’ye 
olan (tahsili gecikmiş borçlar da dahil) toplam borcu 979,5 milyar lirayı buluyor.  

-Vatandaşın Bankalara Ödediği Faiz  

• Kurban Bayramı sonrası hızlı bir borçlanma eğitimine giren vatandaşların bu yılın ilk altı aylık döneminde 
bankalara tüketici kredisi ve kredi kartları için ödediği toplam faiz ise 53 milyar 534 milyar liraya kadar yükseldi.  

• Vatandaşlar hem borçlanmadaki artış hem de faiz oranlarındaki artış yüzünden bu yılın ilk yarısında bankalara 
geçen yıla göre yüzde 39,2 oranında daha fazla faiz ödediler. Geçen yıl aynı dönemde 38,5 milyar lira faiz 
ödenmişti.  

-Faiz Oranları  

Kredi ve Mevduat Faiz Oranları  

• 30 Temmuz itibariyle bankaların bir yıl vadeli TL cinsinden mevduata uyguladığı yıllık faiz oranı bir önceki 
haftaya göre 3,39 puan artarak yüzde 19,17’ye, ticari kredi faizleri ise 1,43 puan artarak yüzde 20,47’ye 
yükseldi.  

Merkez Bankası Fonlama Faizi  

• Merkez Bankasının çeşitli yollardan bankalara verdiği paranın (6 Ağustos’ta 294 milyar lira) ağırlıklı ortalama 
faizi de 6 Ağustos itibariyle yine yüzde 19 oldu.  

İç Borçlanma Kağıtlarının Faizi  

• İki yıl vadeli devlet tahvili 6 Ağustos günü kapanışta yüzde 18,59 faiz oranıyla (gösterge faiz) işlem gördü.  

• Beş yıl vadelinin faizi de yüzde 18,45’’e 10 yıl vadeli tahvilin faizi ise yüzde 17,81’e yükseldi.  

• Faiz oranları iki yıl vadelide 0,14 puan azalırken, 5 yıl vadelide yüzde 0,75 puan, on yıl vadelide ise 0,62 puan 
arttı.  

Risk Primi (CDS)  

• Türkiye’nin dış borçlarını geri ödeme (temerrüt) riskini gösteren CDS (Kredi temerrüt sigortası- 5 yıl vadeli) ise 
geçen hafta yüzde 1,54 oranında azalarak 6 Ağusos itibariyle 372,81 oldu.  
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• CDS’i Türkiye’den yüksek ülke olarak bir ter Arjantin bulunuyor. Türkiye diğer tüm ülkelerden daha yüksek bir 
risk primine sahip bulunuyor.  

• Risk primi son 5 yılda en düşük noktaya 152,28’le 5 Ocak 2018 tarihinde inmiş, en yüksek noktaya da 643,15 
değeriyle 10 Mayıs 2020 tarihinde çıkmıştı.  

-Enflasyon Yükselmeye Devam Ediyor  

• Enflasyon diğer bir ifadeyle de hayat pahalılığı yaz aylarında olmamıza rağmen kontrolsüz bir şekilde artmaya 
devam ediyor. Tek görevi fiyat istikrarını sağlamak olan Merkez Bankası ile iktidar ise seyrediyor.  

• Enflasyon bu yıl temmuz ayında yüzde 1,8’e kadar yükseldi. Bu son 20 yılın en yüksek temmuz ayı tüketici 
fiyatları artış oranını oluşturuyor. TÜFE’nin temmuzda bu ölçüde artmasında gıda fiyatlarındaki artışın yanı sıra 
iktidarın elektrik, doğalgaz ve LPG’ye 1 Temmuz’dan geçerli olmak üzere yaptığı yaptığı yüksek orandı zamlar 
belirleyici oldu. Temmuz ayı başında elektriğe yüzde 15, doğalgaza yüzde 10, LPG’ye (tüp gaz) ise yüzde 12 zam 
yapılmıştı.  

• Bu artışla birlikte yıllık enflasyon yüzde 18,95’a kakar yükseldi. Bu oran son 27 ayın en yüksek yıllık 
enflasyonunu oluşturuyor.  

• Yıllık fiyat artışı gıda harcamalarında yüzde 24,92’yi buldu. Gıda harcamaları yüzde 25,9’la tüketicilerin en 
fazla para ayırmak zorunda olduğu harcama grubunu oluşturuyor. Türkiye ortalamasına gösteren oran 
yoksullarda ise yüzde 35’lere kadar çıkıyor. Yıllık fiyat artışı tüketicilerin harcamalarında yüzde 15,49’la ikinci 
en yüksek ağırlığa sahip olan ulaştırmada ise yüzde 24,6’yı buldu.  

• Döviz kurunda yaşanan artışta karşı çok daha fazla duyarlı olan üretici fiyatlarında ise temmuzda yüzde 2,46 
oranında artış yaşandı.  

• Üretici fiyatlarındaki yıllık artış yüzde 44,92’yi buldu.  

• Üretici fiyatlarındaki yüzde 44,92’lik artış geride tüketici fiyatlarına, diğer bir ifadeyle halka yansımayı 
bekleyen büyük bir enflasyon stokunun beklediğine işaret ediyor.  

• Hem tüketici fiyatları endeksi hem de üretici fiyatları endeksi 2003 yılındaki fiyat seviyesi 100 kabul 
edilerek oluşturuldu. Temmuz 2021 itibariyle üretici fiyatları endeksi 557,36, üretici fiyatları endeksi de 
710,61 seviyesinde bulunuyor. Tüketici fiyatları endeksinde hizmet kalemleri de bulunduğu için birebir 
yansıması beklenmez ancak, geride tüketici fiyatlarına yansımaya bekleyen yüzde 27’lik bir üretici fiyat artışı 
bulunuyor.  

-Sefalet Endeksi  

• İşsizlik ve enflasyon (%13,2 + %18,95) oranlarının toplamından oluşan sefalet endeksi de 32,2’yle son yılların 
en yüksek noktasına ulaştı. Sefalet endeksi bir önceki ay 30,73 olarak hesaplanmıştı.  

-Bankalardaki Mevduatın Yüzde 57,5’i Milyonerlerin  

• Bankalardaki Türk vatandaşlarına ait Türk lirası ve döviz mevduatlarının yüzde 57,48’i içerisinde bir milyon lira 
ve daha fazla mevduat bulunan 324 bin hesapta tutuluyor.  

• BDDK’nın verilerine göre Haziran 2021 sonu itibariyle bankalarda Türk vatandaşlarına (gerçek ve tüzel kişi) ait 
hesaplarda toplam 3 milyar 624 milyon lira bulunuyor.  

• Bu tutarın 2 trilyon 83 milyar liralık kısmı ise 324 bin hesap sahibi tarafından kontrol ediliyor.  

-Borsadaki Yatırımcı Sayısı Azaldı  

• Bu yılın ilk aylarında önemli ölçüde artan Borsa İstanbul’daki yatırımcıların sayısında temmuz ayında ise 37 bin 
684 kişilik azalma yaşandı. Haziranda 2 milyon 445 bin 559 olan Borsa İstanbul’daki yatırımcı sayısı Temmuzda 2 
milyon 407 bin 875’e geriledi.  

• Yabancı yatırımcı sayısının 4 azalarak 13 bin 122’ye indiği temmuzda yerli yatırımcı sayısı ise 37 bin 680 kişi 
azalarak, 2 milyon 394 bin 753’e indi.  

• Borsa İstanbul’da işlem gören hisse senetlerinin toplam piyasa değeri ise Temmuzda 15,4 milyar lira artarak 
680,1 milyar liraya çıktı.  
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• BİST’teki hisse senetlerinin 396,3 milyar liralık kısmı yerli, 283,8 milyar liralık kısmı ise yabancı yatırımcılara ait 
bulunuyor. Yabancıların hisse senetleri piyasasındaki payı temmuzda biraz daha azalarak yüzde 41,7’ye kadar 
indi.  

• Yerli yatırımcılara ait bulunan hisse senetlerinin 299,2 milyar liralık kısmı (yüzde 75,5’i) bir milyon lira ve 
üzerinde portföyü bulunan yatırımcılara ait bulunuyor.  

-İcra Dairelerindeki Dosya Sayısı 22,4 Milyon  

• Ulusal Yargı Ağı (UYAP) üzerinden alınan verilere göre bu yıl 1 Ocak- 29 Temmuz günleri arasında icra ve iflas 
dairelerine toplam 4 milyon 112 bin yeni dosya geldi. Yeni gelen dosya sayısı geçen yılın aynı dönemine göre 
923 bin adet arttı.  

• Aynı dönemde 3 milyon 802 bin icra dosyası da sonuçlandırıldı.  

• Geçen yıl nisan ayından itibaren üç ay süreyle icra dairelerine başvurular ertelenmişti. Bu yılki yüksek artışın 
önemli bir nedenini de bu ertelemenin etkisi oluşturuyor.  

• İcra dairelerinde derdest bulunan dosya sayısı ise bir yıl öncesine göre (29 Temmuz 2020 tarihine göre) 1 
milyon 806 bin adet artarak 22 milyon 521 bine çıktı. 

ERDOĞAN’IN AÇIKLAMALARI MERKEZ BANKASI’NIN AĞUSTOS AYI 
ANKETİNDE TEKZİP EDİLDİ 

Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın ağustostan itibaren enflasyonun düşüşe geçeceği, faizlerin indirileceği yönündeki 
açıklamaları, Merkez Bankası’nın ağustos ayı anketinde tekzip edildi. Yılsonu enflasyon beklentisi temmuz 
ayındaki yüzde 15,64 seviyesinden yüzde 16,30 düzeyine yükseldi. 24 ay sonrasına dönük enflasyon 
beklentisi de yüzde 10,52’ye yükseldi. Bunun anlamı iktidarın ve MB’nin 2023’te yüzde 52’lik tek haneli 
enflasyon hedefine kimse inanmıyor.  

Cumhurbaşkanı Erdoğan, youtube tarafından da ‘İktidar yandaşı’ olarak tescillenen A Haber’de katıldığı 
programda ağustos ayında enflasyonun en yüksek düzeye çıktığını, bundan sonra enflasyonda artış 
beklemediklerini, düşüşe geçileceğini belirterek, faizlerinde indirileceğini söylemişti.  

Ancak Cumhurbaşkanının bu açıklamalarının hemen ertesi günü 6 Ağustos’ta açıklanan MB ağustos 2021 Piyasa 
Katılımcıları Anketi (PİKA) sonuçlarına göre, yılsonu Tüketici Fiyat Endeksi (TÜFE) enflasyon beklentisi temmuz 
ayındaki yüzde 15,64 seviyesinden yüzde 16,30 düzeyine yükseldi.  

Merkez Bankası’nın her ay reel ve finansal sektör temsilcileri ile profesyoneller ve akademisyenlerden oluşan 
katılımcılarla gerçekleştirdiği anketi bu ay 55 profesyonel yanıtladı.  

Anket sonuçlarına göre, geçen ay yüzde 0,85 olan ağustos ayı TÜFE beklentisi, bu anket döneminde yüzde 
0,99'a yükseldi. Bu da temmuz verileriyle yüzde 18,95 olarak açıklanan yıllık TÜFE’nin, Cumhurbaşkanının 
söylediklerinin tersine, eylül ayında açıklanacak ağustos verileriyle birlikte, yüzde 19’un üzerine çıkmasının 
beklendiğini ve MB’nin yüzde 19’luk politika faizinin enflasyonun altında kalacağı görüşünün öne çıktığını 
gösteriyor.  

PİKA sonuçları, 12 ay sonrası TÜFE beklentisinin yüzde 12,62'den 12,48'e düşmesine karşın, 24 ay sonrası TÜFE 
beklentisinin yüzde 10,43'ten yüzde 10,52'ye yükseldiğini gösteriyor. Diğer deyişle 2023 ağustosunda 
enflasyonun çift hanede kalmaya devam edeceği kanısı ağırlıkta. İktidarın ve MB’nin son enflasyon raporunda 
açıkladığı 2023 yılı için yüzde 5’lik ‘tek haneli enflasyon’ hedefinin piyasa profesyonelleri tarafından inandırıcı 
bulunmadığı gibi bunun en az iki katı bir enflasyonun 24 ay sonrası için öngörüldüğü anlaşılıyor.  

Diğer yandan PİKA katılımcılarının yılsonu dolar/TL beklentisi 8,99'dan 8,94'e gerilerken, 12 ay sonrası dolar/TL 
beklentisi ise 9,37'ye çıktı. Dolayısıyla kurlardaki yükselişin gelecek yılda da devam edeceği, doların TL 
karşılığının 10 TL’ye yaklaşacağını düşünenler ağırlıkta.  

Bir önceki anket döneminde 24,7 milyar dolar olan yılsonu cari işlemler açığı beklentisi, ağustos ayında 23,5 
milyar dolara indi. Gelecek yıl cari işlemler açığı beklentisi de 21,3 milyar dolardan 21,2 milyar dolara geriledi. 
Bunda temmuz ayında başlatılan normalleşme ve dış turizme açılmayla birlikte turizm dövizi gelirlerinin artacağı 
kanısının öne çıkmasının etkili olduğunu söyleyebiliriz. Normalleşme ve uzun bayram tatili sonrasında hızla 
artışa geçen vaka ve vefat sayıları yeni bir kapanmayı, yurtdışı seyahat kısıtlamalarını beraberinde getirebilir ve 
turizmde şimdilik görülen kısmi canlanma kesintiye uğrayabilir. Bu da cari açıkta gözlenen iyimserliği tekrar 
tersine çevirebilir.  
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GSYH 2021 yılı büyüme beklentisi de bir önceki anket döneminde yüzde 5,8 iken bu anket döneminde yüzde 6 
olarak gerçekleşti. GSYH 2022 yılı büyüme beklentisi ise bir önceki anket döneminde olduğu gibi bu anket 
döneminde de yüzde 4’te aynı kaldı.  

MB’nin daha önce beklenti anketi olarak yayınladığı haziran ayından bu yana adını Piyasa Katılımcıları Anketi 
olarak değiştirdiği anketteki sonuçlar her ne kadar resmi görüşleri yansıtmasa da piyasa profesyonellerinin 
değerlendirme ve öngörülerini yansıtması açısından önemli.  

İktidarın hazırladığı Orta Vadeli Program (OVP) ve MB’nin enflasyon raporlarındaki hedefler çok ciddi sapmalara 
uğrarken, piyasa ve ekonomi gerçeklerinden uzak şekilde masa başı hesaplamalarla hedef belirlendiğini 
gösteriyor. Merkez Bankası son enflasyon raporunda yılsonu enflasyon hedefini üçüncü kez değiştirmek 
zorunda kalarak, yüzde 9’dan 12’ye, 12’den 15’e yükseltmek zorunda kaldı. Oysa piyasa profesyonelleri içinde 
yaşadıkları reel ekonominin gerçeklerinden yola çıkarak çok önceden yılsonu enflasyon beklentilerini asgari 
yüzde 15 olarak ifade etmişlerdi. Şimdi ise Cumhurbaşkanının ağustostan itibaren enflasyonun düşüşe geçeceği 
tezine karşılık, PİKA katılımcıları tam tersine enflasyonun yüksek kalmaya devam edeceğini bugünkü seviyesinin 
altına inse de yüzde 16,30 olacağını öngörüyor.  

Muhtemelen sonbahar aylarında bu beklentiler daha da yüksek seviyelere çıkacaktır. PİKA sonuçları iktidarın, 
ekonomi yönetiminin ve MB’nin beklenti, tahmin ve hedeflerinin pek çoğunun piyasa profesyonelleri, reel ve 
finans sektörü yöneticileri için bir anlam ifade etmediğini apaçık gösteriyor.  

FİTCH RATİNGS’TEN, TÜRKİYE'YE DOLARİZASYONUN UYARISI 

Uluslararası Kredi Derecelendirme Kuruluşu Fitch Ratings, TL’nin enflasyon karşısındaki reel getirisinin 
negatif hâle gelmesi durumunda halen Türkiye'de oldukça yüksek düzeyde bulunan dolarizasyonun daha da 
artacağı uyarısında bulundu!  

Mevcut durumda bile politika faizi olan yüzde 19’a dayanan enflasyon sonrası, mevduatların 3 aylık ortalama 
reel faizi negatife dönüştü.  

Fitch değerlendirmesinde zamansız ve zoraki faiz indirimi ile birlikte TL’nin değer kaybının ve kurların 
yükselişinin hızlanması durumunda, bankacılık sektörü kredilerinin yüzde 36’sını oluşturan yabancı para 
cinsinden krediler açısından da oldukça ağır risklerin ortaya çıkacağını vurguluyor.  

- Bunun da döviz cinsinden kredi borcu olanların ödeme güçlüğü içine girmesini, bankaların risklerinin artmasını 
beraberinde getireceğine dikkat çekiyor.  

Bankalardaki döviz mevduatları toplamı 17 Temmuz haftasındaki 257 milyar 881 milyon dolar tutarından en son 
30 Temmuz haftası itibarıyla 3 milyar dolar daha artarak 260 milyar 059 milyon dolara yükseldi. Döviz 
mevduatları tutarı, bankalardaki toplam mevduatın yüzde 60’ına yaklaştı.  

30 Temmuz haftası itibarıyla bankalardaki mevduat toplamı 4 trilyon 41 milyar TL. Bu tutarın 1 trilyon 762 
milyar lirasını TL mevduatları, 2 trilyon 139 milyar lirasını döviz mevduatlarının TL karşılıkları oluşturuyor. 
Zamansız alınacak keyfi ve kişisel tercih doğrultusundaki kararlarla konjonktür uygun olmadığı halde siyasi 
baskıyla yapılacak bir faiz indirimi halen olağanüstü boyutlarda olan dolarizasyonu yukarılara taşıyacaktır.  

ÜLKE FELAKETLERLE UĞRAŞIRKEN SOMALİ’YE 30 MİLYON HİBE! 

Somali’ye 30 milyon dolar karşılıksız hibede bulunması, gerek afete uğrayan yurttaşlarımızın gerekse 
hepimizin içini acıtmıştır! 

Ülkemizi ve ekonomimizi sarsan yangın felaketine müdahale edebilecek THK uçaklarının 4 milyon dolarlık 
bakım onarım ihtiyacı gerekçe gösterilerek hangarda çürütülmesine karşılık, iktidarın imzaladığı ve 5 
Ağustos’ta resmi gazetede yayınlanan anlaşmayla Somali’ye 30 milyon dolar karşılıksız hibede bulunması, 
gerek afete uğrayan yurttaşlarımızın gerekse hepimizin içini acıtmıştır!  

Türkiye ile Somali arasında imzalanan bütçe finansmanı ve kurumsal kapasitenin geliştirilmesi anlaşması 5 
Ağustos’ta resmi gazetede yayınlanarak yürürlüğe girdi. Anlaşma çerçevesinde Türkiye Somali’ye 12 ay boyunca 
aylık 2,5 milyon dolar olmak üzere toplam 30 milyon dolar ‘hibe nitelikli karşılıksız finansal katkı’ sağlayacak.  

28 Temmuz’da ilk olarak Manavgat’ta başlayan ve kısa sürede ülkemizin dört bir yanına yayılarak yüzlerce 
yerleşim yerini etkisi altına alan orman yangınları felaketinde, ‘envanterinde bir tek yangın uçağı olmadığını’ 
itiraf eden iktidarın Türk Hava Kurumu’na ait 19 yangın söndürme uçağının 3 yıldan bu yana hangarda 
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çürütülmesi gerekçesi ise bu uçakların bakım ve onarımı için 4 milyon dolar (34 milyon TL) kaynak gerektiği, bu 
nedenle dışardan ihale ile uçak kullanılması yoluna gidildiği idi.  

Bu yıl 5 yangın söndürme uçağı için açılan ihalede ancak 3 uçak için anlaşma yapılabildiği ve 1 Haziran- 31 Ekim 
dönemi 153 gün için bu 3 uçağın kiralama bedelinin 203 milyon TL (23 milyon dolar) olduğu açıklandı.  

Somali’ye 30 milyon dolar (258 milyon TL) hibe veren, 3 Rus yangın söndürme uçağı için 153 günde 23 milyon 
dolar ödemeyi kabul eden iktidarın, THK’nın 19 uçağını çürütme pahasına 4 milyon dolar bulamamasının hiçbir 
siyasi, ahlaki, ekonomik, vicdani gerekçesi olamaz. Bu tamamıyla kurumsal yıkım ve yok etme hırsının 
sonucunda ülkemize ve yurttaşlarımıza on binlerin geleceğinin yok edilmesi pahasına yaşatılan ağır bir acıdır.  

Somali’den, kiralık uçaklardan esirgenmeyen milyon dolarların THK’dan esirgenerek, on yıllarca sürecek bir 
doğa katliamı, milyarlarca liralık maddi ve bir daha yerine konulamayacak manevi-doğal-ekolojik kayıplara göz 
yumulmasının sorumluları er ya da geç tüm bunların hesabını vereceklerdir.  

İktidar ilk etapta felaket bölgelerine 50 milyon TL yardım gönderdiğini açıklamıştı. Şimdi Cumhurbaşkanı büyük 
ve küçükbaş hayvan, beyaz et vb. kayıpları karşılanacağını, bedellerinin ödeneceğini söylüyor. Çevre ve Şehircilik 
bakanı TOKİ projelerinden ve uzun vadeli borçlandırmayla evleri, ahırları yananlara yeni ev ve ahırlar vaat 
ediyor.  

İran dahil olmak üzere bu felakette İsrail’den Azerbaycan’a, Hırvatistan’dan İspanya’ya, Ukrayna’ya varana 
kadar pek çok ülkeden yardım ekipleri, yangın uçakları, helikopterleri ülkemizin yardımına koştu. Azerbaycan’a, 
Ukrayna’ya, Polonya’ya İHA-SİHA satışlarıyla övünen iktidarın yangın felaketi karşısında asırlık Türkiye 
Cumhuriyeti’ni çaresiz bırakması yönetimde liyakatsizlik ve beceriksizlikten öte bir şey değildir. Felaket 
çerçevesinde bir yandan da Hazine ve Maliye Bakanlığı ile SGK yangın bölgelerinin afet bölgesi ilanı 
çerçevesinde ‘mücbir sebep’ nedeniyle vergi, SGK prim borçlarını 4 ay erteleme yoluna gitti. İlk görüntüler 
oldukça ciddi bir ekonomik ve doğal kayıpla karşı karşıya olduğumuzu gösteriyor.  

Ulusal dayanışma ve birlikteliğin tüm dünyaya gösterilmesi gereken bir süreçten geçilirken, envanterinde bir 
yangın uçağı dahi olmadığını ilan eden iktidarın gelinen aşamada yangınla mücadelenin büyükşehir 
belediyelerinin görevi ve sorumluluğu olduğunu öne sürmesi felaketten siyasi rant devşirme art niyetinden öte 
bir şey değildir. O halde 11 Büyükşehir Belediyesi THK uçaklarının kendilerine devri ve bakım onarımının 
üstlenilmesi önerisinde bulundular. İktidarın ikiletmeden bu uçakları devretmesi gerekmez mi?  

IMF YOLU… 

IMF, 650 milyar dolarlık rezerv fonunun dağıtımına 23 Ağustos’tan itibaren başlayacağını duyurdu. 

IMF küresel COVID-19 salgını nedeniyle üye ülkelerin rezervlerini takviye etmek amacıyla oluşturduğu rezerv 
fonunu her ülkenin IMF’deki çekmek hakkı (SDR) kotaları çerçevesinde dağıtmaya başlayacağını duyurdu. 
IMF Başkanı Kristalina Georgieva rezerv dağıtımının 23 Ağustos’tan itibaren başlayacağını açıklarken, 
Türkiye’ye aktarılacak tutar 6,4 milyar dolar olacak. Daha önce IMF’ye borç vermekten söz eden iktidarın bu 
parayı alarak Merkez Bankası rezervlerini artırdığını öne sürmesi şaşırtıcı olmaz!  

Uluslararası Para Fonu (IMF), COVID 19 salgınının üye ülkelerin rezervlerinde ve Merkez Bankalarının 
bilançolarında yarattığı tahribatı hafifletmek için oluşturduğu 650 milyar dolarlık rezerv fonunun dağıtımına 23 
Ağustos’tan itibaren başlayacağını duyurdu. Aralarında Türkiye’nin de yer aldığı tüm üye ülkeler tarafından 3 
Ağustos’ta onaylanarak kesinleşen rezerv fonu, her ülkenin IMF nezdindeki çekme hakkı kotası esas alınarak 
belirlenen tutarlar üzerinden paylaştırılacak.  

Bu çerçevede Türkiye’nin payına 6,4 milyar dolar düşmesi ve bu paranın 23 Ağustos’ta MB rezervlerine 
aktarılarak, döviz rezervlerinin asgari bu tutarda yükselmesi söz konusu olacak.  

IMF geçen hafta, uluslararası rezerv para birimi Özel Çekme Hakları'nın (SDR) 650 milyar dolarlık yeni tahsisini 
yönetim kurulunun onayladığını ve IMF tarihinin bu en büyük para rezervi tahsisinin 23 Ağustos'ta 
gerçekleşeceğini açıkladı.  

Üye ülkelerin IMF'deki "kotaları" ile doğrudan orantılı tahsis edilen özel çekme hakları SDR'ler üye ülkenin 
tercihine göre, dolar, euro, sterlin, yen ve yuana çevrilebiliyor. Rezerv Fonu’ndan IMF üyesi 190 ülke 
yararlanacak.  

IMF Başkanı Kristalina Georgieva yaptığı açıklamada, “SDR tahsisi tüm üyelere fayda sağlayacak, uzun vadeli 
küresel rezerv ihtiyacını ele alacak, güven inşa edecek ve küresel ekonominin esnekliğini ve istikrarını 
destekleyecektir” dedi. IMF başkanı Georgieva, yaklaşık 275 milyar dolarlık tahsisin gelişmekte olan pazarlara ve 
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düşük gelirli ülkelere gideceğini ifade etti. IMF'nin son SDR dağıtımı, üye ülkelerin küresel bir mali krizin 
hafifletilmesine yardımcı olmak için 250 milyar dolarlık SDR rezervi aldığı 2009 yılındaki küresel finansal kriz ve 
başta ABD olmak üzere dünyayı sarsan mortgage krizi sırasında yapılmıştı.  

IMF nezdinde yüzde 0,98 özel çekme hakkı kotasına sahip olan MB’nin döviz rezervine bu çerçevede 6,4 milyar 
dolar eklenecek. Halen mevcut kota doğrultusunda MB’nin brüt rezervlerinde SDR üzerinden 1 milyar 576 
milyon dolarlık IMF parası yer alıyor. Rezerv fonunun da aktarılmasıyla MB rezervlerindeki IMF parası toplamı 
7,9 milyar dolara yükselecek.  

Kısa süre öncesine kadar sıklıkla IMF’ye borçları sıfırlamaktan ve IMF’ye borç verecek konuma gelmekten söz 
eden Cumhurbaşkanı ve ekonomi yönetimi IMF’den gelecek bir nevi hibe niteliğindeki bu karşılıksız paradan 
memnun olmalılar ki, IMF’ye herhangi bir tepki ya da parayı reddetme tavrına girmediler.  

TÜİK, ‘CUMHURBAŞKANININ ÖZEL İSTATİSTİK OFİSİ’ HALİNE GETİRİLİYOR! 

TÜİK’te mart ayında dördüncü kez başkan değişikliğinden sonra, kurumun statüsü ve yönetsel yapısı da 
geçen ay değiştirilerek tamamıyla Cumhurbaşkanlığı etkisi altına alındı. CB Erdoğan tarafından geçen hafta 3 
Başkan Yardımcısı birden atanması kurumun tamamıyla siyasallaştığının ve tüm hesaplarının iktidar talimatı 
altına alındığını, TÜİK’in ‘Cumhurbaşkanının Özel İstatistik Ofisi’ haline getirildiğinin somut işaretidir!  

Türkiye İstatistik Kurumu (TÜİK) uzun süredir açıkladığı rakamlar, yayınladığı veriler yanında yaptığı 
hesaplamalardaki çelişkiler, rakamlarla gerçeklerin örtüşmemesi ve nihayet ilk kez ‘açıklamadığı ve ertelediği’ 
veriler ile de hızla güven ve itibar kaybına uğratılan kurumların başında geliyor.  

Tıpkı Merkez Bankası Başkanları gibi açıkladığı rakamlar beğenilmedikçe başkanları değiştirilen TÜİK’te son 
olarak Mart ayında atanıp 15 günde görevden alınan Ahmet Kürşad Dosdoğru’nun yerine aynı ay Erdal Sait 
Dinçer başkan olarak atandı. Böylece TÜİK’te 2,5 yılda 4 kez başkan değişikliği yapıldı.  

Geçtiğimiz ay ise çıkartılan Cumhurbaşkanı kararıyla TÜİK’in statüsü ve kurumsal yapısı sil baştan değiştirilerek 
tamamıyla Cumhurbaşkanının kontrolüne alındı.  

Çıkartılan karar ile daha önceki düzenlemede yer alan “Kurum, Hazine ve Maliye Bakanlığı’na bağlıdır, TÜİK 
Başkanı bakana karşı sorumludur” ifadeleri kaldırılarak Hazine ve Maliye bakanlığı2nın görev ve yetki alanı 
dışına çıkartıldı. Bunun yerine TÜİK’in yeni statüsü ‘özel bütçeli, kamu tüzel kişiliğine haiz, Hazine ve Maliye 
Bakanlığı ile ilişkili’ kurum olarak tanımlandı.  

Hazine ve Maliye Bakanı da bu değişiklikle TÜİK Konseyi Başkanlığı’ndan alınarak kurum üzerindeki yetkileri 
sonlandırıldı. TÜİK’e Hazine ve Maliye Bakanı Lütfi Elvan tarafından atanan 3 başkan yardımcısını da görevden 
alan Cumhurbaşkanı, TÜİK’e Başkan Yardımcısı tayin etme yetkisini de kendisine alarak, bu çerçevede geçtiğimiz 
hafta kuruma aynı anda üç yeni başkan yardımcısı birden atadı.  

Böylece TÜİK’in tamamıyla Cumhurbaşkanı kontrolünde partizanlaşma ve siyasallaşma aşamasını 
tamamladığını, artık ‘Cumhurbaşkanın özel istatistik ofisi’ kimliğine büründürüldüğünü söylemek yanlış 
olmayacaktır. Bundan sonrası için TÜİK’in veri üretimi ve rakam, anket, araştırma yayınlarının tamamıyla 
güvenilirliğinin sıfırlanacağını öngörmekteyim.  

Bunun öncü işaretleri zaten son iki ayda yapılan değişiklikler ve TÜİK’in peş peşe yayınlamaktan vazgeçtiği kritik 
istatistiklerle ortaya çıkmıştı. Haziran ayında 2020 Yıllık Ölüm ve Ölüm Nedeni İstatistikleri süresiz olarak 
ertelendi. Kurumlardan gelen verilerin denkleştirilmesi ve bazı eksiklikler ertelemeye gerekçe gösterilirken, 
koronadan ölümlerin gizlenmek istediği apaçık ortada.  

Temmuz ayında ise bu kez 2020 Göç İstatistikleri’nin yayınlanmasından son anda vazgeçilerek yine süresiz 
ertelendiği duyuruldu. Bunda da Türkiye’ye yönelik artan göç dalgasının yanı sıra Türk vatandaşlarının ülkeyi 
terk edişlerinin hızlanması ve özellikla bazı anketlere de yansıdığı şekilde eğitimli, nitelikli gençlerimizin ülkeyi 
terk etmesi konusundaki gerçek verilerin kamuoyundan gizlenmek istenmesinin etkili olduğunu düşünüyorum. 
Yeni statüsü, yönetim yapısı ile yakında TÜİK, Cumhurbaşkanının istemediği hiçbir veriyi yayınlamazsa ya da 
verileri yayınlamadan önce Cumhurbaşkanına sunup icazet alarak, iktidarı başarısız gösterecek rakamları 
milletten gizlemeye yönelirse sürpriz olmayacaktır.  
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Enflasyon, işsizlik gibi kritik konularda TÜİK dışında bağımsız, bilimsel ahlak ve etiğe duyarlı bilim insanları 
tarafından oluşturulan sivil platformlar ve gruplar tarafından yayınlanan hesaplarmalar iç ve dış kamuoyunda 
daha çok kabul görmekte, gerçek veri olarak kabul edilerek hesaplamalarda öncelikle dikkate alınmaktadır. ENA 
Grup, BETAM, TEPAV vb. kurumlar ve yayınladıkları araştırmalar ne yazık ki TÜİK’ten daha fazla muteber kabul 
edilmektedir.  

3 MİLYON İŞSİZ İŞKUR KAPISINDA 

Türkiye İş Kurumu (İŞKUR), temmuz ayına ilişkin aylık istatistik bültenini yayımladı. Buna göre temmuz ayında 
İŞKUR’a kayıtlı işsiz sayısı bir önceki aya göre yüzde 1,5 artış göstererek 2 milyon 995 bin 607 kişi olarak 
kayıtlara geçti. Ancak yıllık bazda kayıtlı işsiz sayısı azaldı. 

Büyüyen ekonomik kriz ve işsizlerin umudunu yitirmesi nedeniyle salgın döneminde kuruma kayıtlı işsizlerin 
sayısında azalma yaşandı. İŞKUR’un temmuz ayında işverenlerden aldığı açık iş sayısı 160 bin 926, ocak-temmuz 
döneminde ise 940 bin 738 olarak açıklandı. Temmuz ayında işverenlerin İŞKUR’dan işçi talebi artarken işsizlerin 
iş başvurusu azaldı. İŞKUR’a kayıtlı işsiz sayısı geçen yılın temmuz ayında 3 milyon 325 bin 75 kişiyken bu yıl 
yüzde 9,9 azaldı. 

İŞKUR verilerine göre temmuz ayında kurum aracılığıyla yalnızca 123 bin 531 işe yerleşme gerçekleşti. Ancak 
ülke genelinde 4 milyon 237 bin işsiz olduğu düşünülürse toplam işsizlerin yalnızca yüzce 2,9’una denk geliyor. 
Öte yandan temmuzda kayıtlı işsizlerin yüzde 52,2’sini erkekler, yüzde 47,8’ini ise kadınlar oluşturdu. Kuruma 
başvuranların içerisinde genç işsizlerin oranı dikkat çekiyor. Temmuz ayında İŞKUR’a kayıtlı toplam işsizlerin 
yüzde 37,9’u 15-24 yaş arasındaki gençler. 

İşten çıkarmanın yasak olduğu Ocak-Haziran 2021 arasında 564 bin işsiz işsizlik ödeneği için başvurdu. 

162 bin işsizin işsizlik ödeneği başvurusu kabul edildi. Başka bir ifadeyle kuruma işsizlik ödeneği için başvuran 
100 kişiden yalnızca 28’i işsizlik maaşı almaya hak kazandı. Bu durum 2021 yılının ilk 6 ayında 564 bin kişinin 
işini kaybettiğini gösteriyor. Sadece Haziran 2021 döneminde 104 bin işsiz İŞKUR'a başvurdu. Veriler işten 
çıkarma yasağının kalktığı Temmuz 2021 dönemini kapsamıyor. DİSK-AR'ın değerlendirmesine göre işsizlik 
ödeneği başvurularının işten çıkarma yasağının kalkmasına paralel olarak Temmuz 2021 sonrasına hızla 
tırmanacağını söylemek mümkün. 

Öte yandan kuruma kayıtlı açık işlerin yüzde 98,8’i özel sektörden alındı. Sektörler itibarıyla en fazla açık iş 435 
bin 800 ile imalat sanayi sektöründen geldi. En çok açık iş satış danışmanı, turizm ve otelcilik elemanı ve 
konfeksiyon işçisi mesleklerinde gerçekleşti. 

İŞSİZLİĞİ DÜŞÜREN TÜİK’İN OYUNU 

TÜİK’e göre işsizlik haziranda rekor bir şekilde azalarak yüzde 10,6’ya düştü. Aynı dönemde işgücündeki düşüş 
de soru işaretleri yarattı. TÜİK verileri bir kez daha izaha muhtaç rakamlarla tartışmalara neden oldu. 

İşgücü verileri haziranda hem istihdamın arttığını hem de işgücünün gerilediğini gösterdi. Veriler haziranda 
işsizliğin hızlı gerilediğine işaret ederken, aynı dönemde işgücündeki düşüş de soru işareti oluşturdu. Türkiye 
İstatistik Kurumu (TÜİK) haziran ayına ilişkin işgücü verilerini yayımladı. Buna göre ülke genelinde 15 ve üzeri 
yaştaki işsiz sayısı bir ayda 823 bin azaldı. Toplam işsiz sayısı 3 milyon 399 bine düşerken işsizlik oranı da yüzde 
10,6’ya geriledi. TÜİK, verilerine bakıldığında mayısta yüzde 13,1 olan işsizlik haziranda yaklaşık 2,5 puan 
azalmış durumda. Bu, son üç yılın en düşük işsizlik oranı olarak kayıtlara geçti. 

Çalışabilir yaştaki nüfusun 87 bin kişi arttığı haziran ayında işgücünün 222 bin kişi azalması dikkat çekti. Hal 
böyle olunca istihdamın 602 bin kişi arttığı haziranda 823 bin kişinin nasıl iş bulduğu merak konusu oldu. Söz 
konusu dönemde pandemide yürürlüğe giren işten çıkarma yasakları, ücretsiz izin ve kısa çalışma ödeneği 
uygulamaları devam ediyordu. 

Turizmin açıldığı ayda istihdam artışında ilk sırada sanayi yer alırken hizmet sektöründeki istihdam artışı 136 
binde kaldı. 

İzaha Muhtaç 

İşsizlik rakamındaki bu sert düşüşle BirGün’e açıklamalarda bulan TÜİK çalışanı, TÜİK’in işsiz tanımları ile ilgili 
durum olduğunu söyledi. Zira TÜİK, son dört haftada aktif bir şekilde iş arayanları işsiz olarak kabul ediyor. Öte 
yandan hizmetler sektörünün açılması ve turizm hareketlenmesinin işgücü gösterilerine yansıdığını söyleyen 
TÜİK Uzmanı, zamana bağlı eksik istihdamın bu dönemde azaldığını bunun da işgücü verilerine olumlu 
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yansıdığını belirtti: “İşsizlik ve istihdam verilerinde böyle sert düşüş yaşanmaz. Çok farklı bir ay oldu haziran ayı. 
Hizmetler sektöründe açılma yaşandı. Zamana bağlı eksik istihdam, hizmetler sektöründeki açılma nedeniyle 
azaldı.” 

TÜİK verilerinin izaha muhtaç olduğunu belirten Doç. Dr. Aziz Çelik, TÜİK’in dar tanımlı işsizlik verilerinin 
açıklayıcı olmadığına dikkat çekti. Pandeminin etkilerinin TÜİK tarafından dikkate alınmadığını vurgulayan Çelik, 
“İşgücü piyasasına girişlerin azaldığı bir dönemde işsizlik artması gerekirken nasıl azalıyor? İŞKUR’a yapılan iş 
başvurularıyla işsizlik verileri çelişiyor. 1,8 milyon kişi pandemi desteklerinden faydalanıyordu. İş piyasasına giriş 
neden düştü? Pandemi desteklerini alanlar kendilerini çalışıyor olarak mı tanımlıyor? TÜİK’in dar tanımlı işsizlik 
verileri bu sorulara yanıt vermiyor” şeklinde konuştu. 

 

6 Maddede Açıklanması Gereken Konular 

DİSK-AR, açıklanan işsizlik verilerinin ardından her ay yayımladığı İşsizlik ve İstihdamın Görünümü Raporu’nun 
yerine TÜİK verilerindeki tartışmalı ve açıklamaya muhtaç konuları ele alan bir değerlendirme yayımladı. 
Değerlendirmede “TÜİK’in dar tanımlı işsizlik ve istihdam verileri gerçeği yansıtmaktan uzaktır” denilerek 6 
madde paylaşıldı. 

Pandeminin Etkileri Hesaplanmıyor. 

1 Haziran 2021’de salgın kısıtlamalarının kalkması ve ekonominin tam olarak açılması nedeniyle işbaşında 
olanların sayısının artması beklenir bir durum. Ancak buna rağmen TÜİK tarafından açıklanan dar tanımlı işsizlik 
ile istihdam verileri izaha muhtaç. TÜİK salgın döneminde uygulanan işten çıkarma yasağı, kısa çalışma ödeneği 
ve nakdi ücret desteği gibi faktörleri hesaba katmaksızın dar tanımlı işsizlik ve istihdam hesaplaması yapmaya 
devam ediyor. 

Eksik İstihdamdakiler Tam Zamanlı Çalışmaya Başladı. 

2 Haziranda ekonominin açılmasıyla birlikte zamana bağlı eksik istihdam sayısında bir azalma olması doğal. 
Nitekim mayısta 1 milyon 962 bin olan mevsim etkisinden arındırılmış zamana bağlı eksik istihdam sayısı 
haziranda 691 bin kişi azalarak 1 milyon 271 bine geriledi. Ancak zamana bağlı eksik istihdamdaki bu azalma 
yeni istihdam yaratılması ve dar tanımlı işsizliğin düşmesi anlamına gelmiyor. Zaten bu durum halihazırda 
istihdamda olan kişilerin tam zamanlı çalışmaya başlaması demek. 

Açılma İnsanların İşgücüne Katılması Demek. 

3 TÜİK’e göre haziranda, yaz mevsiminde ve ekonominin tam açıldığı bir dönemde, mevsim etkisinden 
arındırılmış işgücünde 222 bin kişilik bir azalma yaşandı. Oysa beklenen, ekonomideki açılma nedeniyle 
insanların işgücü piyasasına daha fazla girmesidir. İşgücündeki azalma izaha muhtaçtır ve gerçekçi değil. 

İşsizlikteki Azalma Yeni Yaratılan İşlerden Kaynaklanmıyor. 

4 Mayısta kısa çalışma ödeneği, nakdi ücret desteği ve işsizlik ödeneğinden faydalananların sayısı 2 milyon 502 
bin kişiyken, haziranda bu sayı 552 bin kişi azalarak 1 milyon 950 bin kişiye düştü. Dolayısıyla 552 bin kişi 
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pandemi ödenekleri almayarak muhtemelen işbaşına dönmüş veya tam zamanlı çalışmaya başlamış. Öyleki 
istihdamdaki artış ve işsizlikteki azalış yeni yaratılan işlerden kaynaklanmıyor. TÜİK’in sorduğu sorular veya 
katılımcıların bu sorulara verdiği yanıtlarda istihdamda olma, işbaşında olma, işsiz olma ve iş arama gibi 
konuların birbirine karışmış olması güçlü bir ihtimal. 

Eksik İstihdamdakiler İstihdamda Kabul Edilir. 

5 Mayıs ve haziran arasındaki bir aylık dönemde mevsim etkisinden arındırılmış zamana bağlı eksik istihdamdaki 
azalma 691 bin kişi. Bu kişilerin hazirandaki tam açılmayla birlikte tam zamanlı çalışmaya döndüklerini söylemek 
mümkün. TÜİK’e göre bir ayda mevsim etkisinden arındırılmış istihdam artışı 602 bin kişi. Ancak zamana bağlı 
eksik istihdam kapsamındakiler zaten istihdamda kabul ediliyor. Zamana bağlı eksik istihdamdaki azalma 
istihdamda bir artış anlamına gelmeyecektir. İstihdamdaki artışın sebebi zamana bağlı eksik istihdamdaki azalış 
olamaz. 

İŞKUR’da İşsiz Sayısı Artarken TÜİK’te İşsiz Sayısı Azalması İzaha Muhtaç. 

6 Son 1 yılda işten çıkarma yasağına rağmen 1 milyon 49 bin kişinin işsizlik ödeneğine başvurduğu İŞKUR 
verilerinden görülüyor. Aynı şekilde İŞKUR’da kayıtlı işsiz sayısı mayısta 2 milyon 893 binken haziranda 2 milyon 
950 bin kişiye yükseldi. Kayıtlı verilerde aktif iş arama kanallarındaki işsiz sayısı artarken TÜİK’e göre işsiz 
sayısının azalması da ayrıca izaha muhtaç. 

TEŞVİK İŞSİZLİĞE DERMAN DEĞİL 

Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı haziranda bin 36 yatırım teşvik belgesi düzenlendi. Teşvikler işsizliğe derman 
olmazken yangınla gündeme gelen Yatağan Termik Santralı’na 761 milyon liralık teşvik düzenlendi. 

Hükümetin istihdamı artırmak için ayakları yere basan bir planı hâlâ yok. Hızla gerileyen istihdama karşı 
hükümet patronlara teşvik vermek dışında herhangi bir adım atmıyor. Bu teşvikler ise işsizliğe çare olmuyor. 

Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı'nın Resmi Gazete'de yayımlanan haziran ayı ait yatırım teşvik listesine göre bin 36 
yatırım teşvik belgesi verildi. Yatırım teşviki verilen şirketlerde toplam 22 bin kişinin istihdam edilmesi 
planlanıyor. Belge alan projelerin yatırım tutarı ise 16 milyar 899 milyon 999 bin 755 lira olarak hesaplandı. 

Öte yandan ülke genelinde istihdam edilenlerin sayısı 2021 yılı mayıs ayında bir önceki aya göre 216 bin kişi 
azalarak 27 milyon 844 bin kişi, istihdam oranı ise yüzde 43,8 oldu. Zira ülkede TÜİK rakamlarına göre 4 milyon 
237 bin kişi işsiz. Geniş tanımlı işsizlik ise 9,7 milyona çıkıyor. 

Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı tarafından yılbaşından bu yana toplam 105,3 milyar lira tutarında yatırım teşvik 
belgesi düzenlendi. Düzenlenen milyarlarca liralık yatırım teşviki belgelerinin gerçekleşmesi durumunda 
şirketlerde toplamda 154 bin 660 istihdam edilmesi planlanıyordu. Ancak bu rakamlar kronikleşen işsizlik 
sorunun çözümüne çok uzak. 

Ayrıca Resmi Gazete’de yayımlanan yatırım teşvik iptal listesine göre, 37 yatırım teşvik belgesi iptal edildi. 171 
firma ise haziranda yatırım teşvik belgesi tamamlama vizesi aldı. 

Yatağan’a 761 Milyon Liralık Teşvik 

Haziran’da verilen teşvik belgeleri içinde en yüksek hacimli teşvik, rüzgârın da etkisiyle yangının iyice yaklaştığı 
Muğla Yatağan ilçesindeki Yatağan Termik Santralı için düzenlendi. Yatağan Termik Enerji Üretim A.Ş’ye, Muğla 
Yatağan’da elektrik enerjisi üretimi, iletimi ve dağıtımı başlıklı yatırımı kapsamında, 761 milyon 920 bin liralık 
teşvik belgesi düzenlendi. 

Türkiye’nin 5’inci büyük termik santralına bölgesel öncelikli yatırım kapsamında olan bu proje için yüzde 80 
vergi indirimi desteği sağlanacak. Bu yatırım için Yatırım Karşılama Oranı yüzde 40 olarak belirlenirken, ayrıca 
yatırım kapsamında yapılacak ithalatta gümrük vergisi muafiyeti sağlanacak Yatırım kapsamında, faiz desteği ve 
KDV istisnası da sağlanacak. 

7 Şirkete 3,9 Milyar Lira 

Haziran ayında en yüksek ikinci teşvik belgesi Ankutsan’ın Adana’daki kâğıt-karton fabrikası yatırımı için 
düzenlendi. Bu yatırım için 634 milyon 47 bin liralık teşvik belgesi verildi. 

Bu dönemde, TCDD sinyalizasyon yatırımı için 521 milyon 900 bin liralık, Tersan Tersanecilik balık gemisi yapımı 
için 486 milyon 644 bin liralık teşvik belgesi aldı. 
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Akmercan Doğalgaz, dağalgaz dağıtım işleri için Zonguldak ve Adıyaman’da iki ayrı proje kapsamında toplam 
864 milyon liralık teşvik belgesi aldı. 

DHH Enerji Kastamonu’da HES projesine 345 milyon 397 bin liralık, Varnoc Sys’nin Kocaeli’ndeki otomotiv yan 
sanayi yatırımına 328 milyon 243 bin liralık teşvik belgesi düzenlendi. 

 

35 MİLYON KİŞİ BANKALARA BORÇLANDI 

Hazine ve Maliye Bakanı Lütfi Elvan, 1 milyon 517 bini takipteki müşteriler olmak üzere, bankalardan bireysel 
kredi alan müşteri sayısının 35 milyon 35 bin olduğunu açıkladı. 

CHP Niğde Milletvekili Ömer Fethi Gürer, bankalara borcu olan vatandaşlar ile borç miktarı ve takiptekilerin 
sayısının açıklanması içi Hazine ve Maliye Bakanlığına yazılı soru önergesi verdi. 

Gürer’in önergesinde şu sorulara yanıt istedi: 

• Türkiye'de son beş yılda bankalara çeşitli şekillerde borcu olan vatandaş sayısı nedir? 

• 3 bin TL ve daha az aylık geliri olan vatandaşın ortalama bankalara kredi borcu ne kadardır? 2500 ile 3000 lira 
geliri olanların kullandığı kredi miktarı ne kadardır? 

• Son beş yılda ülkemizde banka borçlarını ödeyemeyen ve kara listeye giren kişi sayısı kaçtır? 

• Vatandaşın bireysel kredi, konut kredisi, araç kredisi ve kredi kartı gibi banka borçlarının dağılım oranı nedir? 

• Bankalarda çek hesabı bulunan kaç kişinin çeki karşılıksız çıkmıştır? Karşılıksız çekten hapis yatan kaç 
vatandaşımız vardır?” 

2 Milyon 382 Bin Kişi Konut Kredisi Kullandı 

CHP Milletvekili Ömer Fethi Gürer’in önergesini yanıtlayan Bakan Elvan, 2016 yılının Aralık ayında 28 milyon 572 
bin 786 olan bankaların bireysel kredi müşteri sayısının Mart 2021 yılında 35 milyon 35 bin 38 olarak 
hesaplandığını açıkladı. 

Aralık 2016’da konut kredisi müşteri sayısının 2 milyon 382 bin 38 ve kredi miktarının da 164 milyar 850 milyon 
TL olduğunu bildiren Bakan Elvan, Mart 2021’de ise konut kredisi müşteri sayısının 2 milyon 565 bin 104, kredi 
miktarının ise 277 milyar 737 Milyon TL olduğunu kaydetti. 

Elvan, Mart 2021 dönemi itibarıyla bankaların stok kredi kartı alacak tutarının (takiptekiler dahil) 160,4 milyar 
TL olduğunu belirten Bakan Elvan, stok kredi kartı müşteri sayısının (takiptekiler dahil) ise 29,1 milyon kişi 
olduğunu ifade etti. 

Toplam Kredi Miktarı 703 Milyar TL 

Bakan Elvan, Mart 2021 itibariyle banka müşterilerinin çektiği konut kredisinin 277.7 milyar TL, taşıt kredisinin 
13.7 milyar TL ve ihtiyaç kredisinin ise 412.5 milyar TL olmak üzere toplam 703,9 milyar TL olarak belirlendiğini 
de belirtti. 
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Kredilerin Yüzde 32,1’i Konut İçin Çekilmiş 

Mart 2021 dönemi itibarıyla stok bireysel kredi tutarının (takiptekiler dâhil) yüzde 32,1’inin konut kredisi 
olduğuna işaret eden Bakan Elvan, yüzde 1,6’sının taşıt, yüzde 47,7’sinin ihtiyaç ve yüzde18,6’sının kredi kartı 
alacaklarından oluştuğunu da sözlerine ekledi.  

BORÇLAR KATLANIYOR, İCRALAR ARTIYOR 

Milyonlarca icra dosyasına dört milyon dosya daha eklendi. Borcunun dörde katlandığını anlatan yurttaş 
Baytemur, “Beş senedir icralığım. Bu kez koronavirüs öncesine göre çok daha kötü durumdayım” dedi. 

Ulusal Yargı Ağı (UYAP) verilerine göre, bu yılın yedi ayında icra ve iflas dairelerine toplam dört milyon yeni 
dosya geldi. Yeni dosya sayısı, geçen yılın aynı dönemine göre 923 bin arttı. İcra dairelerindeki toplam dosya 
sayısı 25 milyonu geride bıraktı. 

Ülkenin dört bir yanında olduğu gibi Ankara'da da borcunu ödeme umudu olmayan çok sayıda yurttaş, icra 
dairelerinin kapısını aşındırıyor. Koronavirüs salgını karşısında yalnız bırakılan ve her geçen gün sayıları artan 
yurttaşlar, evinin, arabasının, eşyalarının haczedilmemesinin çözümünü arıyor. 

Borca Alıştırdılar 

Ankara İcra Dairesi’nde, ev eşyaları üzerindeki haczi durdurmaya çalışan Yavuz Baytemur isimli yurttaş 
borcunun pandemi öncesine oranla dört kat arttığını aktardı. Yaşadığı zorlu koşulları BirGün’e anlatan 
Baytemur, “Temizlik personeli olarak çalışıyorum. Bir telefon şirketine borcum vardı. Maaşıma icra geldi. 
Normalde 200 TL olan borcuma 660 TL yatırdım. Yani dört katı arttı. Benim icrada toplam yedi tane dosyam var. 
Bunların çoğu kredi kartı borcu. Ekonomik koşullardan dolayı ödeyemedim” dedi. Bankaların da kendisine kredi 
vermediğini anlatan Baytemur, “Önceden sokaklarda kredi kartı dağıtıyorlardı. Herkesi borca alıştırdılar şimdi 
de insanlar borçlarını ödeyemiyor. Eskiden eşinden, dostundan borç alıyordun şimdi o da yok. İnsanlar 
mecburen bankalara borçlanıyor. Bir çocuğum var, eşim ev emekçisi. Kirada oturuyoruz. Ben beş senedir icrayla 
boğuşuyorum” diyor. 

Herkesin Durumu Kötü 

Bir fabrikada kaynakçılık yaptığını dile getiren Kadir Çetinkaya ise “Bir mağazadan taksitle eşya almıştım. 
Ödemesini düzenli olarak yapıyordum ancak pandemiden dolayı işsiz kaldım. Bir sene iş bulamadım ve bu 
yüzden taksitlerimi de ödeyemedim. Bu ay işe başladım ama ödenmeyen borcum için maaşıma haciz geldi. Bu 
borcu taksitlendirmek için icra dairesine geldim. İşsiz kalmadan önce borcumu aylık 300 TL olarak ödüyordum. 
Şimdi icralık olduğumdan dolayı ödeme miktarım aylık 500 TL’ye çıktı” dedi. 

Pandemide işsiz kaldığı süre boyunca devletten sadece bin 100 TL aldığını ve bunun da yeterli olmadığını dile 
getiren Çetinkaya, “Evliyim, iki çocuğum var ve kirada oturuyorum. Onlara bakmakla yükümlüyüm ama 
icralarım çoğalmaya başladı, ödenmeyen taksitlerim, ev kiralarım birikti. Şimdi yine buradayım. Toplam beş 
haczim var, aldığım kısıtlı maaşla onları ödemeye çalışıyorum. Şu an toplam 50 bin TL ödeme yapmam gerekiyor 
ancak asgari ücretle tüm bunları ödemem imkansız. Çevremde borcu olmayan bir insan tanımıyorum. Geçim 
çok zor” ifadelerini kullandı. 

Trafik cezasını ödeyemediği için icralık olan fabrika işçisi Emre G. ise asgari ücretle ev geçindirmenin başlı başına 
zor olduğunu, düzenli olarak borç ödemenin ise imkansız olduğunu kaydetti. “Trafik cezamı vaktinde 
ödeyemedim. Maaşıma haciz geldi ve sadece bunu halledebilmek için Kırıkkale’den Ankara’ya geldim. 
Normalde 3 bin TL olan cezam, icraya düşünce 4 bin 700 TL’yi buldu. Bu cezayı, borç bulup ödeyeceğim” dedi. 

Alım gücünün son dönemde daha önce olmadığı kadar düştüğünü söyleyen Emre G, “Her şey çok pahalı. Bu 
yetmiyor gibi bir de üstüne sürekli ceza geliyor. Ufak bir şeyden dolayı 5 bin TL’den, 10 bin TL’den oluyoruz. 
Benim başıma ilk defa böyle bir şey geldi ama insanlar bunu normal karşılıyor. Önceden ‘icra’ denilince bir korku 
olurdu ama şimdi çok öyle değil gibi. Ben de korku oluştu ama buna alışacağız galiba” diye konuştu. 

Ankara İcra Dairesi'ne telefon borcu için gelen bir yurttaş ise hiçbir gelirinin olmadığını ve bu nedenle sadece 
750 TL'lik borcu için sahibi olduğu arabayı satmak zorunda kalacağını ifade etti. 

ÇİFTÇİNİN BORCU SON BİR AYDA 3,7 MİLYAR LİRA ARTTI 

CHP Mersin Milletvekili Cengiz Gökçel, “Çiftçi borçları 149 milyar liraya yükseldi. Bu rakam, çiftçinin son bir ayda 
3,7 milyar lira daha borçlandığını gösteriyor” dedi. 
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CHP Mersin Milletvekili Cengiz Gökçel, “Çiftçi borçları 149 milyar liraya yükseldi. Bu rakam, çiftçinin son bir ayda 
3,7 milyar lira daha borçlandığını gösteriyor” dedi. 

TBMM Tarım, Orman ve Köyişleri Komisyonu Üyesi Cengiz Gökçel, bugün yaptığı yazılı açıklamada; AKP 
iktidarlarının tarımı ve çiftçiyi bitirme politikası izlediğini, çiftçiyi borçlandırıp üretimden kopardığını öne sürdü. 
Gökçel, “Son bir ayda çiftçinin borcu 3,7 milyar lira arttı. Toplamda çiftçinin 149 milyar lira borcu var. Sektörün 
4,9 milyarlık borcu ise takibe alınmış borçlar.  Böyle bir ortamda çiftçinin rahatlıkla üretip satması mümkün mü” 
diye sordu. 

"Bu Şekilde Devam Etmesi Mümkün Değil" 

Tarımsal girdi maliyetlerindeki artışa değinen Gökçel, “Türkiye Ziraat Odaları Birliği’nin rakamlarına göre, DAP 
gübresi yüzde 158, üre gübresi yüzde 123, zirai ilaçlar yüzde 75, süt yemi yüzde 63, besi yemi yüzde 60, elektrik 
maliyeti yüzde 56 artmıştır. Ancak üretici bu maliyetlerin altından kalkamıyor. Bu şekilde üretimin devam 
etmesi mümkün değil” dedi. 

Tarım, gıda ve içecek sektörünün 2021 yılının ilk 6 ayında 8,2 milyar dolar ithalat yapmasını değerlendiren 
Gökçel, şunları kaydetti: 

“Türkiye bir ithalat cenneti. İktidar, ithalat baronları ile yabancı çiftçiyi zengin ederken bu ülkenin çiftçisi 
borçları altında eziliyor, üretimden uzaklaşıyor. 2008’de 1 milyon 127 bin olan çiftçi sayısı, 2020’de 550 bine 
kadar düştü. Bu, SGK’lı çiftçi sayısının son 12 yılda yüzde 48 azaldığını gösteriyor. Tarım sektöründe istihdam 
edilen kişi sayısı da aynı şekilde yüzde 44 azalmıştır.” 

İKTİDAR HAKSIZ KAZANÇ PEŞİNDEKİ LOBİLERE TÜYO VERİYOR  

Cumhurbaşkanı Erdoğan ısrarlı şekilde faiz indirimine gidileceğini söyleyip kurları yükseltiyor. Cumhurbaşkanı 
ekranlardan birilerine sinyal verdiğini söylüyor. Bu sözlerden sonra dolar-euro artıyor. Faiz indirimi sinyaliyle 
mesaj veren, kurları yükselten bizzat iktidarın başı. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan’ doların 8,80 TL’ye çıkmasına zemin hazırladı. Geçtiğimiz haziran ayında Merkez 
Bankası (MB) Para Politikası Kurulu (PPK) toplantısının öncesinde TRT programına katılan Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, Merkez Bankası başkanıyla konuştuğunu, temmuz ya da ağustosta faizlerin düşürüleceğini, 
enflasyonun da ineceğini söyledi. Bu açıklamanın ertesinde dolar 8,80 TL’ye, euro 10 TL’nin üzerine çıktı. 
PPK’dan ne haziran ne de temmuz aylarında faiz indirimi kararı çıkmadı, politika faizi yüzde 19’da sabit tutuldu. 
Mart ayında faizi yüzde 19’a çıkarttığı için MB Başkanını görevden alan Cumhurbaşkanının tezinin aksine, beş 
aydır politika faizi yüzde 19’da sabitlendiği halde, enflasyon beş aydır sürekli yükseldi. Mart’ta MB Başkan 
değişikliğiyle 7,20 TL’ye kadar inen dolar kurunu 8,50’ye, euroyu 10 TL’ye çıkartan bizzat iktidarın kendisi oldu. 
Mart ayında yüzde 16 düzeyinde ve politika faizinin 3 puan altında olan enflasyon, en son temmuz rakamlarıyla 
yüzde 18,95’e çıktı ve neredeyse MB’nin politika faizini yakaladı. Tam bu aşamada Cumhurbaşkanı Erdoğan 12 
Ağustos’taki PPK toplantısı öncesinde tekrar iktidar medyası ekranlarına çıkıp, enflasyonun hızla düşeceğini, 
faizleri de bugünkü seviyesinin çok altına indireceklerini açıkladı. Ekonomide henüz ortada olmayan bir kararı 
önceden öğrenenler, bunun üzerinden haksız ve spekülatif kazançlar elde eder. Bu bilgilerle yüklü paralar 
kazanırlar. Cumhurbaşkanı faizlerin düşürüleceğini söylerken, ‘ben de sinyalimi herhalde belli yerlere vermiş 
oluyorum’ diyor. Kimdir bu sinyal verdiği yerler ya da birileri? MB Başkanı bir hafta önce enflasyon raporunda, 
enflasyonun üzerinde faiz vermeye devam edeceklerini söylerken, enflasyonla MB faizinin başabaş geldiği bir 
noktada faiz indiriminden söz etmek, MB yönetimini, PPK’yı yok sayarak iç ve uluslararası piyasalara önceden 
faiz indirimi vaadinde bulunup, bunu duyurmak, insider tradingdir. Faiz-döviz spekülatörlerine ‘pozisyon alın, 
faizi düşüreceğiz, TL değer kaybedecek, kurlar fırlayacak, şimdiden dövizleri istifleyin’ tüyosudur. İktisat bilimi 
‘enflasyonun sebep faizin sonuç’ olduğunu yıllardır söylerken, bunun tam aksini iki ayda bir Cumhurbaşkanına 
söyleten, onu buna ikna ederek spekülatif kazançlara zemin hazırlayan, çevresini kuşatan ekonomi danışmanları 
hangi lobilerin hizmetinde? İngiliz portföy yönetimi ve yatırım kuruluşunun baş ekonomisti, sosyal medya 
mesajında, Cumhurbaşkanı Erdoğan’a bu sözleri söyleten danışmanlarının, alınacak kararları önceden bilerek 
açığa satışla kazanç sağlayıp sağlamadıklarını, ‘Ankara’daki faiz-döviz lobisinin’ bu adımları önceden bekleyip 
beklemediğini sorgulayan paylaşımlarıyla, uluslararası piyasalarda gündem yaratırken, iktidardan ve ekonomi 
başdanışmanlarından ses çıkmaması, İletişim Başkanlığı’nın bu spekülatif kazanç ve tüyo imalarına yanıt 
vermemesi ilginç. 8,30 TL’ye inmiş olan dolar kurunun bir günde 8,60 TL’ye çıkmasından kimler kazandı? İktidar 
medyasının ekranlarına çıkmadan önce sorulacak soruları, Erdoğan’ın yanıt metnini hazırlayan danışmanları ve 
Cumhurbaşkanına bu sözleri söyletenler, kimler adına hareket ediyor? 
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 İngiliz analistin öne sürdüğü gibi Cumhurbaşkanı danışmanları da önceden açığa satışla bu söylemlerden kazanç 
sağladı mı? Ekranlardan faiz ve enflasyonu sanal hesaplarla düşürmeleri yönünde siyasi talimat veren bir 
zihniyet, ülke ekonomisine değil ancak faiz-döviz lobilerine, haksız kazanç peşinde koşanlara, önceden verdiği 
tüyolarla yandaşlarına hizmet eder.            

"KENDİ VATANDAŞI AÇLIKTAN İNTİHAR EDERKEN..." 

CHP Mersin Milletvekili Alpay Antmen, Twitter hesabından Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan'ın sözlerini 
paylaşarak tepki gösterdi. 

Türkiye son dönemde artan düzensiz göçmen sayısını ve işsizlik sorununu tartışıyor. 

Bununla birlikte CHP Mersin Milletvekili Alpay Antmen, Twitter hesabından Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan'ın sözlerini paylaşarak tepki gösterdi. 

"Bu videoyu herkes izlesin" diyen Antmen, Erdoğan'ın iki yıl önceki ABD ziyaretinde yaptığı konuşmasını 
paylaştı.  

Erdoğan'ın, "110 bin Suriye'liye vatandaşlık verdik. Diğerlerine de vereceğiz. Bu insanlar vatandaşlık alsın ki 
kurum ve kuruluşlara işe girsin." sözlerini hatırlatan Antmen, "Kendi vatandaşı açlıktan intihar ederken Suriye 
vatandaşlarına iş arıyor. Yetmiyor hepsini vatandaş yapacağım diyor." ifadelerini kullandı. 

KÜRESEL ENFLASYON YUKARI TIRMANIYOR 

Tedarik sorunlarının devam etmesi ve artan talebin hizmet fiyatlarına getirdiği baskı küresel enflasyonu yukarı 
çekiyor. Doç. Dr. Demirel, Türkiye’nin hem kurdan hem de küresel enflasyondan etkilendiğini söyledi. 

Dünya genelinde durma noktasına gelen ekonomik hareketlilik, küresel bağlamda aşı çalışmaları arttıkça 
hızlanıyor. Salgın döneminde ertelenen talep hızla artıyor. Dünya genelinde ise enflasyon artma eğiliminde. Son 
bir yılda küresel enflasyon yüzde 1,2’den yüzde 2,4’e çıktı. 

ABD’de ise Tüketici Fiyat Endeksi (TÜFE) yüzde 5’lere gelmiş durumda. Devam eden tedarik sorunları, yükselen 
emtia fiyatları ve artan talebin özellikle hizmet fiyatlarına getirdiği baskı küresel enflasyonu bir süre daha da 
yukarı çekmeye devam edecek gibi görünüyor. Merkez bankaları ise bu enflasyon baskılarına dair uyarılarda 
bulunurken bir dizi politikalar geliştiriyor. 

Son olarak Çin’de tüketici fiyatları temmuzda beklenti üzerinde arttı. Çin Ulusal İstatistik Kurumu tarafından 
açıklanan verilere göre ülkede temmuz ayında tüketici fiyatları yükselişinde de hızlanma yaşanması dikkat çekti. 
Temmuzda TÜFE aylık yüzde 0,3, yıllık yüzde 1 yükseldi. Analistlerin tahmini aylıkta yüzde 0,2, yıllıkta yüzde 0,8 
seviyesinde kalan yükselişti. Çin'de hükümet bu yıl enflasyonu yüzde 3 hedefliyor. Ülkede üretici fiyatları ise 
yıllık bazda yüzde 9'la analistlerin yüzde 8,8 olan tahminlerinin üzerinde arttı. ÜFE artışı işletmelerin artan 
hammadde maliyetleri nedeniyle fiyat baskısı yaşamaya devam ettiklerini gösterdi. 

Küresel fiyatlardaki değişim büyük ölçüde hammadde ve ara malı ithalatı ile üretim yapılan Türkiye’ye yansıması 
ise daha ağır oluyor. İthalatın pahalılaşması nedeniyle maliyetler giderek yükseliyor. Dünyada esen rüzgâr 
Türkiye’de fırtınaya neden oluyor. 

Dünya çapında artan enflasyon beklentilerini ve Türkiye’ye yansımasını Yalova Üniversitesi’nden Doç. Dr. Baki 
Demirel, değerlendirdi. Demirel, özellikle Çin’deki enflasyon artışının küresel enflasyonu besleyeceğini belirtti. 
Talep artışının aynı zamanda emtiaları yükselttiğine değinen Demirel, “Daha fazla enerji tüketimi mevcut. Bu 
durum emtia fiyatlarını arttırarak enflasyon üzerinde baskı yaratıyor. Avrupa’da bu kadar güçlü bir enflasyon 
yok fakat ABD’de özellikle çekirdek enflasyonun artışta olduğunu görüyoruz. Çin tarafında da enflasyon artışı 
çok ciddi bir sorun. 90’lı yılların ortasından sonra Çin’deki üretim artışı ve Çin mallarının düşük fiyatları küresel 
enflasyonu aşağı çekmişti. Şimdi ise tam tersi bir durum söz konusu. Çin’de maliyetler ve enflasyon artıyor, bu 
durum küresel enflasyonu besleyecektir ve artmasına sebep olacaktır” ifadelerini kullandı. 

Bu durumdan Türkiye’nin daha çok etkilendiğine dikkat çeken Demirel, “Türkiye’ye baktığımızda, çok ciddi bir 
makrofinansal zorluk ve kırılganlık mevcut. Sebebi ise maalesef 2018’deki kur şokunun etkileri devam ederken 
2020’de yeniden bir kur şokuyla karşılaşılmasının enflasyon ve maliyetler üzerinde yarattığı baskı” dedi. 
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Çin’deki Artış Türkiye’yi Etkileyecek 

Demirel, Türk Lirası’nda yaşanan değer kaybının enflasyon ve maliyetler üzerindeki etkisinin göz ardı edildiğini 
söyledi. Politika faizinin TL’yi desteklememesinin Türkiye için küresel fiyatlarla birlikte kurdan kaynaklı olarak 
enflasyonun daha da yükselmesine sebep olduğunu vurgulan Demirel, şunları söyledi: 

“TL’ye olan güven kaybının dolarizasyonu beslemesi, ithal fiyatlarının enflasyon üzerindeki artış etkisi, üretici 
fiyatları ile tüketici fiyatları arasındaki makasın açılması... Türkiye’deki enflasyon hem kur etkisinden besleniyor 
- dolarizasyon bu etkiyi güçlendiriyor- hem de küresel enflasyondan etkileniyor. Özellikle de Çin enflasyonunun 
artması Türkiye’deki artışı güçlendirecektir.” 

Maliyetleri artıran bir diğer sorunun istihdam piyasasında yaşandığına işaret eden Demirel, “İstihdam 
piyasasında yaşanan sorunlar özellikle hizmetler sektöründeki oluşan güvensizlik ve işçilerin hizmet istihdamına 
geri dönmek için yaşadıkları tereddüt maliyetleri arttırıyor olabilir” şeklinde konuştu. 

Öte yandan Birleşmiş Milletler (BM) Gıda ve Tarım Örgütü'nün (FAO) verilerine göre, gıda endeksi temmuzda 
bir önceki yılın aynı ayına göre yüzde 31 arttı. Hem iklim koşullarının hem de tarım arzında ciddi sorunlar 
olduğunu belirten Demirel, “Türkiye örneğinde, çiftçilerin borçları ve tarımın yeterince desteklenmemesinin 
etkisi büyük. Salgın dönemi tarımı olumsuz etkiledi. Türkiye pek çok tarım ürününde fiyat alıcı durumdadır, fiyat 
belirleyici değildir. Bu da Türkiye’de gıda enflasyonunu arttıran bir faktördür” değerlendirmesinde bulundu. 

Avrupa’dan da Hızlı Artış Uyarısı Geldi 

Ayrıca Avrupa Merkez Bankası (ECB) Yönetim Konseyi üyesi Jens Weidmann, Avro Bölgesi’ndeki enflasyonun 
beklenenden daha hızlı yükselebileceği konusunda uyardı ve kurumu tahvil alım programını uzatmamaya 
çağırdı. 

 

Aynı zamanda Almanya Merkez Bankası olan Bundesbank’ın da başkanı olan Weidmann, “Sadece çok düşük bir 
enflasyon oranı riskine bakmakla kalmayıp, çok yüksek bir enflasyon oranı riskini de yakından takip etmek 
gerek” dedi. ECB’nin enflasyon beklentisi geçici faktörlerin de etkisi ile 2021 için yüzde 1,9. 2022 ve 2023 için 
beklentiler ise yüzde 1,5 ve yüzde 1,4. Avrupa Merkez Bankası’nın orta vadeli enflasyon hedefi ise yüzde 2. 
Weidmann ayrıca ECB’nin PEPP olarak bilinen acil varlık alım programının ancak pandemi bittiğinde sona ermesi 
gerektiğini söyledi. Weidmann, “Bu bir güvenilirlik sorunudur” dedi. Program gelecek mart ayına kadar devam 
edecek. 
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MEMUR YOKSULLUK SINIRININ ALTINDA VE BİR YILDA 60 EURO KAYBETTİ 

En düşük devlet memurlarının maaşı bir yılda en az 54 Dolar ve 60 Euro değer kaybetti, yoksulluk sınırı da en 
düşük memur maaşından 1069 TL daha fazla oldu. Yıllardır devletine hizmet veren bir memur evine yeni bir 
eşya alamıyor.  

Memur, Maaşından En Az 54 Dolar ve 60 Euro Kaybetti 

Artan döviz kurları neticesinde memurların maaşı Euro ve Dolar karşısında erimeye devam etti. 

2020 yılında 4230 TL en düşük memur maaşı ile 618 dolar alınabiliyorken, Temmuz zammı ile birlikte en düşük 
memur maaşı 4880 TL olmasına rağmen, en düşük memur maaşı ile şu an 564 dolar alınabiliyor. 

Yine geçtiğimiz yıl en düşük memur maaşı ile 540 Euro alınabilirken, bu yıl zamla birlikte en düşük memur maaşı 
ile sadece 480 Euro alınabiliyor. 

YIL DOLAR 
KURU 

 EURO KURU  2020 EN 
DÜŞÜK 
MEMUR 
MAAŞI 
ALIM 

 2021 EN 
DÜŞÜK 
MEMUR 
MAAŞI ALIM 

2020 6,8438 
TL 

 7,8391 TL  618 DOLAR  564  

DOLAR 

2021 8,6475 
TL 

 10,15 TL  540  

EURO 

 480  

EURO 

Kaynak; T.C.M.B verileri(2021 yılı için 26 Temmuz verileri dikkate alınmıştır) 

Memur Maaşları Yoksulluk Sınırının Altında 

Türkiye’de memurların yüzde 70’inden fazlası yoksulluk sınırı altında maaş almaktadır. Ayrıca TÜİK verileri 
gerçek enflasyonu yansıtmamaktadır. TÜİK verilerine göre enflasyon 19 olarak açıklanmasına rağmen gıda 
oranlarında yaşanan artış bu sayının oldukça üstündedir. 

Yoksulluk sınırı son bir yılda 1619 TL artarken, en düşük memur maaşındaki artış ise yüzde 8,45 zam ile 550 TL 
oldu. 

Yoksulluk sınırı en düşük memur maaşından 1069 TL daha fazla oldu. 

YIL YOKSULLUK 
SINIRI(GIDA DIŞI) 

 

2020 
TEMMUZ 

7.838 TL 

 

 

2021 
TEMMUZ 

9.457 TL  

 

YILLARDIR DEVLETİNE HİZMET VEREN MEMUR, EVİNE YENİ BİR EŞYA ALAMIYOR 

TÜİK verilerine göre Türkiye’de 48 milyon vatandaş, eskimiş mobilyalarını ve ev eşyalarını yenileyemiyor. 

Memur maaşları yoksulluk sınırı altında olduğu için, yıllardır kamu hizmeti veren bir emekçi aldığı ücretle evinin 
eşyasını yenileyemiyor. 

Temmuz ayı itibariyle toplu sözleşme gereği memur maaşlarına zam oranı yüzde 8,45’te kalırken, sadece tek bir 
masanın fiyatı yüzde 33, tek bir sandalyenin fiyatı yüzde 40 ve tek bir kanepenin fiyatı ise yüzde 42 oranında 
arttı. 
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ÜRÜN 2020 FİYATI  2021 FİYATI  ARTIŞ ORANI  

Tek Masa 609,6884  815,7424  % 33,79  

Tek 
Sandalye 

214,7053  300,8029  % 40,10  

Oturma 
Odası Takımı 

5928,2633  8342,9551  % 40,73  

Kanepe 1546,1501  2208,5983  % 42,84  

Çamaşır 
Makinesi 

2686,5518  3679,7216  % 36, 96  

Bulaşık 
Makinesi 

2104,8483  3658,8448  % 73,82  

Kaynak; TÜİK 

THK KAYYUMLARI DA ÇİFT MAAŞLI ÇIKTI 

THK’yi yöneten üç kişilik Kayyum Heyeti üyelerinin de en az iki maaş aldığı açığa çıktı. BirGün’ün ulaştığı Kayyum 
Heyeti Üyesi Kaya, tüm kayyum heyeti üyelerinin çift maaşlı olduğunu kabul etti. 

Birçok kentte etkili olan ve günlerce süren orman yangınlarında kullanılmayan söndürme uçaklarıyla gündeme 
oturan Türk Hava Kurumu’nu (THK) yöneten kayyum heyeti de çift maaşlı çıktı. 2019 yılında Ankara 9. Sulh 
Hukuk Mahkemesi’nin kararıyla THK’ye atanan üç kişilik kayyum heyeti üyeleri, kamudan en az iki maaş alıyor. 

THK’den 7 Ağustos tarihinden yapılan açıklamaya göre, "THK’ye kayyum atayan mahkeme, kayyum heyeti 
üyelerinin aylık 4’er bin TL ücret almasına" karar verdi. 

THK Kayyum Heyeti Başkan Vekili Hacı Abdullah Kaya aynı zamanda Hazine ve Maliye Bakanlığı’ndan müsteşar 
maaşı alıyor. Kaya yaklaşık 10 bin TL’lik müsteşar maaşının yanı sıra bir de THK’den 4 bin TL’lik kayyumluk ücreti 
aldığı için aylık geliri 14 bin TL’yi buluyor. Aynı zamanda Yükseköğretim Kurulu (YÖK) üyesi de olan Kaya, 
buradan bir ücret almadığını iddia etti. YÖK üyelerinin ise ayda 37 bin 796 TL ücret aldığı biliniyor. 

Hem Kayyum Hem Daire Başkanı 

Bir diğer THK Kayyum Heyeti Üyesi Adan Zengin de en az iki maaş alıyor. Zengin, THK kayyum heyeti üyeliği 
dışında bir de İçişleri Bakanlığı’na bağlı Sivil Toplumla İlişkiler Genel Müdürlüğü’nde İşlemler ve Mevzuat Daire 
Başkanlığı görevini yürütüyor. Daire başkanlığı görevinden yaklaşık 13 bin 500 TL maaş aldığı tahmin edilen 
Zengin, THK Kayyum Heyeti Üyeliği’nden de aylık 4 bin TL ücret alıyor. Zengin’in aylık ücreti 17 bin TL’yi geçiyor. 

Yurttaşlar orman yangınlarıyla boğuşurken düğüne gittiğini açıklayarak bir skandala imza atan THK Kayyum 
Heyeti Başkanı Cenap Aşcı da çift maaşlı çıktı. 63’üncü AKP Hükümeti’nde Gümrük ve Ticaret Bakanı olarak 
görev yapan Aşcı, THK kayyumluk ücretinin dışında kamudan bir de müsteşar maaşı alıyor. Aşcı’nın da aldığı 
maaşlarının toplamı Hacı Abdullah Kaya’nınki gibi 14 bin TL’yi buluyor. 

Kayyum Kabul Etti: Herkes Alıyor 

THK Kayyum Heyeti Başkanvekili Hacı Abdullah Kaya’ya ulaştı. THK kayyum heyeti üyelerinin tamamının da çift 
maaşlı olduğunu söyleyen Kaya, “Sadece ben değil Kayyum Heyeti Başkanı Cenap Bey de ayrıca müsteşar maaşı 
alıyor. Adnan Zengin de bizden farklı olarak daire başkanı maaşı alıyor” ifadelerini kullandı. Kaya, “Maaş 
konusunda net olarak doğru olan şu; halen müsteşar kadrosundayım ve müsteşar maaşı alıyorum. YÖK'ten 
herhangi bir para almıyorum ve orada ücretsiz çalışıyorum. YÖK'ten maaş veya ücret almıyorum. Türk Hava 
Kurumu Üniversitesi’nden de bir ücret almıyoruz. Sadece mahkemenin takdir ettiği 4 bin TL ücreti alıyoruz. 
Kayyumluk ücretimizin de artması için bir talepte bulunmadık” dedi. Kaya, “THK şubelerine neden AKP’lileri 
atıyorsunuz ve THK’yi genel kurulu götürecek misiniz?” sorularını ise yanıtsız bıraktı. 
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TOKİ BORÇLARI ÖDENEMİYOR 

Yaşanan her felaketin ardından iktidarın kurtarma planı diyerek sunduğu TOKİ’ye olan borç sürekli artıyor. 
Yurttaşların 2016’da 12 milyar TL olan TOKİ borçları, beş senede iki katından daha fazla artarak 26,4 milyar 
TL’ye yükseldi. TOKİ'nin toplu konut uygulamaları kapsamında Gayrimenkul Satış Sözleşmesi imzalayarak, konut 
satın alanların borçları sürekli büyüyor. 

Merkez Bankası’nın altı ayda bir yayımladığı Finansal İstikrar Raporu, afetlerle karşı karşıya kalan yurttaşların 
TOKİ tarafından barınma sorunlarının çözüldüğü iddialarının aksine büyük güçlükler yaşadıklarını ortaya koydu. 
Rapora göre, 2016’nın ilk altı ayında, vatandaşların 12 milyar TL olan TOKİ borcu, sürekli büyüdü. 2016’nın ikinci 
yarısındaki borç 12,5 milyar TL olarak hesaplandı. 2017’nin ilk altı ayındaki borç dört milyar TL artışla 16 milyar 
TL oldu, borçlarını ödeyenlere karşın TOKİ'nin alacak hanesi yıl boyunca aynı kaldı. 2019 yılına girildiğinde, 
yurttaşların TOKİ’ye olan borçları 1,5 milyar TL daha arttı. Bu dönemde 24,3 milyar TL'ye ulaşan borç tutarı, 
2019’un ikinci yarısında 24,4 milyar TL oldu. Merkez Bankası’nın raporuna göre, 2020’nin ilk altı ayında 24,7 
milyar TL olan TOKİ borçları, ikinci yarıda bir miktar gerileyerek 23,7 milyar TL olarak hesaplandı. 2020’nin ikinci 
yarısındaki azalma uzun sürmedi. Rapora göre, vatandaşların bu yılın ilk yarısındaki TOKİ borçları, altı ay 
öncesine göre 2,7 milyar TL arttı. Pandemi, ekonomik kriz, yangın ve sel gibi afetlerle mücadele eden, bu tür 
nedenlerden dolayı evlerini kaybedenlerin de aralarında bulunduğu yurttaşların TOKİ’ye olan borçları, 26,4 
milyar TL oldu. 

TOKİ ÖLÜMLERİ KAYITDIŞI 

İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği Meclisi’nin verilerine göre yalnızca temmuz ayında 146 işçi, iş cinayetlerinde yaşamını 
yitirdi. 2021 yılının yedi ayında iş cinayetlerinde hayatını kaybeden işçi sayısı ise kayıtlara 301 olarak geçti. 

Türkiye’nin kanayan yarası iş cinayetleri, TOKİ yönetimine de soruldu. İdare, TBMM KİT Komisyonu 
toplantısında sorulan sorunun yanıtı milletvekillerine yazılı olarak gönderdi. Yanıt, TOKİ yönetiminin iş kazası 
nedeniyle gerçekleşen işçi ölümlerine yönelik kayıt tutmadığını ortaya koydu. İş kazası nedeniyle kuruma karşı 
açılan davaların tablosunu milletvekilleriyle paylaşan idare, tablonun altına, “Sadece iş kazası neticesinde 
gerçekleşen ölüm nedeniyle idaremiz kayıtlarında tutulan bir liste bulunmamaktadır” notu düşüldü. 

Üç Yılda 106 İş Kazası Davası 

TOKİ yanıtında, 1 Temmuz 2017 ile 26 Temmuz 2021 yılları arasında idare aleyhine açılan davaların sayısı da 
paylaşıldı. İş kazaları nedeniyle en çok dava 33 dava ile 2018 yılında açılırken Temmuz 2017-Temmuz 2021 
dönemleri arasında açılan davaların toplam sayısı 106 olarak kaydedildi. 

İnşaatlar Ölüm Üssü Gibi 

TOKİ bünyesindeki inşaatlarda meydana gelen kazaların bazıları şöyle: 

• 2017 / Mardin/ Beşinci kattan düşen Mehmet Ali İlhan hayatını kaybetti. 

• 2017 / Mardin / İlhan’ın ölümünden birkaç ay sonra aynı inşaatta bir işçi, ikinci kattan düşerek yaralandı. 

• Sivas -Zara/ Taşeron şirkete bağlı çalışan çocuk yaştaki işçi Habip Şen, merdiven boşluğuna düşerek öldü. 

• 2020/Antalya-Manavgat / Dengesini kaybederek beşinci kattan düşen işçi Kenan Kaçmaz yaşamını yitirdi. 

TÜRKŞEKER ZARARDA 

Geçmişte kâr eden fabrikaları çalıştırılmayan özelleştirme kapsamındaki Türkeşeker’in yıllık zararı 1 milyar TL 
daha artarak 4,6 milyar TL oldu. 

AKP iktidarının stratejik kamu kurumlarını özelleştirme kapsamında zarar ettirerek sermayeye peşkeş çekme 
uygulamalarının bir örneği de Türkeşeker’de yaşanıyor. Uzun yıllar kâr eden ancak son yıllarda çalıştırılmadığı 
için kurumun üzerinde yük olan şeker fabrikalarının sayısı arttıkça kurumun zararı da dev boyutlara ulaşıyor. Bir 
yılda ortaya çıkan yaklaşık 1 milyar TL’lik zararla kurumun toplam zararı 4,6 milyar TL oldu. 

Türkşeker’in 2020 yılı faaliyetlerine ilişkin raporu açıklandı. Buna göre Mücahit Alkan’ın genel müdürlüğünü 
yaptığı kurum 2020’de de zarar etti. 

Türkiye Şeker Fabrikaları A.Ş. ve bağlı ortaklıkları, Özelleştirme Yüksek Kurulu’nun 20 Aralık 2000 tarihli 
kararıyla özelleştirme kapsamına alındı. 2007 yılında tüm kamu hisselerinin özelleştirme programına alınmasıyla 



HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 
MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 

 

22 

kurum, Özelleştirme İdaresi Başkanlığı’na bağlandı. Özelleştirme Yüksek Kurulu, özelleştirme işlemlerini sürekli 
erteledi ve özelleştirme işlemlerinin tamamlanmasının 31 Aralık 2023’e kadar uzatılmasına karar verildi. 

Peşkeş Uzun Sürdü 

Özelleştirmede kurumun kıymetli taşınmazları, kâr eden fabrikaları genellikle pazarlık yöntemiyle özelleştirildi. 

Tartışmalı ihalelerden bazıları yargı konusu da oldu, yöre halkı ve sendikaların başvuruları bazı kararların iptalini 
sağladı. İhaleleri alanların yükümlülüklerini yerine getirmemeleri sonucu da tamamlanamayan devir işlemleri 
oldu. Uzayıp giden bu süreçte fabrikalarda çarklar da dönmedi. Özelleştirme İdaresi Başkanlığı kararı ile Sümer 
Holding A.Ş.’ye devredilen Bor, Ereğli ve Ilgın Şeker Fabrikaları, Danıştay İdari Kurulu’nun 2007’de yürütmeyi 
durdurma kararı alması üzerine Türkşeker’e devredildi. 

2011’de ihaleye çıkarılan Malatya, Erzincan, Elazığ, Elbistan, Kastamonu, Kırşehir, Turhal, Yozgat, Çorum, 
Çarşamba Şeker Fabrikaları’nın satış işlemi Özelleştirme Yüksek Kurulu’nun kararı ile iptal edildi. 

2018’de Afyon, Alpullu, Bor, Burdur, Çorum, Elbistan, Erzincan, Erzurum, Ilgın, Kastamonu, Kırşehir, Muş, Turhal 
ve Yozgat şeker fabrikalarının özelleştirilmesi için ihale süreci başlatıldı. Teklif verilmeyen Kastamonu Şeker 
Fabrikası dışında Afyon, Alpullu, Bor, Burdur, Çorum, Elbistan, Erzincan, Erzurum, Ilgın, Kırşehir, Muş, Turhal ve 
Yozgat şeker fabrikalarının pazarlık görüşmeleri tamamlandı. Bu fabrikalardan Afyon, Alpullu, Bor, Çorum, 
Elbistan, Erzincan, Erzurum, Kırşehir, Muş ve Turhal’ın devir işlemleri tamamlandı. Burdur, Yozgat ve Ilgın şeker 
fabrikalarının satışı ise Cumhurbaşkanlığı kararıyla iptal edildi. Devir işlemlerinden 3,4 milyar TL elde edildi. 

Zarar Büyüdü 

Yılan hikâyesine dönen özelleştirmeler sonucunda çok sayıda fabrika üretim yapamaz hale geldi, çalışan sayısı 
azaldı. 

2009 yılındaki zararı 8,8 milyon TL olan kurum, 2013’te 251 milyon TL, 2014’te 197 milyon TL, 2015’te 100 
milyon TL, 2016’da 76 milyon TL, 2017’de 358 milyon TL zarar etti. Türkşeker’in 2018’de açıkladığı zarar 1 milyar 
354 milyon liraya fırladı. 2019’da bir miktar gerileyerek 968 milyon liraya düşen yıllık zarar 2020’de 969 milyon 
lira oldu. Geçmiş yıllardakilerle birlikte kurumun toplam zararı 4 milyar 636 milyon liraya çıktı. 

Borç Arttı 

2019 sonu itibarıyla 3,1 milyar TL olan mali borçlar 4,6 milyar TL’ye, 1,7 milyar TL olan ticari borçlar 2,5 milyar 
TL’ye çıktı. 

Görev Süresi Doldu 

Kurumun genel müdürlüğüne 10 Haziran 2019 tarihinde eski Hazine ve Maliye Bakanı Berat Albayrak tarafından 
Uludağ Üniversitesi İlahiyat Fakültesi mezunu Mücahit Alkan atandı. Anadolu Üniversitesi İşletme Fakültesi’nde 
okuyan Alkan, AKP’li belediyelerde bürokrat olarak görev yaptı. 

İGDAŞ’ta çalışan Alkan, BURSAGAZ, Adapazarı Gaz Dağıtım A.Ş. ve Başkent Doğalgaz A.Ş.’de müşteri hizmetleri 
departmanlarında yöneticilik yaptı. 2014 yerel seçimlerinin ardından Bursa Yıldırım Belediyesi’nde belediye 
başkan yardımcılığını üstlendikten sonra EÜAŞ Genel Müdür Vekili ve Yönetim Kurulu Başkanı oldu. 

Özgeçmişinde “Aynı zamanda çeşitli sivil toplum kuruluşlarında aktif olarak görev aldı” denilen Alkan, borç 
batağına sürüklenen Türkşeker’e genel müdür ve yönetim kurulu üyesi olarak atandı. Görev süresi 22 
Haziran’da dolan Alkan, yerine atama yapılmadığı halde yönetim kurulu başkanvekili ve genel müdür olarak 
görev yapıyor. 

YENİLENEBİLİR ENERJİ TEŞVİKİNDE BAŞARISIZLIK İTİRAFI 

Türkiye iklim krizi nedeniyle peş peşe felaketler yaşarken; yeşil enerjide yeni dönem diye sunulan uygulama 
bir yılda iflas etti... 

Teşvik amacıyla başladı fiyaskoya dönüştü, 46 milyon abonenin yalnızca 156’sı YETA’ya geçmiş! 

Türkiye genelinde iklim krizi nedeniyle art arda felaketler yaşanırken; iklim değişikliğiyle mücadelede büyük 
önem taşıyan yenilenebilir enerjinin kullanılması için başlatılan uygulama bir yıl içinde çöktü. CHP Genel Başkan 
Yardımcısı Ahmet Akın; Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanlığı’nın yeşil enerjide yeni bir dönemin başlayacağı 
iddiasıyla uygulamaya koyduğu yeşil tarifenin (YETA) bugün tam bir başarısızlıkla sonuçlandığına dikkat çekti.  
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İklim kriziyle mücadele için yeşil enerjinin teşvik edilmesinin artık şart olduğuna dikkat çeken CHP’li Akın; “46 
milyon elektrik abonesinin yalnızca 156’sı YETA’yı kullanıyor. Yeşil enerjide yeni dönem söylemiyle başlayan 
uygulama bugün tam anlamıyla bir fiyaskoya dönüştü” değerlendirmesinde bulundu. 

CHP Genel Başkan Yardımcısı Ahmet Akın, iktidarın 1 Ağustos 2020 tarihinde tüketicilerin yenilenebilir enerji 
kaynaklarından üretilen enerjiyi kullanmalarını teşvik edilmesi amacıyla uygulamaya koyduğu yeşil tarife (YETA) 
sisteminin bir yılda tam bir fiyaskoya dönüştüğünü dile getirdi.  

İklim krizi gerçeği dikkate alındığında yeşil enerji kullanımının özendirilmesi ve teşvik edilmesinin artık şart 
olduğuna dikkat çeken Akın; YETA uygulaması kapsamında mesken; sanayi, ticarethane, tarımsal sulama ve 
aydınlatma için yeşil tarife başlığında tek bir tarife hazırlandığını dile getirdi.  

Uygulanmanın hayata geçtiği bir yıl içerisinde YETA’nın normal tarifenin neredeyse iki katına çıktığına işaret 
eden CHP’li Akın, son olarak 1 Temmuz’da elektrikte normal tarifelerde yüzde 15 oranında zam yapılırken, yeşil 
tarifenin ise yüzde 24 oranında zamlandığını anımsattı. CHP’li Akın; meskenlerde normal abonelere göre yüzde 
98 oranında çok daha pahalı olduğunu belirterek, YETA’nın uygulama amacı olan teşvikten söz edilemeyeceğine 
dikkat çekti. 

Yalnızca 156 Abone Yeta’yı Kullanıyor 

CHP’li Akın; bir yıl boyunca uygulanan YETA’yla ilgili bilgi edinme yasası kapsamında Cumhurbaşkanlığı İletişim 
Merkezi’ne başvurdu. Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanlığı’ndan gelen yanıt, YETA’nın bir yıl içinde adeta iflas 
ettiğini gösterdi. Bakanlığın yanıtında teşvik amacıyla ve gönüllülük esasıyla başlayan uygulama kapsamında kaç 
abonenin YETA’yı kullandığı açıklandı. Yanıtta; Ağustos 2020’den bu yana 100 mesken abonesi ve 56 
ticarethane abonesinin YETA’yı kullandığı belirtildi. Yanıtta; bir yıl içinde YETA uygulamasından 30 bin 102 lira 
tutarında gelir elde edildiği ifade edildi.  

‘Yeni Dönem Dediler Tam Bir Başarısızlık Oldu’ 

Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanlığı’nın verdiği yanıta göre YETA uygulamasının adeta iflas ettiğine dikkat çeken 
CHP’li Akın, şunları dile getirdi: “İklim krizi bugüne kadar iktidarın yıllardır görmezden geldiği bir sorun olurken; 
bugün artık yaşadığımız felaketlerle artık en öncelikli sorunların başında geliyor. Ülkemizde felaket üstüne 
felaket yaşıyoruz. YETA uygulaması iklim kriziyle mücadele için yeşil enerjinin kullanımının özendirilmesi ve 
teşvik edilmesi amacıyla başlatıldı. Ancak iktidar bir yıl içinde yaptığı fahiş zamlarla vatandaşların tercih etmesi 
yerine yerine neredeyse bu uygulamadan kaçmasına neden oldu. Bugün yaklaşık 39 milyon mesken abonesinin 
yalnızca 100’ü; yaklaşık 7 milyon ticarethane abonesinin ise 56’sı YETA’yı kullanıyor. YETA uygulamasının 
tanıtımı ve sistemin hayata geçmesi için muhtemelen milyonlarca lira harcanırken; uygulamanın hayata geçtiği 
bir yıl içinde YETA’dan elde edilen gelir ise 30 bin 102 lira oldu. Nereden bakarsanız tam bir başarısızlık örneği. 
İktidarın iklim kriziyle mücadeleyi de dikkate alarak YETA’yı ulaşılabilir seviyeye getirmesi gerekiyor.” 

YEŞİL TARİFEYİ DE KARARTTILAR 

Yeşil tarifeye fahiş zam! 

Yeşil Tarife’nin amacı tüketicileri yenilenebilir enerji kaynaklarından üretilen enerjiyi kullanmaya teşvik 
etmektir. Ancak, üst üste yapılan zamlar teşvik ile çelişmiştir. 

AK Parti iktidarı Temmuz ayında, mesken, ticarethane, sanayi ve tarımsal sulama abonelerinin kullandığı 
elektriğe yüzde 15 oranında zam yaparken, Yeşil Tarifeye 1 Temmuz 2021 tarihinde yüzde 24 oranında zam 
yapılmıştır ve fon ve pay hariç olmak üzere kilovatsaat başına bedeli 92,6227 kuruşa çıkarılmıştır. 2021 yılı 3. 
Çeyreği elektrik tarifelerini belirleyen EPDK’nın zam yağmurundan Yeşil Tarife de nasibini almış,1 yılda yüzde 32 
oranında arttırılmıştır. 

Ancak yeşil tarife 69,97 kuruş ile başlamış sonra 80,24 kuruşa artırılmış ve daha sonra da 75,7591 kuruştan 
sonra 74,7372 kuruşa indirilmiş ve son olarak da 92,6227 kuruşa çıkarılmıştır. Tarife, yeterince teşvik edici 
olmadığı için eleştirilmektedir. Yeşil Tarifeyi tercih edecek tüketici mesken abonesi ise normalden yüzde 95 
fazla ödemeyi göze almak durumunda. 

 Enerji Piyasası Düzenleme Kurumu (EPDK) tarafından alınan ve 24/07/2020 tarihinde Resmi Gazete’de 
yayımlanarak yürürlüğe giren 23/07/2020 tarihli ve 9467 sayılı Karar ile Dağıtım Lisansı Sahibi Tüzel Kişiler ve 
Görevli Tedarik Şirketlerinin Tarife Uygulamalarına İlişkin Usul ve Esaslar’ın 18 inci maddesine iki yeni fıkra 
eklenerek elektrik faturalarına Yeşil Tarife uygulaması getirilmiştir. Bu uygulama ile tüketicileri yenilenebilir 
enerji kaynaklarından üretilen enerjiyi kullanmaya teşvik ederek, hem Yenilenebilir Enerji Kaynakları 
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Destekleme Mekanizması’na (YEKDEM) hem de yenilenebilir enerji kaynaklarından üretim yapan şirketlere 
destek olmak amaçlanmaktadır. Yeşil Tarife uygulaması, gönüllük esasına dayalı olarak 01/08/2020 tarihi 
itibariyle başlamıştır. Yeşil Tarife kapsamında enerji kullanmak isteyen tüketiciler kendi bölgelerinde faaliyet 
gösteren tedarik şirketlerinden yenilenebilir kaynaklara dayalı elektrik temin edebilmektedir. 

 “Yeşil Elektrik” Yüzde 24 Zamlandı 

AK Parti iktidarı Temmuz ayında, mesken, ticarethane, sanayi ve tarımsal sulama abonelerinin kullandığı 
elektriğe yüzde 15 oranında zam yaparken, Yeşil Tarifeye 1 Temmuz 2021 tarihinde yüzde 24 oranında zam 
yapılmıştır ve fon ve pay hariç olmak üzere kilovatsaat başına bedeli 92,6227 kuruşa çıkarılmıştır. 2021 yılı 3. 
Çeyreği elektrik tarifelerini belirleyen EPDK’nın zam yağmurundan Yeşil Tarife de nasibini almış,1 yılda yüzde 32 
oranında arttırılmıştır. 

Yeşil Tarife EPDK’nın uygulamadaki normal elektrik tarifesi fiyatlarına göre (dağıtım bedeli, vergi ve fonlar hariç) 
Daha Pahalıdır! 

 

Yani, Yeşil Tarifeyi tercih edecek tüketici mesken abonesi ise normalden yüzde 88 fazla ödemeyi göze almak 
durumundayken 1 Temmuz’da yapılan zamdan sonra bu oran artarak yüzde 95’e çıkmıştır. Dağıtım bedeli, 
vergi, fon ve diğer tarife kalemleri ile Yeşil Tarife konut abonesi için teşvik edici özelliğin kaybetmiş, tercih 
edilmekten çok normal tarifeye göre neredeyse 2 katı olmasından ötürü uzak durulan bir tarife olma noktasına 
gelmiştir. 

Söz konusu fark ise tablolara bakıldığında görüleceği üzere; 1 Temmuz zamlarından sonra diğer abone grupları 
içinde ciddi oranda artmıştır. Ticarethane aboneleri için yüzde 25’ken yüzde 31, sanayi aboneleri için ise yüzde 
35,5’ken yüzde 43, tarımsal sulama için de yüzde 38’ken 7 puan artarak yüzde 45 yükselmiştir.  

Yeşil Tarifede, dağıtım şirketlerinin tahsil ettiği dağıtım bedeli de abonelerin sınıflandırılmasına göre 
değişmektedir. 1 Temmuz 2021 tarihinden itibaren geçerli olan Yeşil Tarifede abone gruplarından 2. Çeyrek 
(Nisan 2021) ve 3. çeyrek (Temmuz 2021) Dağıtım Bedeline (Alçak Gerilim - Tek Tek Terimli) gelen artış ortaya 
konmuştur. 
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Yeşil Tarife Teşvik Edici Özelliğini Kaybetti  

Ağustos 2020 tarihinde uygulanmaya başlanan yeşil tarife sisteminin meskenlerde henüz bir yıl olmadan 
düzenleme amacı olan teşvik edici özelliğini kaybetti.  

1 Ağustos 2020 tarihinde uygulanmaya başlanan tarifede EPDK; fon ve pay hariç olmak üzere kilovatsaat başına 
bedeli 69,97 kuruş olarak belirlemiştir. Söz konusu uygulama kapsamında hayata geçirilen ilk tarifede sanayi, 
ticarethane, mesken ve tarımsal sulama ayrımı yapılmadan tek bir bedel belirlenmiştir. Yeşil tarife kapsamında 
yapılan son değişikliği göre 1 Temmuz 2021 tarihi itibarıyla yeşil enerji bedeli aboneler arasında fark 
gözetmeksizin 92,6227 kuruş olmuştur.  

En Büyük Farkı Konut Aboneleri Ödemek Zorunda  

Yenilenebilir enerjinin kullanımının teşvik edilmesi amacıyla başlatılan düzenleme henüz bir yıl olmadan 
özellikle meskenlerde teşvik edici özelliğini yitirmiştir. Yeşil tarife ile mevcut tarife arasında en yüksek fark 
meskenlerde yaşanmaktadır. Buna göre meskenlerde kilovatsaat başına çıplak elektrik fiyatı mevcut tarifede 
47,4253 kuruş olurken, yeşil tarifede 92,6227 kuruş olarak yüzde 95 oranında daha pahalı olmaktadır. Yeşil 
tarife sanayi abonelerinde yüzde 43, ticarethanelerde yüzde 31; tarımsal sulamada yüzde 45 düzeydedir. 

ÜLKEYİ ÇÖPLÜĞE DÖNÜŞTÜRECEKLER 

Polietilen içeren plastik ithalatı yasağı ikinci ayında geri çekilirken karışık atık ithalatı yasağı ise “Yasaklı ürün 
kodları değiştirilerek” aşılıyor. İngiltere’den Türkiye’ye gelen plastik atık, yasak öncesine göre 4 bin ton arttı. 

Türkiye'nin 2005'ten bu yana ithal ettiği plastik çöp miktarı 173 kat arttı. Plastik çöp ithalatındaki yüksek 
rakamlar, “Türkiye, dünyanın çöp sömürgesi haline getirildi” değerlendirmelerine yol açtı. 

İktidar, polietilen maddesini içeren plastik maddelerin ithalatına yönelik getirilen yasağın da arkasında durmadı. 
Çevre örgütlerinin, siyasilerin ve yurttaşların baskısıyla mayıs ayında getirilen yasak, temmuz ayında kaldırıldı. 
Yasağın, “Ankara’daki tesirli çevrelerin baskısı sonucunda” kaldırıldığı iddia edildi. CHP Milletvekili Murat Bakan 
da “İki ay içinde sermayenin yürüttüğü lobi sonucunda yasak kararından cayıldı. Sanki yasak kararı uygulanmış 
gibi apar topar yasak yeniden kaldırıldı” dedi. 

Plastik Atık İthalatı Her Geçen Yıl Artıyor 

Plastik sektörünün, “Sanayi ve Teknoloji Bakanı Mustafa varank üzerinden yürüttüğü lobi faaliyetleri” nedeniyle 
polietilen ithalat yasağı kaldırılırken karışık atık ithalatı yasağının ise uygulandığı süre boyunca etkisiz olduğu 
verilerle ortaya konuldu. 1 Ocak itibarıyla karışık atık ithalatı yasaklanmasına karşın Ocak 2020’de 14 bin 335 
ton gelen plastik atığın, Ocak 2021’de 18 bin 268 tona çıktığı da belirlendi. 

Avrupa Çevre Ajansı, atık olarak nitelenen ve işlenemeyen plastik atıkları işlenebilir malzeme adı altında yasa 
dışı bir şekilde Türkiye’ye ihraç ettiği gerekçesiyle bazı firmalara yönelik araştırma başlattı. Türkiye’nin bazı 
türlerdeki plastik atıkların ithalatını yasaklaması nedeniyle işletmecilerin atıkları yanlış tanımlamaya teşvik 
edilmiş olabileceği endişesi üzerinde durulduğu bildirildi. İngiltere’deki ihracatçıların atıkları, “19 12 04 kodlu 
yasaklanmış atıklar” olarak değil, “15 01 02 kodlu plastik ambalaj atıkları” olarak sınıflandırarak kuralları 
çiğnemiş olabileceği belirtildi. Yasağa karşın artan ithalat miktarını değerlendiren CHP Milletvekili Murat Bakan, 
“Türkiye’ye çöp kaçakçılığı yapılmış. Bu durum, iktidar ve sektör tarafından izaha muhtaç” diye konuştu. 

Basel Sözleşmesi Çeşitli Yollarla Delindi 

Bakan, Interpol'ün 2020’de yayımladığı ve Türkiye’nin de içinde bulunduğu suç rotası raporunun bu kapsamda 
değerlendirilmesi gerektiğini söyledi. 

Türkiye’nin suç rotalarına dahil olduğunun altını çizen Bakan, şunları söyledi: 

“Basel Sözleşmesi tüm ülkeler tarafından çeşitli yollarla deliniyor. Çevre Ajansı’nın uyarıları ve dikkat çektiği 
veriler, Interpol'ün suç rotaları raporu ve limanlarımızda bekleyen 10 binlerce ton çöp bu delinmenin kanıtıdır. 
Tüm bunlar olurken ise iktidar aldığı kararın arkasında iki ay bile duramadı. Bu geri adımı tahmin etmiştik. Zira 
devletin denetleyemediğini yasaklama yoluna gittiğini söylemiş, bu yasak kararının, geri dönüşüm sektörü 
açısından birtakım yeni çıkış yollarının aranacağı anlamına geldiğine de dikkat çekmiştik. 
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Sermayedarlar Açıklama Yaptı 

Nitekim iki ay içinde sermayenin yürüttüğü lobi sonucunda yasak kararından cayıldı. Sanki yasak kararı 
uygulanmış gibi apar topar yasak yeniden kaldırıldı. Resmi Gazete’de karar yayımlanıyor, sabahın erken 
saatinde plastik sanayicileri basına teşekkür açıklaması geçiyor. Hükümetten gelmeyen açıklama, 
sermayedarlardan geliyor. Böyle devlet yönetilmez.” 

Tarlalara ve Su Kaynaklarına Atılıyor 

Çevre örgütü Greenpeace tarafından geçtiğimiz aylarda yayımlanan bir rapora göre, geçen yıl İngiltere’deki 
plastik atıkların yaklaşık yüzde 40’ı Türkiye’ye ihraç edildi ve yasa dışı yollarla toplanıp yakıldı. Raporda 
İngiltere’nin 2020 yılında Türkiye’ye ihraç ettiği plastik atıkların 210 bin ton civarında olduğu söylenirken 
araştırmacılar, atıkların Türkiye’de geri dönüştürülmek yerine, bir kısmının yollara, tarlalara ve su kaynaklarına 
atıldığını ve buralarda yakıldığını tespit etti. 

MKE’NİN ÖZELLEŞTİRİLMESİ SERMAYENİN YARARINA, YURTTAŞIN ZARARINA 
OLACAK 

Özelleştirmelere karşı mücadele etmeliyiz. Memleketi kalkındırmanın yolu, halktan alarak bir avuç zengini daha 
da zengin etmek değil aksine emekçi halkın yararına ve onun denetiminde kamulaştırma yapmaktır. 

3 Temmuz’da Resmi Gazete’de yayımlanan Kanun ile Makine ve Kimya Endüstrisi Kurumu’nun (MKE) 
özelleştirilmesinin önü neredeyse tamamen açıldı. Bu Kanun’un yürürlüğe girmesiyle birlikte MKE, Türk Ticaret 
Kanunu ve özel hukuk hükümlerine tabi olan bir anonim şirkete dönüştürüldü. Böylece kurum bundan sonra 
devlet denetiminden büyük ölçüde muaf olacak ve özel şirketlerle çeşitli ortaklıklar kurabilecek. 

Özelleştirme Süreci Hep Aynı 

AKP hükümeti daha önce de kamu kaynaklarını özel sermayeye peşkeş çekerken ‘anonim şirket’ etiketi altına 
sığınıp, bunun özelleştirme olmadığına dair çeşitli açıklamalarda bulunmuştu. MKE’nin şirketleştirilmesi 
sürecinde de öncekilere benzer gerekçeleri dinledik. Milli Savunma Komisyonu’nda AKP, MKE’nin Kamu İktisadi 
Teşebbüsü (KİT) olması sebebiyle ayağında prangaların olduğunu, tıpkı diğer kamu sermayeli şirketler gibi 
hantallaştığını ve kurumu ayağa kaldırmak için KİT olmaktan çıkarılması gerektiğini savundu. 

Özelleştirme ya da öncesinde şirketleştirme için sığınılan bahaneler de tekrar edildi: Kârlılık oranının düşmesi, 
çalışanların kalifiye düzeyinin yetersizleşmesi ya da rekabet potansiyelinin karşılanamaması. Fakat bu bahaneler 
öne sürülerek MKE’nin özelleştirilmek istenmesi, başta MKE’ ye ait verilerle çelişmektedir. Çünkü kurumun 
2020 Faaliyet Raporu’na göre, kâr oranı azalmamış aksine artmıştır. Kârlılığın yükselişine rağmen özelleştirme 
yolunun yıllar içinde açılması ise, MKE’nin savunma sanayi sektörü içerisinde gittikçe daha az bir paya mecbur 
bırakılmasıyla mümkün olabilmiştir. Çünkü Türkiye’de savunma sanayinin ihracatı son beş yılda yüzde 30 
oranında artmışken, 2015’te 92 milyon dolarlık ihracat yapmış olan MKE, 2020’ye gelindiğinde ancak 17 milyon 
dolarlık ihracat yapabilmiştir. Yani konu MKE’nin yıllar içindeki kârlılığının büyümesi değil, sektörde kapladığı 
yerin sermaye düzeni tarafından gittikçe küçültülmesidir. MKE Türkiye için çok önemli ve stratejik bir kamu 
kurumuyken, yıllar içerisinde sektördeki yeri eritilmiş ve sonunda sermayeye bir A.Ş. olarak armağan edilmiştir. 

Özelleştirmeler sonucu çalışanlar da büyük bedel ödemektedir. Bu düzenleme ile MKE personeli kamu 
güvencesinden ve görece özel sektörden daha iyi olan çalışma koşullarından yoksun bırakılarak, sözleşmeye 
bağlı işçi durumuna getirilmiştir. Üstelik şimdi MKE A.Ş.’nin dayatacağı sözleşmenin, çalışanlar tarafından kabul 
edilmemesi durumunda, işçileri sürgün veya haklı fesih sonucunda işsizlik beklemektedir. 

Çözüm Planlı Kamulaştırma 

AKP’nin 19 yıllık iktidarında piyasalaşma temel güzergâh oldu. Sayısız kamu işletmesi, fabrika ve maden 
özelleştirildi ya da özelleştirmelerin önü açıldı. Bunların hiçbiri emekçi halkın yararına olmadı. Özelleştirmeler 
her zaman kamu kaynaklarının emekçi halktan çalınması anlamına geldi. Halka ait olan varlıklar, kamu yararına 
işleyen kurumlar bir grup asalak takımına yağmalaması için peşkeş çekildi. Petrol Ofisi, Telekom bunun en 
çarpıcı örneklerindendir. 

Özelleştirmelere ve özelleştirmelerin önünü açan şirketleştirmelere karşı mücadele etmek zorundayız. Çünkü 
iktidarın kamu kaynaklarını sermayeye pazarlama hızına bakılırsa, çok da uzak olmayan bir gelecekte sahip 
çıkabileceğimiz tek bir kamu kurumumuz kalmayacaktır... 



HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 
MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 

 

27 

Memleketi kalkındırmanın yolu, halktan alarak bir avuç zengini daha da zengin etmek değil aksine emekçi halkın 
yararına ve denetiminde kamulaştırmadır. Mevcut kamu kurumlarına sahip çıkmakla birlikte, başta sermayenin 
büyük kalemleri olmak üzere ülkedeki bütün özel kurumların, fabrikaların, madenlerin merkezi bir planlamayla 
kamulaştırılmasıdır. 

60 MİLYONA YAPTI 32 MİLYONA SATIYOR 

TOKİ'nin 6 yıl önce 60 milyon liraya yaptığı öğrenci yurdu, 32 milyona satılıyor 

Karabük’te 6 yıl önce TOKİ tarafından 60 milyon liraya, üniversiteye uzak bir bölgede yapılan yurt binası, 32 
milyon liraya satışa çıkartıldı. 

Karabük'te üniversitenin kurulmasıyla öğrenci yurdu ihtiyacı doğdu. TOKİ de kendilerine gelen talep üzerine 
şehir merkezine 2 kilometre uzaklıkta bulunan Soğuksu Mahallesi'ne 6 yıl önce yurt binası yaptı. 

Ancak bin öğrenci kapasiteli, 14 katlı modern yurt binası faaliyete geçmedi. Yıllardır terk edilmiş halde bulunan 
yurt binası dururken, öğrenciler özel yurtlarda barınmak zorunda kaldı. 

Karabük'ün yerel kanallarından, BRTV'nin Yönetim Kurulu Başkanı Mehmet Çetinkaya konuyu 
Cumhurbaşkanlığı'na iletti. TOKİ de 60 milyon liraya mal ettiği binayı satışa çıkarma kararı aldı. 

Bina için önce 52 milyon lira istendi. Ancak alıcı çıkmadı. Satış için 13 Ağustos'ta yeniden ihaleye çıkılacağı 
duyuruldu. Yurt binasının bedeli, maliyetinin yaklaşık yarı fiyatı olan 32 milyon lira olarak belirledi. 

'Yurt Lobisi' İddiası 

Bir yetkili, yarı fiyatına satılacak olan yurt binasının üniversiteye uzak yapıldığının altını çizerek şöyle dedi: 

"Karabük'te 70 bin civarında yükseköğrenim öğrencisi var. İlde, çoğunluğu AKP'liler tarafından yaptırılan ve yurt 
olarak kullanılan binalar var. İldeki yaygın söylenti, oluşan yurt lobisinin Kredi ve Yurtlar Kurumu'nun bu binayı 
kiralamasını ya da almasını engelliyor. Bina yapıp devlete kiralıyorlar. Eğer bu yurt binası boş durmasa 
öğrenciler daha ucuza kalacaktı. Yurt binası üniversiteye uzak. Ancak bu sorun oluşturmazdı." 

BORÇ BATAĞINDA PARA SAÇIYORLAR 

Borç batağındaki AKP'li Çorum Belediyesi, dört yıldır yapımı tamamlanamayan yeni belediye binası için tam 
28 milyon TL'lik bir ihale daha düzenledi. 

Borç batağında olan, borçlanma konusunda Sayıştay Başkanlığı’ndan uyarılar alan AKP’li Çorum Belediyesi, 
yapımı yıllardır devam eden yeni belediye hizmet binası inşaatı için milyonlarca liralık bir ihale daha yaptı. 

AKP’li Çorum Belediyesi, yeni belediye hizmet binası yapımı için ilk ihaleyi 13 Şubat 2017 tarihinde düzenledi. 
İhaleyi tam 43 milyon 333 bin TL teklif veren Rg İnşaat Enerji Şirketi’nin aldığı açıklanmıştı. 

Kamu İhale Bülteni’nde yer alan bilgilere göre, Çorum Belediyesi Destek Hizmetleri Müdürlüğü, yapımı dört 
yılda tamamlanamayan belediye binası inşaatı “Yeni Belediye Hizmet Binası İkmal Yapım İşi” adı altında bir ihale 
daha düzenledi. 21 Haziran 2021 tarihinde düzenlenen ihale, 28 milyon TL teklif veren Özen-El İnşaat ile Bulut 
Park İnşaat iş ortaklığına verildi. Şirket ile AKP’li belediye arasında imzalanan sözleşmeye göre de belediye 
binası inşaatının 20 Şubat 2022 tarihine kadar bitirilmesi istendi. Yeni belediye hizmet binası için düzenlenen iki 
ayrı ihalenin toplam bedeli ise 71 milyon 333 bin TL’yi buldu. 

Yeni Binaya İhtiyaç Yok 

Çorum Belediye Meclisi’nin CHP Grup Başkanı Tuncay Yılmaz, BirGün’e yaptığı açıklamada, milyonlarca liraya 
yaptırılan yeni belediye hizmet binasına ihtiyaç olmadığını vurgulayarak şunları söyledi: 

“Kentte 15 bin kişilik stadyuma da ihtiyaç yoktu ama Çorum Belediyesi bunu inşa etti. Yeni belediye hizmet 
binasına da ihtiyaç yoktu ama milyonlarca lira harcayarak yapıyorlar. Hatta belediye imam hatip lisesine ihtiyaç 
olmamasına rağmen onu da yaptı. Belediye üzerine vazife olmayan ne kadar iş varsa hepsini yaptı. Diyanetin, 
Gençlik ve Spor Bakanlığı’nın yapması gereken ne kadar iş varsa hepsini belediye yaptı.” 
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KAMUNUN İCRA DOSYALARI DA BAKAN ELVAN’IN OĞLUNA GİTMİŞ 

CHP'li Ali Mahir Başarır, Hazine ve Maliye Bakanı Lütfi Elvan’ın oğlu avukat Ahmet Nuri Elvan’a Ankara-Niğde 
otoyolunun yanı sıra birçok kurumun da icra dosyalarının gönderildiğini söyledi. 

Hazine ve Maliye Bakanı Lütfi Elvan’ın oğlu avukat Ahmet Nuri Elvan’a Ankara-Niğde otoyolunun yanı sıra 
devletin hissesi olan şirketler ve özelleştirilen kurumların da icra dosyalarının gönderildiği ortaya çıktı. 

CHP Mersin Milletvekili Ali Mahir Başarır, “Devleti kamyon arkası yazısına çevirdiler. Sayın bakanın oğlu 
arabasının arkasına ‘babam sağ olsun' mu yazdıracak” diye konuştu. 

Başarır, “Sadece Ankara-Niğde otoyolundaki ihlallere ilişkin icra dosyalarının verilmediği aynı zamanda Başkent 
Doğalgaz Dağıtım Gayrimenkul Yatırım Ortaklığı A.Ş., TT Mobil İletişim Hizmetleri A.Ş., Turkcell İletişim 
Hizmetleri A.Ş., CK Boğaziçi Elektrik Perakende Satış A.Ş. ve TTNET A.Ş.'nin icra dosyalarına da bakanın oğlunun 
baktığı anlaşılmıştır" dedi. 

Konuya ilişkin Hazine ve Maliye Bakanı Lütfi Elvan'ın yazılı olarak yanıtlaması istemiyle TBMM'ye soru önergesi 
de veren CHP'li Başarır, “Bu şirketlere, icra dosyalarını oğlunuza ait hukuk bürosuna vermeleri konusunda 
tarafınızdan ilgili şirketlere sözlü ya da yazılı bir telkininiz olmuş mudur? Ya da icra dosyalarının oğlunuza ait 
hukuk bürosuna verilmesinde siyasi kimliğinizin bir etkisi olmuş mudur” diye sordu 

PEKCAN'IN DEZENFEKTAN SKANDALINDA YENİ DETAY: BOZUK ÜRÜNLER DE 
SATILMIŞ 

'Dezenfektan' skandalı sonrası görevden alınan Eski Ticaret Bakanı Ruhsar Pekcan'a ait Karon Mühendislik ve 
Nanoksia Biyoteknoloji adlı şirkette, bozuk ürünlerin yeniden piyasaya sürüldüğü ortaya çıktı. 

Görevinden alınan Ticaret Bakanı Ruhsar Pekcan’a ait Nanoksia adlı şirketin, bakanlığa piyasanın üzerinde bir 
fiyata dezenfektan sattığı ortaya çıkmıştı. Bozuk ürünlerin yeniden piyasaya sürüldüğü de belirtildi. 

'Çizgi Olanları Alma, Onlar Mantar Olmuş' 

Piyasadaki en pahalı dezenfektanlardan biri olan Nanoksia'nın Kavacık'taki merkezinde çekilen görüntüler, 
skandalın sadece bakanlığa yüksek fiyattan satış ile sınırlı kalmadığını ortaya koydu. Nanoksia merkezinde 
çekilen videoda, bozulan ve tortu oluşan dejenfektanların süzülerek, yeniden satışa hazırlandığı görülüyor. 
Bozuk dezenfektanları süzen erkek çalışanın, şişe içinde oluşan tortuları yanındakilere tarif ederek, “Çizgi 
olanları alma, onlar mantar olmuş” dediği duyuluyor. Videoda,  dezenfektanları süzen kişinin Hasan Pekcan’ın 
İsmail isimli şoförü, konuştuğu kişinin ise yine Hasan Pekcan'ın Gül isimli sekreteri olduğu öğrenildi.  

Bakanlık, Satışı Kabul Etmişti  

Ruhsar Pekcan ve eşi Hasan Pekcan'a ait Karon Mühendislik ve Nanoksia Biyoteknoloji adlı şirketin, bakanlığa 
piyasanın üzerinde bir fiyata dezenfektan sattığı ortaya çıkmıştı. Nanoksia’nın, Ticaret Bakanlığı’na litresi 35 
liraya sattığı dezenfektanı TGS Yer Hizmetleri’ne ise 14.35 liraya verdiği skandalın diğer boyutuydu.  

Nanoksia tarafından Ticaret Bakanlığı'na 175 TL'ye verilen beş litrelik dezenfektanın aracı kuruluşa 100 TL'ye 
satıldığı, aracı kuruluşun da piyasada 150 TL'ye satışa sunduğu anlaşıldı. Muadillerinden daha pahalı olan 
dezenfektan için Bakanlık, şirkete 1.5 milyon TL ile 9 milyon TL ödedi.  

Ticaret Bakanlığı, satışı kabul etmiş ve Pekcan'ın şirketinden 507.880 TL'lik dezenfektan alındığını açıklamıştı. 
Açıklamada, “Gerekli tüm ürün/fiyat araştırmaları yapılarak, piyasa fiyatlarından oldukça aşağıda usulüne uygun 
bir biçimde gerçekleştirilmiştir” denilmişti. 

Pekcan Görevden Alındı  

10 Temmuz 2018’den 21 Nisan 2021 tarihine kadar Ticaret Bakanı görevini yürüten Pekcan, Nisan ayında 
Cumhurbaşkanlığı Kararnamesi görevden alınmıştı. Pekcan’ın yerine ise Mehmet Muş atanmıştı. Pekan’ın 
görevden alınmasının ardından, Ağustos 2018’den bu yana Ticaret Bakanlığı’nda Bakan Yardımcısı olan Gonca 
Işık Yılmaz da görevinden alınmış Batur’un yerine Mustafa Tuzcu atanmıştı. 



HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 
MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 

 

29 

SÜRAT KARGO YANGINDAN MAL KAÇIRILIRCASINA SATILDI 

Türkiye gündemi orman yangınlarının milletin ciğerini yakmasıyla ve sığınmacılara yeni sığınmacılar eklenip 
sosyolojik bütünlüğümüzü ve ulus devlet yapımızı sıkıntıya sokması gibi olaylarla sarsılırken, kamuda yolsuzluk 
girişimleri maalesef hız kesmedi, kesmiyor. 

TMSF bünyesindeki en aktif şirketlerden birisi olan Sürat Kargo 28 Temmuz 2021 tarihinde gerçekleşen bir ihale 
ile yangından mal kaçırılırcasına satıldı. 

Sürat Kargo, pandemi döneminin de etkisiyle TMSF’nin kayyumluk yaptığı 800’e yakın şirket arasında en 
kazançlı ve pozitif durumda olanlardan birisidir. Kargo piyasasının 3 veya 4’üncü büyük firmasıdır. İlk sıradaki 
şirketlerin piyasa değerlerinin birkaç yüz milyon doları bulduğunu biliyoruz. Sürat Kargo olması gereken piyasa 
değeri olan 1.708 Milyon TL’nin çok altında bir değer olan 335.500.000 TL’ye satılmakta ve kamu 1.3 Milyar TL 
zarara uğratılmaktadır. Ayrıca satış kararı da usulsüzdür.  

Sürat Kargo ihalesiyle ilgili olarak başta satış değeri olmak üzere birçok soru sorulması gereken bir durum ortaya 
çıkmıştır. 

Konu ile ilgili şu sorularımın cevaplanmasını yetkililerden önemle talep ediyoruz. 

1. Sürat Kargo’nun hangi tarih itibarıyla muhammen bedeli 325.000.000 TL olarak belirlenmiştir? (Bu 
soruyu soruyorum çünkü bazı bilgiler muhammen bedel tespitinin 2019 yılı için yapıldığı, 2021 yılı 
rakamlarının çok daha yüksek olduğu şeklindedir.) 

2. Kendi alanında Türkiye’nin 3 veya 4’üncü büyük şirketi ve kazançlı olan, geçen yıl 58 milyon kar etmiş, 
bu yılda 130 milyon lira kar etmesi beklenen Sürat Kargo’nun reel değerinin benchmarking/kıyaslama 
yapıldığında 2 milyar TL civarında olması gerektiği bir hakikat değil midir? (Bu Konuda TMSF önceki 
Başkanı Muhiddin Gülal’ın demeçleri ortadadır.) 

3. Neden ihaleye katılacaklara 13 iş günü süre verilmiştir? (Resmi Gazete’nin 28 Haziran 2021 tarih ve 
31525 sayısında “Artırma, Eksiltme ve İhale İlanları” arasında yayınlanan Sürat Kargo ve Sürat Lojistik 
Ticari ve İktisadi bütünlüğünün satış ilanı sonucu,  ihale 29 Temmuz 2021 tarihinde gerçekleşmiştir. 
Temmuz ayı içerisinde ki tatiller dikkate alındığında ihaleye katılacaklara 13 iş günü süre verildiği 
görülmektedir. Bu durum ise içeriden bilgi alabilen birilerinin kayrıldığının göstergesi değil midir?) 

4. Sürat Kargo ile aynı tarihte ihale edilen ve muhammen bedeli 15.800.000 TL olan Nurkay Makina adlı 
20 kat küçük bir firmaya ihale tarihi olarak 03 Ağustos 2021 tarihi verildiği halde Sürat Kargo’ya daha 
kısa süre verilmesi ve 13 iş gününe ihalenin sığdırılmaya çalışılmasının mantığı nedir? 

5. TMSF bir kamu kuruluşudur. Öncelikle güven, adalet ve hukuk kurumudur. Görevi kanunlarla 
belirlenmiştir. TMSF kayyum olduğu her şirket konusunda dilediği şekilde tasarrufta bulunamaz. “6758 
sayılı kanunun 19. Maddesinin uygulanmasına ilişkin Usul ve Esasları Tebliği”nin 7’inci Maddesine göre 
bir şirketin elden çıkarılabilmesi için bir mali oluşum raporunun hazırlanması, ilgili bakana sunulması 
gereklidir. Bakanın onayı şarttır.  Ayrıca 7. Maddeye göre “Mali oluşum, ortaklık yapısı, piyasa koşulları 
veya diğer sebepler nedeniyle şirketin mevcut halinin sürdürülebilir olmaması halinde şirketin, şirket 
varlıklarının veya mal varlığı değerlerinin satılmasına veya fesih ile tasfiyesine” ifadesi ile TMSF’nin 
keyfine göre her istediği şirkete satamayacağı hükme bağlanmıştır. 

Bu durumda soru şudur? 

Sürat Kargo’nun satışı için bakan onayı var mıdır? Kazançlı ve sürdürülebilir bir şirket olan Sürat Kargo neden, 
neye göre ve hangi gerekçeyle satılmaktadır? 

6. Sürat Kargo ihalesi için toplam kaç firma ihale dosyası almıştır? Bu firmalar hangileridir? 

7. Dosya alan firmalardan hangileri sistem odasına ücret ödeyerek girmiş ve şirketi incelemiştir? 

8. İhaleyi aldığı  ve 2021’de kurulduğu iddia edilen Port Kargo ve diğer teklif veren firmalar sistem 
odasına girip inceleme yapmış mıdır? Eğer inceleme yapıldıysa ne kadar süre harcanmıştır? 

9. İhale dosyası alan firmalardan sürenin yetersizliğini öne sürerek ihale süresinin uzatılmasını talep eden 
olmuş mudur? Eğer olmuş ise talep hangi gerekçeyle karşılanmamıştır? 

Sonuç olarak, Sürat Kargo ihalesi tam bir skandal yolsuzluk ihalesi olarak görünmektedir. 
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TMSF yönetiminin ve Cumhurbaşkanlığı’nın konu ile ilgili olarak sorduğumuz sorularda kamuoyunu doyurucu 
açıklamalar yapması şarttır. 

TEİAŞ’TAN ADRESE TESLİM ŞARTNAME 

TEİAŞ’ın yüz milyonlarca lira harcayarak, “Yapay zeka tabanlı entegre güvenlik kamera” satın alacağı öğrenildi. 
İhale öncesinde çok sayıda firma, “Adrese teslim şartname hazırlandı” itirazında bulundu. 

Yurttaşın cebini yakan elektrik zamları ve 2019 yılında 2,1 milyar TL’lik zarar ile eleştirilen TEİAŞ'ın, genel merkez 
ve müdürlüklerin kamera sistemleri için harcayacağı para dudak uçuklattı. Eşkal tanıma sistemi ve Türkiye 
genelinde 18 bin kameranın kurulumunu kapsayan işin toplam maliyetinin 350 milyon TL’yi aşacağı öne sürüldü. 
Bugün gerçekleştirilecek ihale kapsamında hazırlanan teknik şartnamenin, “Yalnızca bir firmanın 
karşılayabileceği şekilde” hazırlandığı da iddialar arasında yer aldı. 

38 Sayfalık İtiraz Dilekçesi Hazırlandı 

TEİAŞ, başta genel müdürlük olmak üzere, bölge müdürlüğü ile işletme müdürlüklerini de kapsayan kamera 
sistemi kurulumu amacıyla 7 Temmuz'da, "Yapay Zeka Tabanlı Entegre Güvenlik Kamera (CCTV) Sistemi" adıyla 
ihale açtı. İhalenin 5 Ağustos'ta yapılması planlansa da yerli firmaların, “Şartnamenin yurt dışından tek bir 
firmaya yönelik hazırlandığı” iddiaları üzerine 38 sayfalık bir zeyilname hazırlandı ve ertelenen ihale bugün 
gününe ertelendi. 

İddiaya göre, yeni şartname ile yurt dışından bir firma daha isterleri karşılayabilir hale geldi ancak o firma da 
"Demo" şartına takıldı. İhaleye ayrıca, "Toplam cironun teklif edilen bedelin yüzde 25'inden, mal satışları ile ilgili 
cironun ise teklif edilen bedelin yüzde 15'inden az olmaması gerekir" şartı konulurken Türkiye'de bu şartları 
sağlayan yerli bir firmanın bulunmadığı da iddia edildi. 

Teknik Şartnameye İtiraz Edildi 

TEİAŞ’ın 18 bin kamera satın alımını içeren ihalesinin şartnamesinde, kamera sistemlerinin yapay zeka tabanlı 
bir alt yapıya sahip olması gerektiği belirtildi. Kamera sisteminde eşkale göre arama özelliği bulunacağı bildirildi. 
Teknik şartnameye itiraz eden yerli firmalar, profesyonel eşkal tespit sistemlerinin yüksek işlem gücüne sahip 
sunucularda çalıştığı için maliyetinin çok yüksek olacağına dikkati çekti. İtirazda, TEİAŞ’ın talep ettiği sistemlerin 
yalnızca kolluk kuvvetlerince ve kısıtlı miktarlarda kullanıldığı vurgulandı. İhale kapsamında öte yandan üç adet 
de radar istenildi. Radarların nereye kurulacağı ise ihale dosyasında belirtilmedi. 

TMSF, DAMAT VE EŞE EMANET 

TMSF’nin yönetiminin Rizeli, milletvekili damadı, tartışmalı seçim kararına imza atan savcının eşi ve Marmara 
Üniversitesi kökenli olması dikkat çekiyor. 

Özelikle 15 Temmuz Darbe Girişimi sonrası el konulan ekonomik varlıklarla ülkenin en büyük holdingleri ile 
yarışacak büyüklüğe ulaşan Tasarruf Mevduatı Sigorta Fonu (TMSF), son olarak Sürat Kargo’nun satışı ile 
tartışılıyor. Pandemi döneminin parlayan sektörü olan kargo alanında faaliyet gösteren şirketin değerinin çok 
altında Bilal Erdoğan’ın Kartal İmam Hatip Okulu kökenli arkadaşı, TÜRGEV yöneticisi Halil İbrahim Bacacı’ya 
sattığı iddia edilen fonun yönetimi, diğer kamu kurum ve kuruluşlarını yöneten isimler gibi benzer bağlantılar ve 
kökenlerden geliyor. 

CHP’li Bülent Kuşoğlu’nun gündeme getirdiği satış işlemi, satış değerinin düşüklüğü, hızı ve satın alan şirketin 
ihaleden çok kısa süre kurulması ile dikkat çekiyor. 

Önceki bazı satış kararları ile de tepki çeken TMSF’nin yönetiminde yer alan isimler, AKP’nin kamu kurumlarının 
yönetimini belirleme tercihinin bu kurum içinde geçerli olduğunu gösteriyor. 

Son rakamlarla aktif büyüklüğü 70,2 milyar TL, öz kaynakları ise 29,1 milyar TL olan fonun yönetiminde 793 
şirket bulunuyor. 

Cumhurbaşkanı kararıyla bu dev yapıyı yönetmek üzere görevlendirilenler şöyle: 

Yönetim Kurulu Başkanı Fatin Rüştü Karakaş: Rizeli ve Marmara Üniversitesi kökenli. 1992 yılında Şekerbank 
Teftiş Kurulu’nda müfettiş yardımcısı olarak göreve başlayan Karakaş, 2013 Ocak ayına kadar burada çeşitli 
görevler üstlendi. Ardından Şekerbank T.A.Ş. Personeli Munzam Sosyal Güvenlik ve Yardımlaşma Sandığı 
Vakfı’nda genel sekreter olarak görev yaptı ve Kasım 2013’te Şekerbank T.A.Ş. Genel Müdür Yardımcısı olarak 
atandı. Bir dönem Bankacılık Düzenleme ve Denetleme Kurulu üyesi de oldu. 
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İBB Bürokratı 

TMSF Yönetim Kurulu İkinci Başkanı Ali Altıntaş: Yıllarca özel şirketlerde yöneticilik yapan Altıntaş, CHP’ye 
geçmeden önce İstanbul Büyükşehir Belediyesi’nde genel sekreter yardımcılığı görevini yürüttü. 

Milletvekili Damadı 

Yönetim Kurulu Üyesi Halil İbrahim Akyıldız: AKP İdari ve Mali İşlerden Sorumlu Genel Başkan Yardımcısı, Bitlis 
Milletvekili Vedat Demiröz’ün damadı. 15 Temmuz’un ardından el konulan 14 şirkete kayyum olarak atandı. 

AKP’li Belediye Kökenli 

Yönetim Kurulu Üyesi Fatih Sultan Mehmet Yıldırım: Bağcılar Belediyesi’nde Müfettiş Yardımcılığı görevi ile 
mesleğe başlayan Yıldırım, daha sonra AKP’li Beyoğlu Belediyesi’nde çeşitli görevler üstlendi. TMSF’de 14 Şubat 
2018 tarihinde İştirakler ve Gayrimenkuller Daire Başkanı olarak göreve geldi. Daha sonra yönetime girdi. 

Baba Oğul TMSF’de 

Yönetim Kurulu Üyesi Şeref Safa: Kanal İstanbul’un olumlu bulunduğu ÇED raporunda imzası yer alan ve TMSF 
avukatı Enes Safa’nın babası. 

Savcı Eşi 

Yönetim Kurulu Üyesi Çiğdem Uçar: Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın kaybettikleri İstanbul yerel 
seçiminde sandık kurullarında usulsüzlük yapıldığı iddialarını soruşturan İstanbul Anadolu Cumhuriyet Başsavcısı 
İsmail Uçar’ın eşi. Çiğdem Uçar, İsmail Uçar’ın 25 Aralık soruşturması hakkında takipsizlik kararı vermesinin 
ardından da İstanbul Muhakemat Müdürlüğü’ne atanmıştı. 

Kayyum CEO 

Yönetim Kurulu Üyesi Yusuf Öksüzömer: Yıldırım Demirören’in önerisiyle TFF Tahkim Kurulu Raportör Üyeliği 
görevine getirildi. Yusuf Öksüzömer, 15 Temmuz sonrası kayyum atanan Uğur Şirketler Grubu’nun bir dönem 
CEO’luğunu da yaptı. 

TURİZM TEŞVİK KANUNU’NDAKİ DEĞİŞİKLİKLER İLE RANT KAPISI ARALANIYOR 

Doğal Tarihi Ve Kültürel Alanlar Kültür Ve Turizm Bakanlığı Eliyle İmara Açılacak, Özelleştirilecek 

Turizmi Teşvik Kanunu ile Bazı Kanunlarda Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun Teklifi Doğa Hakları yönünden 
özetle 3 sakıncasının bulunduğunu söyleyebiliriz 

1. Doğal alanlar, ormanlar, meralar turizm alanları olarak ilan edilebilecek, yapılaşmaya açılacak;  mera, 
yaylak ve kışlaklar turizm yatırımcılarına tahsis edilecek.  

2. Kültür ve Turizm Bakanlığı eli ile doğal, tarihi ve kültürel alanlar ve kamuya ait olan alanlar yatırımcılara 
tahsis edilmek suretiyle özelleştirilecek 

3. Cumhurbaşkanı ile Kültür ve Turizm Bakanlığı’nın doğal, tarihi ve kültürel alanlar üzerindeki yetkileri 
artırılacak, bu alanlar merkezi kararlar ile yönetilecek. 

4. AKP, yerel yönetimlere sahip olmadığı, çoğu CHP’li Büyükşehir Belediyeleri sınırlarındaki alanları, turizm 
bölgesi, Kültür ve Turizm Koruma ve Gelişim Bölgesi isimler adı altında kendi himayesine alarak, Kültür ve 
Turizm Bakanlığı aracılığıyla yönetecek, bu alanlardaki yatırımları gasp ederek “kendi yatırımcılarına” 
tahsis edecek  

5. Koylar ve Halka açık plajlar, mesire alanları özelleştirilecek. Yasa ile MUÇEV benzeri yapılar meşruluk 
kazandırıldı. 

Doğal, Tarihi Ve Kültürel Değerlerrin Yoğun Olduğu Hazine Arazileri İmara Ve Turizme Açılacak 

Turizmi Teşvik Kanunu ile Bazı Kanunlarda Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun 1. maddesi ile  

 Cumhurbaşkanı kararıyla doğal, tarihî ve kültürel değerlerin yoğun olarak yer aldığı alanlar Kültür ve 
Turizm Koruma ve Gelişim Bölgesi statüsüne,  

 Orman vasıflı alanlar dahil hazine taşınmazları ve tescili mümkün olan Devletin hüküm ve tasarrufu 
altındaki yerler ise Turizm Merkezleri haline getirilebilecek.  
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İmara ve Turizme Açılacak Alanlar Özel Sektöre Verilecek 

Kanunun 2. maddesiyle, Kültür ve Turizm Bakanlığı; istediği kültür ve turizm  koruma ve gelişme bölgesinde 
veya turizm merkezinde özel sektör işbirliğini sağlamak için yatırımcıların da katılımıyla turizm hizmetleri 
yönetim birlikleri kurmak yetkisine sahip olacak. Tanımı yapılmayan “turizm hizmetleri yönetim birlikleri” adlı 
yeni bir kavram oluşturulmuş, turizm bölgelerinin özel sektör işbirliği ile işletilmesi hedeflenmiş 

Belediyelerin Denetim Yetkileri Daraltılıyor 

Kanunun 3. maddesiyle; yetkili idareler tarafından işyeri açma ve çalışma ruhsatı verilen konaklama 
işletmelerinin (Belediye belgeli konaklama tesisleri) bu ruhsatı aldıktan sonra bir yıl içerisinde Kültür ve Turizm 
Bakanlığından turizm işletme belgesi almaları zorunluluğu getiriliyor. Bu yolla   belediyelerden aldıkları işyeri 
açma ve çalışma ruhsatıyla faaliyet gösteren konaklama tesisleri Kültür ve Turizm Bakanlığının  denetimine 
alınıyor. 

Günübirlik Tesisler İle Koylar Ve Halk Plajları Özelleştirilecek  

Kanunun 4. maddesiyle, devletin hüküm ve tasarrufu altındaki yerlerde, imar planı gerektirmeyen, konaklama 
içermeyen günübirlik tesisler inşa edilebilecek. Bir yanıyla yurttaşların denize girebildikleri koylar, halk plajları 
özelleştirilecek.  

Ormanlar Ve Doğal, Tarihi Ve Kültürel Alanların İmar Planlarını Kültür Ve Turizm Bakanlığı Yapacak 

Kanunun 5. maddesiyle, Kültür ve Turizm Bakanlığının, kültür ve turizm koruma ve gelişme bölgeleri ile turizm 
merkezlerindeki imar yetkisi genişletiliyor. 

Mevcut kanuna göre bu bölge sınırları içerisinde turizm amaçlı ve odaklı imar planlarını yapma ve yaptırma 
yetkisi Kültür ve Turizm Bakanlığında bulunuyor. Bu bölge ve merkezlerin sınırları içinde kalan milli parklar, 
tabiat parkları, tabiat anıtları, tabiat koruma alanları, doğal sit alanları, sulak alanlar gibi koruma alanlarının plan 
onama yetkisi ise Çevre ve Şehircilik Bakanlığı tarafından kullanılıyor. 

Yapılmak istenen düzenlemeyle ise Kültür ve Turizm Bakanlığının mevcut yetkisine ek olarak,  bu bölge ve 
merkezlerin içinde yer alan korunan alanlarda kamu kurum ve kuruluşları ile gerçek ve tüzel kişilerce hazırlanan 
her tür ve ölçekteki plan ve plan değişikliklerinin sadece Kültür ve Turizm Bakanlığına sunulması; Bakanlık 
tarafından uygun görülen planların Çevre ve Şehircilik Bakanlığına gönderilmesi; bu planların, Kültür ve Turizm 
Bakanlığı ile mutabakat sağlanarak Çevre ve Şehircilik Bakanlığınca geç 6 ay içinde sonuçlandırılması kuralı 
getiriliyor 

Mera, Yaylak Ve Kışlaklar Turizme Açılıyor 

 “Mera, yaylak ve kışlaklar; ot bedeli taşınmazın yatırımcıya tahsisi aşamasında yatırımcı tarafından karşılanmak 
kaydıyla, 25/2/1998 tarihli ve 4342 sayılı Mera Kanunu hükümlerine göre tahsis amacı değiştirilerek, sadece 
turizm amaçlı kullanılacağına ilişkin şerhli olarak Hazine adına tapuya tescil edilir ve tescili müteakip Bakanlığa 
tahsis edilir.” 

Oysa Anayasa MADDE 45.– Devlet, meraların amaç dışı kullanılmasını ve tahribini önlemek, tarımsal üretim 
planlaması ilkelerine uygun olarak bitkisel ve hayvansal üretimi artırmak maksadıyla, tarım ve hayvancılıkla 
uğraşanların işletme araç ve gereçlerinin ve diğer girdilerinin sağlanmasını kolaylaştırır. 

Yatırımcılara Yat Limanı İçin Taşınmaz Tahsis Edilecek 

Kültür ve turizm koruma ve gelişim bölgeleri ve turizm merkezlerinde Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığınca uygun 
görülen yat limanlarının yapılması amacıyla yatırımcılara taşınmaz tahsis edilebilecek.  

Hazine Arazileri Yatırımcılara Tahsis Edilecek 

Kültür ve Turizm Bakanlığı, Kültür ve turizm koruma ve gelişim bölgeleri ve turizm merkezleri dışında kalan ve 
imar planları ile turizm amaçlı kullanıma ayrılan, Kamu hizmetlerinde kullanılanlar ile üzerinde irtifak hakkı tesis 
edilenler hariç, Hazinenin özel mülkiyetinde bulunan taşınmazlar, tapuya tescili mümkün olan Devletin hüküm 
ve tasarrufu altındaki tescil harici yerleri konaklama tesisleri yapmaları için yatırımcılara tahsis edebilecek.  

Kıyı İlçelerdeki Tesisler Yatırımcılara Tahsis Edilecek 

Turizm Bölge ve merkezleri dışında Kıyılardaki ilçelerde bulunan tesislerin de yatırımcılara tahsisi 
düzenlenmiştir. “Denize kıyısı olan ilçelerde, 9/8/1983 tarihli ve 2873 sayılı Millî Parklar Kanunu gereğince tespit 
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ve ilân edilen yerlerde, ilgili Bakanlıkça belirlenen ve üzerinde konaklama tesisi bulunan veya konaklama tesisi 
yapılması uygun görülen alanları yatırımcılara tahsis etmeye sadece Bakanlık yetkilidir”  

Turizm Amaçlı Kullanıma Ayrılan Hazine Taşınmazları Yatırımcılara Tahsis Edilecek  

Turizm bölgeleri ve turizm merkezleri dışında kalan ve imar planları ile turizm amaçlı kullanıma ayrılan yerlerin 
deki Hazinenin özel mülkiyetinde bulunan taşınmazlar, tapuya tescili mümkün olan Devletin hüküm ve tasarrufu 
altındaki tescil harici yerlerinde,  Konaklama tesisi yapılmak üzere yatırımcılara tahsisi Bakanlığa verilmiş 

Jeotermal Turizm Alanı Olan Hazine Taşınmazları Yatırımcılara Tahsis Edilecek  

Jeotermal suyun kullanımına yönelik turizm amaçlı kullanıma konu edilebilecek Hazinenin özel mülkiyetinde 
bulunan taşınmazlar ile Devletin hüküm ve tasarrufu altında bulunan yerlerin de Konaklama tesisi yapılmak 
üzere yatırımcılara tahsisi Bakanlığa verilmiş 

ÇED’e Tabi Yatırımlara Kıyak 

Kültür ve turizm koruma ve gelişim bölgelerinde; Çevresel Etki Değerlendirmesi Olumlu Kararı veya Çevresel 
Etki Değerlendirmesi Gerekli Değildir Kararı verilen yatırımlar hakkında, yatırımın gerçekleşmesi için alınması 
gereken tüm izin, onay ve ruhsatlar, ilgili kurumlarca başkaca hiçbir işleme gerek kalmaksızın on beş gün içinde 
verilir.  

Cumhurbaşkanı Koruma Ve Gelişim Bölgesinin Tamamını Bir Yatırıma Verebilecek 

Kanunun 6. Maddesi ile Kültür ve turizm koruma ve gelişim bölgesinin tamamının veya alt bölgenin tek bir 
ana yatırımcıya tahsisi için yapılan başvuruların tamamı Cumhurbaşkanı tarafından değerlendirilecek.  

Orman Genel Müdürlüğü Tesisleri Yatırımcılara Satılabilecek 

Kanunun 16. Maddesiyle;  Orman alanlarındaki ve turizm bölgesi içinde olsun olmasın kıyı ilçelerdeki mesire 
yerleri ile OGM ye ait konaklama tesisleri Bakanlıkça yatırımcılara tahsis edilecek.  

“Ormanlık alanlar üzerinde bulunan ve 6831 sayılı Kanunun 17 nci maddesinin üçüncü fıkrası uyarınca Orman 
Genel Müdürlüğü sabit kıymetlerine alınan tesislerden konaklama amaçlı kullanılması mümkün olanlar ile kültür 
ve turizm koruma ve gelişim bölgeleri ile turizm merkezleri içinde ve bu bölge ile merkezlerin dışında olmakla 
birlikte denize kıyısı olan ilçelerde, içerisinde her tür ve kapasitede konaklama tesisi bulunan mesire yerlerini 
tahsis etmeye, gelirleri Orman Genel Müdürlüğüne ait olmak üzere Bakanlık yetkilidir.” 

Kıyıları İşgal Eden “MUÇEV” Tarzı Yapılar Meşrulaştırılıyor  

Teklifin 17 maddesiyle, kültür ve turizm koruma ve gelişim bölgeleri ile turizm merkezleri içinde ve bu bölge ile 
merkezlerin dışında olmakla birlikte denize kıyısı olan ilçelerde, içerisinde her tür ve kapasitede konaklama 
tesisi bulunan mesire yerlerini tahsis etme yetkisine Kültür ve Turizm Bakanlığı sahip olacak, Bakanlık bu alanları 
yatırımcılara tahsis edebilecek.  

Kanunun 17. Maddesiyle; Kıyıları işgal eden “beach”lere işletme belgesi verilerek kıyı işgaline meşruluk 
kazandırılmış. Tanımı yapılmamakla birlikte “müstakil plaj işletmeleri” denilen yeni bir kavram üretilmiş ve 
bunlara turizm işletmesi belgesi verileceği düzenlenmiş. Beachlerde alkol yasağı yönünden okula camiye mesafe 
yasağı koşulu getirilmiştir.  

Jeotermal Turizme Yönelik Düzenlemeler 

Kanunun 23. maddesi ile  5686 sayılı Kanunun 17’nci maddesinde yapılan değişiklikle jeotermal alanlarda 
termal turizm yatırımlarına yönelik olarak yapılacak taşınmaz tahsislerini de Turizm Teşvik Kanunu hükümlerine 
göre Kültür ve Turizm Bakanlığı yapacak. Ormanlık alanlarda, hazinenin özel mülkiyetinde veya devletin hüküm 
ve tasarrufları altındaki taşınmazlarda turizm tesisi yapılması amacıyla kiralama yapılamaz, irtifak hakkı tesis 
edilemez ve kullanma izni verilemez kuralları getirilmiştir.  

5686 Sayılı Kanunda yetkili idare, Büyükşehirlerde Yatırım İzleme ve Koordinasyon Başkanlıklarını, büyükşehir 
belediyesi bulunmayan illerde ise il özel idareleri olarak belirlenmiştir.  İdarenin söz konusu alanlardaki 
yetkileri kaldırılmış ancak Bakanlığa Ormanlık alanlarda, hazinenin özel mülkiyetinde veya devletin hüküm ve 
tasarrufları altındaki taşınmazlarda turizm amaçlı yatırımlara tahsis yetkisi verilmiştir.  
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Kanunun 24. maddesi ile Kanuna eklenmesi önerilen yeni bir geçici maddeyle (geçici 7’nci madde)  kültür ve 
turizm koruma ve gelişim bölgeleri ile turizm merkezlerinde bulunan, Turizm Teşvik Kanunu kapsamında 
değerlendirilmek üzere tasarruf hakkı Kültür ve Turizm Bakanlığına verilen alanlara ilişkin arama ruhsatları, 
turizm yatırımı gerçekleştirmek üzere ruhsatı veren idare tarafından iptal edilecek. 

GÜVENLIK SORUŞTURMASI VE ARŞIV ARAŞTIRMASI KAYNAKLI HAK 
İHLALLERINE BAKIŞ 

15 Temmuz darbe girişimi ve 20 Temmuz sivil darbesi sonucu ilan edilen 2 yıllık Olağanüstü Hal (OHAL) süreci 
Türkiye’yi hukuk devleti ilkesinin yok sayıldığı, hak ve özgürlüklerin keyfi olarak kısıtlanabildiği, suç ve cezanın 
şahsiliğinin olmadığı, yargının hiçbir alanına güvencenin kalmadığı, masumiyet karinesinin mahkumiyet 
karinesine döndüğü bir süreci yaşamıştır. Yasama organı olan Türkiye Büyük Millet Meclisi (TBMM) adeta yok 
sayılmış ve ülke olarak Kanun Hükmünde Kararnamelerle (KHK) yönetilen bir sürece girilmiştir.  

2 yıllık OHAL sürecinde 36 KHK çıkarılmıştır. OHAL KHK’larının, OHAL ilan edilmesine neden olan konu ile ilgili 
olması gerekmektedir. Ancak 36 KHK’nın geneli incelendiğinde bu kuralın dışına çıkan birçok düzenleme olduğu 
da görülmektedir. Ve yine bu 36 KHK’nın neredeyse tamamı ya bir hak ihlaline neden olmuş ya da özgürlüklerin 
kısıtlanması sonucunu yaratmıştır.  

CHP olarak KHK’lıların mağduriyetlerini öne çıkarmak ve çözüm üretebilmek adına 35 ilde başlattığımız 
toplantılar sonucunda bir rapor hazırlanacaktır. Amacımız sivil ölüme terkedilen, ihraç KHK’ları ile adeta 
toplumsal ve aile hayatları bitme noktasına gelen KHK mağdurlarının sesi olmak. İhraç KHK’ları mağdurlarının 
yanı sıra unutulmaması gereken diğer konu güvenlik soruşturması ve arşiv araştırmasıdır. 29 Ekim 2016 tarihli 
Resmi Gazete’de yayımlanarak yürürlüğe giren 676 sayılı KHK sonucu güvenlik soruşturması ve arşiv araştırması 
uygulaması kamu görevine girmek isteyen herkese uygulanacak şekilde tekrar düzenlenmiştir. 17.04.2021 
tarihli Resmi Gazete’de yayımlanarak tekrar yürürlüğe giren “Güvenlik Soruşturması ve Arşiv Araştırması 
Kanunu”nun gölgesinde hazırladığımız bu rapor ile 676 sayılı KHK’nın yürürlüğe girmesinden, Anayasa 
Mahkemesi (AYM) tarafından iptal edilmesine kadar olan yaklaşık 33 aylık süreçte yarattığı hak ihlallerine 
oransal bir bakış sağlamaktayız. 

Mahkeme kararları dışında “güvenlik soruşturması ve arşiv araştırması” uygulamasının yarattığı hak ihlallerini 
tespit etmek imkansıza yakındır. Mahkemelerin verdiği gerekçeli kararlarda yapılan incelemede dosyaya konu 
olayların %41’inin arşiv araştırması, %56’sının ise güvenlik soruşturmasından kaynaklandığı ve yüzde 3’lük bir 
oranın ise her iki uygulamadan da kaynaklandığı tespit edilmiştir.  

Mahkemeye konu olan dosyaların suç türüne göre dağılımı incelendiğinde kişinin kendisinin ve/veya bir veya 
birkaç yakınının söz konusu uygulama sonucu %36’sının adi suçlara dair bilgilerinin, %64’ünün ise terör 
suçlarına dair bilgilerinin kullanıldığı görülmüştür. Bu konuda unutulmaması gereken nokta şudur ki “adi suç” 
tanımına giren birçok suç kamu görevine girmeyi engelleyemez. Raporun devamında da görülebileceği gibi bazı 
kişiler 1500 TL para cezası kesildiği için veya FETÖ iltisaklı pansiyonda konakladığı için kamu görevine 
girememişlerdir. 

Mahkemeye konu dosyaların kişilere göre dağılımı incelendiğinde olayların %54’ünün kamu personeli olmak 
isteyen kişinin kendisi ile alakalı olduğu %41’inin ise yakını ile ilgili olduğu ve %5’lik kısmının ise kişinin kendisi 
ve yakını ile alakalı olduğu görülmektedir. Bu istatistikler de yukarıda bahsedildiği gibi Türkiye’nin suç ve 
cezanın şahsiliği ilkesi ile masumiyet ilkelerini yok saydığını ortaya koymaktadır.  

03.10.2016 tarihinde Bakanlar Kurulu tarafından çıkarılarak 29 Ekim 2016 tarihli Resmi Gazete’de yayımlanması 
ile yürürlüğe giren 676 sayılı Olağanüstü Hal (OHAL) Kanun Hükmünde Kararnamesi (KHK) ile kamu personelleri 
için uygulanacak olan güvenlik ve arşiv araştırması usülü güvenlik bürokrasisinde çalışacakların yanı sıra bütün 
kamu personellerine uygulanacak şekle getirilmiştir.  

Anayasa Mahkemesi’ne (AYM) yapılan başvuru sonucu 24.07.2019 tarihinde “uygulamanın genişletilmesinin 
hak ihlallerine neden olduğu gerekçesi ile düzenlemenin iptaline karar verilmiştir. O dönemde kamuoyundaki 
tepkiler nedeni ile tekrar gündeme getirilmeyen güvenlik soruşturması ve arşiv araştırması usülü geçtiğimiz 
Nisan ayında tekrar Meclis gündemine getirilmiştir. 07.04.2021 günü TBMM’de kabul edilerek, kanunlaşan ve 
17.04.2021 tarihli Resmi Gazete’de yayımlanarak yürürlüğe giren 7315 sayılı “Güvenlik Soruşturması ve Arşiv 
Araştırması Kanunu” gelecek dönemde de hak ihlallerine neden olacaktır.  
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Diğer yandan kamu personellerinin işe giriş aşamalarında karşılaştıkları; güvenlik soruşturması ve arşiv 
araştırmasının olumsuz etkilerinin tespiti istatistiki olarak pek mümkün olmamaktadır. Rapordaki sonuçlar için 
gerekçeli mahkeme kararlarından yararlanılmış ve tüm hak ihlalleri açısından veri sağlanamasa dahi oransal 
olarak bu uygulamanın yarattığı olumsuzluklara oransal açıdan dikkat çekilmesi amaçlanmıştır.  

Türkiye’nin Vatandaşına Olan Güvenle İmtihanı 

15 Temmuz darbe girişimi sonrası 2 yıl süren bir OHAL dönemine giren Türkiye’de yasama-yürütme-yargı adeta 
birleştirilmiş ve güçler birliği ilkesi ile yönetilmiştir. Bunun bir sonucu olarak da yasama kanadı olan TBMM 
etkisizleştirilmiş ve ortaya KHK’lar ile yönetilen bir ülke çıkmıştır. İki yılda toplam 36 KHK çıkarılan Türkiye’de 
kışlık lastik kullanımından ihraçlara kadar OHAL’in ilan edilmesi sebebi ile ilgisi olsun olmasın birçok konu ile 
ilgili düzenleme yapılmıştır. KHK’ların bir tek adamın güdümünde verilmesi ve çoğulcu, akılcı bir ortamda 
üzerinde anlaşılmamış olması ise birçok hak ihlalini beraberinde getirmiştir. Bu hak ihlallerinden birisi ise 676 
sayılı KHK ile 29.10.2016 tarihli Resmi Gazete’de yayımlanarak yürürlüğe giren Güvenlik Soruşturması ve Arşiv 
Araştırmasıdır.  

Güvenlik soruşturması ve arşiv araştırması uygulaması 676 sayılı KHK öncesinde sadece; Türk Silahlı 
Kuvvetlerinde, emniyet ve istihbarat teşkilatlarında, ceza infaz kurumları ve tutukevlerinde çalışacak 
personeller hakkında uygulanmaktaydı. Ancak söz konusu KHK ile kamu görevine girmek isteyen herkese 
uygulanacak düzeye getirilen uygulama ile; kamu personeli olmaya hak kazanan herkes hakkında çeşitli 
incelemeler yapılması ve inceleme sonucunda olumlu ya da olumsuz bir kanaat belirtilmesi ve atamanın da bu 
oluşacak kanaat doğrultusunda yapılması amaçlanmıştır.  

Uygulamanın genellenmesi ve herkese uygulanıyor olması sonucu yaşanan hak ihlalleri AYM’ye taşınmış ve ilgili 
düzenleme 24.07.2019 tarihinde iptal edilmiştir. AYM’nin düzenlemenin iptali ile ilgili kararında özel bilgilerin 
alınması, kaydedilmesi ve saklanması, özel hayata saygı hakkına sınırlama olarak değerlendirilirken, 
düzenlemenin kamu makamlarının tedbir uygulama ve özel hayatın gizliliğine müdahale sınırlarını açıkça 
göstermediği ifade edilmiş, bu yetkinin kötüye kullanılabileceği de vurgulanmıştır. Hukuki bilgiler ve mahkeme 
kararları ışığında güvenlik soruşturması ve arşiv araştırması uygulamasının; kanunilik, eşitlik, şeffaflık, hukuki 
öngörülebilirlik, kamu görevine katılma hakkı, masumiyet karinesi, lekelenmeme hakkı ve suçun ve cezalığın 
şahsiliği ilkesini ihlal etmektedir ve gelecek dönemde de etmeye devam edecektir. 

Rapordaki veriler için Hak İnisiyatifi tarafından yayınlanan Güvenlik Soruşturması ve Arşiv Araştırması 
Uygulaması Kaynaklı Hak İhlalleri İnceleme ve Araştırma Raporundan faydalanılmıştır.  

Veriler ile Güvenlik Soruşturması ve Arşiv Araştırmasının Yarattığı Hak İhlalleri 

Mahkemelerin verdiği gerekçeli kararlarda yapılan incelemede dosyaya konu olayların %41’inin arşiv 
araştırması, %56’sının ise güvenlik soruşturmasından kaynaklandığı ve yüzde 3’lük bir oranın ise her iki 
uygulamadan da kaynaklandığı tespit edilmiştir.  

Yine mahkeme kararlarında arşiv araştırmasının; kişinin kendisinin ve/veya bir veya birkaç yakının daha önce 
işlemiş olduğu suçlara dair resmi kayıtlarda yer alan bilgiler için; güvenlik soruşturmasının ise idari işlemi yapan 
ilgli mercilerin elinde bulunan, istihbarat bilgilerine dayanan ancak adli bir kayıtta yer almayan, genel olarak 
kişinin kendisi ve/veya bir veya birkaç yakını hakkında yıkıcı ve bölücü faaliyetlerde bulunup bulunmadığı, ahlaki 
durumu, yabancılar ile ilgisi ve sır saklama yeteneği gibi bilgiler için kullanıldığı tespiti yapılmıştır. 

Mahkemeye konu olan dosyaların suç türüne göre dağılımı incelendiğinde kişinin kendisinin ve/veya bir veua 
birkaç yakınının söz konusu uygulama sonucu %36’sının adi suçlara dair bilgilerinin, %64’ünün ise terör 
suçlarına dair bilgilerinin kullanıldığı görülmüştür.  

Suç türlerine göre kararlar incelendiğinde dosyada kişilere yöneltilen suçlamaların net bir şekilde belirlenmediği 
ve dayanaksız olduğu ve bu sebeple de kolayca oluşturulabildiği tespit edilmiştir. Aynı şekilde güvenlik 
soruşturması ve arşiv araştırması sonucunda adi suç tespiti nedeniyle oluşan olumsuz kararların kişinin kamu 
personeli olmasıne engel teşkil etmediği de görülmektedir 

Mahkemeye konu dosyaların kişilere göre dağılımı incelendiğinde olayların %54’ünün kamu personeli olmak 
isteyen kişinin kendisi ile alakalı olduğu %41’inin ise yakını ile ilgili olduğu ve %5’lik kısmının ise kişinin kendisi 
ve yakını ile alakalı olduğu görülmektedir. Önemli bir bölümünün kişinin yakınları ile ilgisi olması uygulamanın 
aslında “suç ve cezanın şahsiliği” ilkesini ne kadar ihlal ettiğini göstermektedir. 
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Bazı Mahkeme Kararlarından Örnekler 

“... davacının (...) Asliye Ceza Mahkemesi'nin 1500 TL adli para cezasına mahkum edilmesi ve hükmün 
açıklanmasının geri bırakılması kararı nedeniyle sözleşme feshinin gerçekleşmesi ...”  

“... Bakılan olayda, davacının babasının Denizli .. Ağır Ceza Mahkemesinin ../../20.. tarihli kararıyla uyuşturucu 
madde imal ve ticareti suçundan dolayı 4 yıl 2 ay hapis ve 500 TL adli para cezası ile cezalandırılmış olması 
nedeniyle davacının güvenlik soruşturması olumsuz sonuçlanmış ve atama işlemleri iptal edilmiştir.”  

“... PKK/KCK terör örgütü gençlik yapılanması organizesindeki protesto gösterisine katıldığı ...”  

“... Dava dosyasının incelenmesinden, dava konusu işlemin nedeni olarak, davacının şahsı hakkında; FETÖ/PDY 
iltisaklı (...) pansiyonunda (...) yılında kaldığı ve pansiyonun KHK ile kapatılmasının gösterildiği anlaşılmaktadır.”  

“... Sicil amirlerinde oluşan üç kişilik komisyon tarafından "olumsuz" görüş bildirilmesi ve davacının babasının 
kapatılan fetö/pdy yapılanmasına müzahir dernek üyeliği nedeniyle sözleşme feshinin gerçekleştirildiği...”  

CHP olarak; Güvenlik soruşturması ve arşiv araştırması uygulamasının hukuka ve insan haklarına aykırılığının 
farkındayız. Avrupa İnsan Hakları Mahkemesi (AİHM) ve AYM kararlarını uygulamayan tek adam yönetimine son 
verdiğimiz ve iktidara geldiğimiz ilk günden itibaren güvenlik soruşturması ve arşiv araştırması uygulamasına 
son verilecek ve daha fazla hak ihlalinin önüne geçilecektir. Türkiye Cumhuriyeti Anayasası’nda da belirtildiği 
gibi hukuk devleti ilkesi ışığında kanunilik, eşitlik, şeffaflık, hukuki öngörülebilirlik, kamu görevine katılma hakkı, 
masumiyet karinesi, lekelenmeme hakkı ve suçun ve cezalığın şahsiliği ilkelerinin herkes açısından hayatın her 
alanında uygulanmasını sağlayacağız. 

KONUT FİYATINDAKİ ARTIŞ FARK ATTI 

Eurostat verilerine göre son bir yılda yüzde 32’lik artışla konut fiyatlarının en çok arttığı ülke Türkiye oldu. 
Avrupa Birliği ortalaması ise yüzde 6,1 olarak hesaplandı. Türkiye genelinde kiralar ise yüzde 9,4 arttı. 

Salgın döneminde özellikle düşük faizler nedeniyle şişirilen konut fiyatlarında yükselme eğilimi yavaşlasa da 
sürüyor. Fiyatlar yükseldikçe geniş halk kesimlerinin konut alması giderek imkânsız hâle geliyor. Konut sahipliği 
oranı azalırken kiralık konutlarda da fiyatlar artıyor. Artan enflasyon oranları ve Türk Lirası'nın değer kaybetmesi 
ekonominin birçok alanında olduğu gibi konut ve kira fiyatlarını da etkiledi. 

Avrupa İstatistik Ofisi'nin (Eurostat) son verilerine göre son bir yılda yüzde 32'lik artışla konut fiyatlarının en 
fazla arttığı ülke Türkiye. Son bir yıl içerisinde kira artışında da yine Türkiye ilk sırada. 

Avrupa Birliği genelinde ise 2021'in birinci döneminde bir önceki yılın aynı dönemine göre yüzde 6,1'lik artış 
kaydedildi. 
Türkiye'den sonra konut fiyatlarının en fazla arttığı ülkeler yüzde 17 ile Lüksemburg, yüzde 15,3 ile Danimarka 
ve yüzde 12 ile Litvanya oldu. 
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Eurostat'ın verilerine göre 2020 ile 2021 arasında Türkiye genelinde kiralar yüzde 9,4 oranında arttı. Konut 
fiyatlarında olduğu gibi AB ülkeleri arasında en fazla kira fiyat artışının olduğu ülke Türkiye oldu. 

Türkiye'yi yüzde 5'lik artış ile Avusturya, yüzde 4,1'lik artış ile de Letonya takip ediyor. 

Metrekare Fiyatı 3 Bin 919 Lira 

Bahçeşehir Üniversitesi Ekonomik ve Toplumsal Araştırmalar Merkezi’nin (BETAM) haziran ayı konut piyasası 
raporu da konut piyasasındaki yavaşlamaya dikkat çekti. Raporda yüksek kira artışlarının İstanbul’da olduğu 
vurgulandı. Raporda yer alan bilgilere göre en ucuz satılık konutlarda 2 bin TL’den başlayan m2 fiyatı lüks 
konutlarda 12 bin TL’ye yaklaştı. BETAM’ın sahibinden.com veri havuzunu kullanılarak hazırladığı haziran 
raporunda geçen yılın mayıs ayına göre ülke genelinde ortalama satılık konut ilan metrekare (m2) fiyatlarının 
yıllık yüzde 40 oranında artarak 3 bin 919 TL olduğu belirtildi. 

Satılık konut ilan m2 fiyatları aynı dönemde İstanbul’da yüzde 34,2, Ankara’da yüzde 38,3 ve İzmir’de yüzde 
38,6 arttı. Böylece, ortalama satılık konut m2 fiyatları İstanbul’da 5 bin 200 TL, Ankara’da 2 bin 692 TL, İzmir’de 
ise 4 bin 690 TL oldu. 

 

 

SANSÜR DE ARTTI HARCAMALAR DA 

İktidarın rahatsızlık duyduğu yayınlara erişimi engelleme yetkisi bulunan BTK’nin yaptığı harcamalarda artış 
yaşandı. Sansür aparatı BTK, bu yılın ilk yarısında, geçen yıla göre 368 milyon TL daha fazla harcama yaptı. 

İnternet ortamında gerçekleştirilen yayınları denetim altına almak için Saray tarafından geniş yetkilerle 
donatılan Bilgi Teknolojileri ve İletişim Kurumu (BTK) yaptığı harcamalarla birçok önemli kamu kurumunu geride 
bıraktı. 

15 Temmuz Darbe Girişimi’nin ardından kamunun hemen her alanında olduğu gibi internet ortamında yapılan 
yayınları da kendi denetimine alan iktidarın bu konudaki en önemli aparatı olan BTK, erişim engelleme, internet 
sitesine erişimi tamamen kısıtlama ve yayınları internet sitesinden kaldırmamakta ısrarcı olanlara para cezası 
verme yetkisine de sahip oldu. Yaklaşık üç yıldır bu yetkilerini özellikle muhalif yayın kuruluşları üzerinde 
uygulayan BTK, yaptığı harcamalarla da dikkat çekti. 

Cumhurbaşkanlığı Strateji ve Bütçe Başkanlığı’nın verilerine göre, 2020 yılının ilk altı ayında BTK’nin 
gerçekleştirdiği harcama miktarı, 3 milyar 276 milyon TL oldu. Bu yılın ilk altı ayında, geçen yıl yaptığı harcamayı 
yüzde 11 oranında aşan BTK, 3 milyar 644 milyon TL harcadı. BTK, bu harcamasıyla, RTÜK, SPK, BDDK, EPDK gibi 
düzenleyici ve denetleyici kurumların tamamının yaptığı harcamayı üçe katladı. 11 düzenleyici ve denetleyici 
kurumdan BTK dışında kalan 10 kurum, 1 milyar 56 milyon TL harcadı. 

Çift Maaşlı Yöneticiler 

Yaptığı harcama ile rekor kıran BTK’nin yönetim kurulu, birden fazla maaş alan isimlerden oluşuyor. BTK Başkanı 
Ömer Abdullah Karagözoğlu, aynı zamanda iki ayrı kuruluştan daha maaş alıyor. Üç maaşlı Karagözoğlu, BTK 
dışında Türkiye Raylı Sistem Araçları Sanayii Anonim Şirketi’nde ve Türkiye Lokomotif ve Motor Sanayi’nde 
Yönetim Kurulu Üyeliği yapıyor. Karagözoğlu, BTK’deki özgeçmişi ve kişisel bilgilerinde diğer görevlerinden 
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bahsetmedi. BTK Yönetim Kurulu Üyesi Rıdvan Kahveci ise geçen yıl Ekim ayında kadar hem BTK’de hem de 
Türkiye Lokomotif ve Motor Sanayi’nde görev aldı. 

YANGININ CEZASI KANALLARA KESİLDİ 

Orman yangınlarını haberleştiren televizyon kanallarına geçen hafta uyarı yazısı gönderen ve yanan alanların 
ekranlara yansıtılmamasını isteyen Radyo ve Televizyon Üst Kurulu (RTÜK), dün gerçekleştirdiği toplantıda, bu 
talebine uymayan kanallara ceza yağdırdı. AKP ve MHP kontenjanından RTÜK üyeliği yapan isimler, muhalif üye 
İlhan Taşcı’yı toplantıya almadı. 

Türkiye’nin çok sayıda bölgesinde günlerce devam eden orman yangınlarını ekranlarına taşıyarak kamuoyunu 
bilgilendiren Fox TV, KRT, Halk TV, Haber Türk ve Tele 1’e oyçokluğu ile idari para cezası verildi. “Oyunu belli 
ettiği” gerekçesiyle İlhan Taşcı’nın alınmadığı toplantıda, cezalara karşı çıkan tek üye, Okan Konuralp oldu. 
Toplantının ardından cezalara tepki gösteren Konuralp, “RTÜK toplantısı, çökmekte olan bir siyasi iradenin 
hezeyanlarına sahne oldu” dedi. 

Üst Kurul toplantısında halkı bilgilendiren kanalların anti demokratik şekilde cezalandırıldığını anlatan Konuralp, 
“Muhabirin, ‘O kadar hızlı geliyor ki alevler, kabus gibi…’ ifadesini de kullandığı canlı yayını nedeniyle FOX TV’ye 
para cezası verdi. RTÜK, Ebubekir Şahin’in ‘Yangın haberlerine sansür’ talimatına yönelik, aralarında CHP lideri 
Kılıçdaroğlu’nun ‘Ağır sansür altındayız’ tepkisinin de olduğu açıklamaları, yorumlarıyla haberleştiren kanalları 
da cezalandırdı, yani doğrudan siyasilere de sansür uyguladı” ifadelerini kullandı. RTÜK’ün ceza verdiği yayınlar 
arasında, Fatih Altaylı’nın aşı karşıtlarını eleştirdiği yayını da yer aldı. 

Şahin İstedi Toplantıya Alınmadı 

Geçen hafta, RTÜK Başkanı Ebubekir Şahin’in televizyon kanalı yöneticilerini özel hattan arayarak yangın 
görüntülerini yayınlamamasını istediğini ortaya çıkaran Taşcı, toplantıya alınmadı. Şahin’in talebi sonucunda 
toplantıya alınmadığını ifade eden Taşcı, duruma tepki gösterdi. Toplantı sırasında salondan ayrılmak zorunda 
kaldığını ifade eden Taşcı, yangın haberlerine 'özel hat' üzerinden sansür girişimini deşifre etmesi gerekçesiyle 
toplantıya alınmadığını kaydetti. 

Sansüre Yeni Boyut Kazandırdılar 

Üst kurulun bu kararı ile sansüre başka bir boyut kazandırdığını ifade eden Taşcı, “Sosyal medya hesabım 
üzerinden yaptığım bilgilendirmede, RTÜK'ün talimatına rağmen yangına ilişkin haber ve görüntüleri paylaşan 
kanallara ceza isteminin karara bağlanacağını duyurmuştum. Ne yönde bir karar çıkacağına, benim nasıl oy 
kullanacağıma ilişkin en ufak bir imada dahi bulunmadığım yaptığım paylaşımda görülecektir. Oyumu belli 
ettiğim gerekçesi, gerçek dışıdır” dedi. 

Cezaların Gerekçeleri 

Fox TV’de 2, 3 ve 4 Ağustos’ta Ana Haber Bülteni’nde yapılan orman yangınları ile ilgili haberler cezalandırıldı. 
Tüm bültenlerde, “Kriz zamanı habercilik etiğinden uzak, siyasi iktidar hakkında yanıltıcı, kriz zamanı haber alma 
hakkını kullanmak isteyen izleyicide endişe, panik, korku ve infial yaratacak şekilde yayın yapıldığı” ileri sürüldü. 

İktidarı Eleştirmek Basın Suçu Sayılıyor 

KRT TV’de 3 Ağustos’ta yayımlanan ve Gürkan Hacır’ın sunduğu “Şimdiki Zaman” adlı programaa Uğur Dündar, 
Erol Mütercimler, Barış Yarkadaş konuk oldu. Dündar,’ın yayında sarf ettiği, “Cumhuriyet’in diğer kurumları gibi, 
nasıl AKP iktidarında Cumhuriyet’in dikili ağaçları teker teker satıldılarsa, yerlerinden söküldüler, başka 
kurumlara döndürüldülerse THK de benzer bir akıbeti yaşıyor” sözleri, ceza gerekçesi oldu. dedi. Mütercimler 
ise “Bu Orman Bakanı kadar beceriksizini çok az gördüm” diye konuştu. Barış Yarkadaş, “Sanki bir maç izlemiş o 
maçtan çıkmış gelmiş, maçla ilgili yorum yapıyor Orman Bakanı. Hissetmiyor, içinde öyle bir duygu yok adamın. 
AKP kabinesinde de öyle bir duygu yok. (…) Ya ben hayatımda böyle bir pişkinlik, böyle bir vurdumduymazlık, 
böyle bir beceriksizlik, böyle bir liyakatsizlik görmedim” dedi. Bu sözler, raporda şöyle değerlendirildi: 

Halk TV’de, 4 ve 5 Ağustos’ta yayımlanan ve Ayşenur Arslan’ın sunduğu Medya Mahallesi programında, 
RTÜK’ün yangınlara ilişkin yayınlarla ilgili televizyon yöneticilerine yaptığı uyarıları eleştirmesi, ihlal olarak 
değerlendirildi. 

Haber Türk’te 2 Ağustos’ta yayımlanan haber bülteninde, muhabirin Marmaris yangınını aktardığı sırada 
kullandığı, “Marmaris’te alevler durmuyor. Cehennemi yaşıyoruz” sözleri, ceza gerekçesi oldu. 
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AKP’Lİ OLMAYANA YOL YOK 

Yol yapımında AKP’li olmayanlara hizmet vermeyen Şırnak Belediyesi, halka “Oyunuzu kime verdiyseniz, onlar 
yolunuzu yapsın” dedi. 

AKP'li Şırnak Belediyesi, Bahçelievler Mahallesi’nde 2 ay önce yol çalışması başlattı. Çalışma kapsamını ikiye 
ayıran belediye, mahallenin bir kısmının yollarını yapmadı. Mahallenin yukarı bölümünde bulunan 20'ye yakın 
evin yolunu yapmak kazı çalışması yapan belediye, yollara döşenmesi için getirdiği parke taşlarını geri götürdü. 
Yapımı yarıda bırakılan yollarda açık bırakılan rögar kapakları da tehlike saçıyor. Yollarının yapımı durdurulan 
mahalle halkı, çifte standarda tepki gösterdi. 

AKP’lilere Hizmet 

Mahalleli Berivan Salğucak, Şırnak Belediyesi’nin AKP yönetimine geçmesiyle halk arasında çifte standart 
uygulandığını belirterek, “Mahallenin aşağısında bulunan evlerin yolları yapılmış. Ama bizim yollarımızı 
yapmıyorlar. Belediye ayrımcılık yapıyor. Bizim oturduğumuz mahalleye hizmet getirmiyor. Mahallelinin 
belediyede yaptığı görüşmede bizimkilere ise 'Siz HDP’lisiniz yollarınızı yapmayacağız, kime oy vermişseniz, 
onlar gelip yapsın’ demiş. Belediyenin bir an önce bu ayrımcı tutumdan vazgeçmesi gerekiyor. Herkese eşit 
şekilde hizmet vermesi gerekiyor” dedi. 

Mahalleyi Böldüler 

AKP'nin bu kutuplaştırıcı hizmet anlayışından vazgeçmesi gerektiğini belirten Ayfer Yılmaz, "AKP mahallede 
ayrımcılık yapıyor. Mahalleyi 2 parçaya böldüler Hizmet vermesi notasında birçok kez dilekçe verdik. Ama bir 
türlü belediyeden bize bir dönüş olmadı. Örneğin aşağı mahallede bulunan evlere kanalizasyon sistemi yapılmış 
ama burada halen birçok evin kanalizasyonunu yapmamış. Burada yapılan kanalizasyonların kapağını da açık 
bırakmışlar. Çocuklarımız tehlike saçan bu kuyulara düşse kim hesap verecek? Yollarımız hâlâ yapılmadı. Kışın 
çocuklarımız bu çamurlu yoldan okula gidip geliyor” diye konuştu. 

Duruma tepki gösteren kadınlardan Mariya Başkurt ise şu ifadeleri kullandı: "Yıllardır yol sorunu yaşıyoruz. 
AKP’lilere yol var, bize yok. Sadece yandaşlarına yol ve hizmet götürüyor. Şırnak Belediyesi’nin bu yanlış 
tutumunu asla kabul etmiyoruz." 

Yol yapımında AKP’li olmayanlara hizmet vermeyen Şırnak Belediyesi, halka “Oyunuzu kime verdiyseniz, onlar 
yolunuzu yapsın” dedi. 

AKP'li Şırnak Belediyesi, Bahçelievler Mahallesi’nde 2 ay önce yol çalışması başlattı. Çalışma kapsamını ikiye 
ayıran belediye, mahallenin bir kısmının yollarını yapmadı. Mahallenin yukarı bölümünde bulunan 20'ye yakın 
evin yolunu yapmak kazı çalışması yapan belediye, yollara döşenmesi için getirdiği parke taşlarını geri götürdü. 
Yapımı yarıda bırakılan yollarda açık bırakılan rögar kapakları da tehlike saçıyor. Yollarının yapımı durdurulan 
mahalle halkı, çifte standarda tepki gösterdi. 

AKP’lilere Hizmet 

Mezopotamya Ajansı’nın haberine göre, mahalleli Berivan Salğucak, Şırnak Belediyesi’nin AKP yönetimine 
geçmesiyle halk arasında çifte standart uygulandığını belirterek, “Mahallenin aşağısında bulunan evlerin yolları 
yapılmış. Ama bizim yollarımızı yapmıyorlar. Belediye ayrımcılık yapıyor. Bizim oturduğumuz mahalleye hizmet 
getirmiyor. Mahallelinin belediyede yaptığı görüşmede bizimkilere ise 'Siz HDP’lisiniz yollarınızı yapmayacağız, 
kime oy vermişseniz, onlar gelip yapsın’ demiş. Belediyenin bir an önce bu ayrımcı tutumdan vazgeçmesi 
gerekiyor. Herkese eşit şekilde hizmet vermesi gerekiyor” dedi. 

Mahalleyi Böldüler 

AKP'nin bu kutuplaştırıcı hizmet anlayışından vazgeçmesi gerektiğini belirten Ayfer Yılmaz, "AKP mahallede 
ayrımcılık yapıyor. Mahalleyi 2 parçaya böldüler Hizmet vermesi notasında birçok kez dilekçe verdik. Ama bir 
türlü belediyeden bize bir dönüş olmadı. Örneğin aşağı mahallede bulunan evlere kanalizasyon sistemi yapılmış 
ama burada halen birçok evin kanalizasyonunu yapmamış. Burada yapılan kanalizasyonların kapağını da açık 
bırakmışlar. Çocuklarımız tehlike saçan bu kuyulara düşse kim hesap verecek? Yollarımız hâlâ yapılmadı. Kışın 
çocuklarımız bu çamurlu yoldan okula gidip geliyor” diye konuştu. 

Duruma tepki gösteren kadınlardan Mariya Başkurt ise şu ifadeleri kullandı: "Yıllardır yol sorunu yaşıyoruz. 
AKP’lilere yol var, bize yok. Sadece yandaşlarına yol ve hizmet götürüyor. Şırnak Belediyesi’nin bu yanlış 
tutumunu asla kabul etmiyoruz." 
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ÇANAKKALE KÖPRÜSÜNDE KOROZYON RİSKİ 

Yap-işlet-devret modeliyle ihale edilen ve 2022’de açılması planlanan 1915 Çanakkale Köprüsü’nün inşaatında 
şartnamede belirtilen standartlara aykırı malzeme kullanıldığı iddia edildi. Bu nedenle korozyon riski doğabilir. 

Yap-işlet-devret modeliyle ihale edilen 1915 Çanakkale Köprüsü’nde 18 Mart 2017 tarihinden bu yana devam 
eden inşaat çalışmalarında sona gelindi. Kore şirketleri Daelim, SK Grup ile Limak ve Yapı Merkezi’nden oluşan 
ortak girişim grubunun aldığı ihale kapsamında köprünün herhangi bir erteleme olmazsa 18 Mart 2022 
tarihinde açılmasının planlandığı belirtildi. 

CHP Genel Başkan Yardımcısı Ahmet Akın, açılışına yedi ay kalan 1915 Çanakkale Köprüsü’nde çelik tabliye 
üzerinde yer alacak asfaltın yalıtımında standartlara aykırı bir malzemenin tercih edildiğini yönündeki iddiayı 
gündeme getirdi. 

Şartnamede Belirtildi 

Akın, 1915 Çanakkale Köprüsü’nde yaşanan güvenlik riskiyle ilgili şu bilgileri verdi: 

“1915 Çanakkale Köprüsü’nün yapımının teknik ve idari şartnameler çerçevesinde yürütülmesi yasal bir 
zorunluluktur. İhale dokümanında yer alan, ‘Köprülerde Sıvı İzolasyon Şartnamesi’ gereğince köprü 
zeminlerinde sıvı olarak uygulanan su yalıtımı malzemesinin ETAG 033 standardını uygun olması gerektiği 
belirtilmektedir. ‘ETAG 033’ standardı köprü izolasyonlarında Avrupa Birliği’nin kabul ettiği en önemli 
standarttır. ETAG 033 standardına ilişkin belge sahibi olmayan malzemelerin köprülerde kullanılması kesinlikle 
uygun değildir. 1915 Çanakkale Köprüsü’ndeki asfalt altına yapılacak su yalıtım malzemesinin ETAG 033 belgesi 
olmak zorundadır.” 

Malzemenin Uyuşmama Riskini Doğurabilir 

CHP’li Akın, köprüde asfalt altına yapılacak sıvı yalıtım işini alan taşeron firmanın kullanacağını belirttiği yalıtım 
malzemesinin ETAG 033 belgesi olmayan bir malzeme olduğuna dikkat çekti. Akın, standartlara aykırı bir 
malzemenin kullanılması köprünün çeliğin asfalt ile uyuşmama (korozyon) riskini doğurabileceğine işaret etti. 

Asfalt yalıtımının standartlara uygunluğunun köprünün güvenliğiyle doğrudan ilişkili olduğunu vurgulayan Akın, 
Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı’na şu soruları yöneltti: 

• İhale şartnamesinde belirtilmesine karşın uygun olmayan bir malzemenin 1915 Çanakkale Köprü’nün asfalt 
zemininin izolasyonunda kullanıldığı iddiası doğru mudur? 

• 1915 Çanakkale Köprüsü’nde standartlara aykırı bir izolasyon malzemenin kullanıldığı yönünde herhangi bir 
ihbar yapılmış mıdır? 

• ETAG 033 belgesini taşımayan bir malzemenin köprü izolasyonunda kullanılması doğru mudur? 

• İhale şartnamesinde yer almasına karşın izolasyonda kullanılacak malzemeyle ilgili herhangi bir denetim 
yapılmış mıdır? 

• Standartlara uygun olmayan bir malzemenin kullanılması durumunda 1915 Çanakkale Köprüsü’nde olası bir 
güvenlik riski oluşacak mıdır?” 

EGE ÜNİVERSİTESİ TIP FAKÜLTESİ’NDE ANJİYO ÜNİTESİ ALTI AYDIR KAPALI 

Ege Üniversitesi Tıp Fakültesi’nde anjiyo ünitesi 6 aydır çalışmıyor. Cihazların onarılmaması nedeniyle acile 
başvuran ve kalp krizi tanısı konulan hastalar, başka hastanelere sevk ediliyor. Hastalar mağdur durumda. 

Dr. Ergün DEMİR - Dr. Güray KILIÇ 

Ege Üniversitesi Tıp Fakültesi Kardiyoloji Anabilim dalında mevcut olan anjio ünitesi arızalandığı için uzunca bir 
süredir çalışmıyor. Bu nedenle de acil servise başvuran ve kalp krizi tanısı konulan hastalar mağdur oluyor, 
hayati riskleri artıyor. Hasta yakınlarının verdiği bilgiye göre; Ege Üniversitesi Tıp Fakültesi Kardiyoloji Anabilim 
dalında mevcut olan anjiyo ünitesi 6 aydan daha uzun süredir çalışmıyor. Cihazların uzun süredir onarılmaması 
nedeniyle acil servise başvuran ve kalp krizi tanısı konulan hastalar mağdur oluyor ve başka hastanelere sevk 
ediliyor. Müdahale süreleri uzadığı için de hastaların hayati riskleri artıyor. Acil hastalar dışında anjiyo ihtiyacı 
olan ya da pil takılması gereken hastalar da aylardır bu hizmeti alamadıkları için mağduriyet yaşıyor. Yeni cihaz 
alımı veya tamir konusunda yaşanan bu aksaklık günler geçtikçe, zaman uzadıkça daha da çok hastayı 
etkilemeye devam edecek. Ülkemizin en köklü fakültelerinden olan Ege Üniversitesi Tıp Fakültesinin 
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düşürüldüğü durum bir yana, hastaların hayatını ilgilendiren kalp pili, kalp anjiyosu gibi konularda bu kadar 
uzun süre adım atılmamış olması da çok üzücü. 

250-350 Bin Dolar 

Bir yandan anjio ünitesinin bakım onarımı veya tedariki için gerekli olan 250-350 bin doların temin 
edilememesinden dolayı kalp hastaları mağdur edilirken; öte yandan AKP iktidarı Somali’ye aylık 2 milyon 500 
bin ABD doları hibe edebiliyor. 

Dünyanın birçok ülkesine kişisel koruyucu ekipman ve sağlık malzemesi göndermek, yoksul ülkelere hibe etmek 
şüphesiz olumlu. Ancak bunun için öncelikle vatandaşların ve kamu sağlık kurum/ kuruluşlarının sorununun 
giderilmiş olması gerekiyor. 

Her ne kadar Sağlık Bakanı Fahrettin Koca, 23 Haziran tarihinde, “Salgın süresince salgından yaklaşık 50 bin 
insanımızı kaybettik. Salgın sebebiyle ertelenen sağlık hizmetleri sebebiyle yaşadığımız kayıp ise bundan çok 
daha büyük. Örneğin kalp krizi teşhisleri salgın döneminde yüzde 56 azalmasına rağmen kalp krizine bağlı 
ölümler yüzde 10 daha fazla artış gösterdi. Bu durumun temel sebebi salgın dışında sağlık hizmetine ulaşımın 
yavaşlaması ya da vatandaşlarımızın salgın dışındaki sebeplerden hastanelere gitmekten imtina etmeleridir. 
Benzer birçok hastalığın teşhisinde azalış olurken o hastalığa bağlı kayıplarda artış yaşadık’’ açıklamasını yapsa 
da Ege Üniversitesi Tıp Fakültesi’ndeki yaşanan durum bunun tam tersine. Burada vatandaşlar hastaneye 
gitmekten imtina etmiyorlar; ancak özellikle acil servise başvuran ve kalp krizi tanısı konulan, anjio endikasyonu 
olan ya da pil takılması gereken hastalar hastanede anjiyo ünitesinin aylardır arızalı olması nedeniyle sağlık 
hizmetine erişemiyor. 

Mağduriyet Giderilsin 

Sağlık hizmetlerine nerede ne zaman ve ne kadar gereksinim duyulacağı kolayca öngörülemez. Sağlık alanında 
özel sektörün payının giderek artmasını sağlayan siyasi iktidar, yıllar boyunca eleştirdikleri ve çökerttikleri 
kamusal ve koruyucu sağlık hizmetlerinin önemini pandemi döneminde dahi anlamakta güçlük çekiyor. 

Acil servise başvuran ve kalp krizi tanısı konulan, anjiyo endikasyonu olan ya da pil takılması gereken hastaların 
hayati risklerinin artmaması ve daha fazla mağdur olmaması için bir an önce anjio ünitesindeki arızanın 
giderilmesi veya yeni cihaz alımının yapılması gerekiyor. 

ÖĞRENCİLER EĞİTİME UZAK 

İstanbul’da 2 bin öğrenci ve bin ebeveyn ile yapılan araştırma, Covid-19 sürecinde uygulanan uzaktan 
eğitimdeki sorunları gün yüzüne çıkardı. CHP Eğitimden Sorumlu Genel Başkan Yardımcısı Lale Karabıyık’a 
sunulan araştırma kapsamında görüşleri alınan ilkokul öğrencilerinin yüzde 73,6’sı, lise öğrencilerinin ise yüzde 
59,3’ü EBA’daki derslere hiç katılmadığını belirtti. 

Öğrenciler arasında var olan eşitsizliği daha da derinleştiren pandemi süreci, milyonlarca öğrenciyi eğitimin 
dışında bıraktı. Çok sayıda öğrenci, materyal eksikliği nedeniyle internet üzerinden verilen dersleri takip 
edemedi. 

Araştırma için görüşülen her 10 ilkokul öğrencisinden 7’si, her 10 lise öğrencisinden ise 6’sı EBA üzerinden 
verilen derslere katılmadığını ifade etti. Derslere katılan öğrencilere, “Derslerin anlaşılır ve faydalı” olup 
olmadığı da soruldu. EBA’daki derslere katılan öğrencilerin yüzde 72,3’ü EBA’daki derslerin anlaşılır, faydalı ve 
eğlenceli bulmadığını söyledi. EBA üzerinden verilen derslere öğrencilerin ağırlıklı olarak cep telefonlarıyla 
bağlandığı da araştırma sonuçlarına yansıdı. 

Ödevler Yapılmadı 

İlkokul öğrencilerinin yüzde 26’sı, ortaöğretim öğrencilerinin ise yüzde 53’ü internete bağlanamama sorunu 
yaşadı. Uzaktan eğitimde verilen ödevlerin yapmadığını belirten öğrencilerin oranı ise ilkokulda yüzde 83,7, 
ortaöğretimde ise yüzde 64,6 oldu. 

Araştırmanın öğrencilerin okulu özleyip özlemediklerine ilişkin bölümünde de dikkat çeken veriler yer aldı. Buna 
göre, ilkokul öğrencilerinin yüzde 94,5’i, lise öğrencilerinin de yüzde 46’sı okulunu özlemediğini anlattı. 
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EBA Araştırması 

Yeditepe Üniversitesi Rehberlik ve Psikolojik Danışmanlık Bölümü tarafından, ilköğretim ve ortaöğretimde 
Covid-19 sürecinde uygulanan uzaktan eğitime ilişkin öğrenci ve ebeveynlerin görüşlerini alma amacıyla 
İstanbul’da 1000 ilkokul, 1000 ortaöğretim öğrencisi ve 1000 ebeveyn ile yapılan araştırmaya göre:  

 İlkokul öğrencilerinin yüzde 73.6’sı, ortaöğretim öğrencilerinin ise yüzde 59,3’ü EBA üzerinden 
verilen derslere HİÇ katılmadıklarını, 

 Katılan ilkokul öğrencilerinin yüzde 72.3’ü EBA üzerinden verilen derslerin anlaşılır ve eğlenceli 
olmadıkları için da faydalı bulmadıklarını, 

 EBA üzerinden derslere öğrencilerin ağırlıklı olarak telefon üzerinden bağlandıklarını, 

 Buradaki en ilginç bulgu ebeveynlerin yüzde 82.7’si çocuklarının EBA üzerinden derslere katıldıklarını 
ve de faydalı bulduklarını, 

 Öğrenciler sırasıyla telefon ve tablet ile bağlandıklarını, ilkokul öğrencilerinin yüzde 26’sının orta 
öğretim öğrencilerinin ise yüzde 53’ü internete bağlanma sorunu yaşadıklarını belirtmişlerdir. 

 İlkokul öğrenci velilerinin yüzde 28,5’i öğretmenlerin ödev vermelerini talep etmişlerdir.  

 İlkokul öğrencilerinin yüzde 83,7’si, ortaöğretim öğrencilerinin yüzde 64,6’sı verilen ödevleri 
yapmadıkları,  

 Ödevlerini gönderen ilköğretim öğrencilerin yüzde 76,3’ü, ortaöğretim öğrencilerin yüzde 50,6’sı 
öğretmenlerinin ödevlerine geri dönüt verilmediklerini, yüzde 61,3’ünün ise ödev –ders içeriklerinin 
örtüşmediğini,  

 İlkokul öğrencilerinin yüzde 12,7’sı ile ortaöğretim öğrencilerinin yüzde 40,8’i ise ebeveynlerinin 
ödevlerini kontrol ettiklerini, 

 İlkokulların aniden kapanması sonucu öğrencilerin yüzde 78.6’sı kitaplarının okulda kaldığı ve 
ulaşamadıklarını belirtmişlerdir. 

 İlkokul öğrencilerin yüzde 94,5’i ortaöğretim öğrencilerinin yüzde 46’sı okullarını özlemediklerini,  

 İlkokul öğrencilerinin yüzde 66.8’i ortaöğretim öğrencilerinin yüzde 41’i çevrimiçi eğitimin çok farklı 
olduğunu,  

 İlkokul öğrencilerinin yüzde 40.7’si ortaöğretim öğrencilerinin yüzde 58,3’ü okulda başarılı olmak 
istediklerini ancak eksik bilgileri nedeniyle odaklanamadıklarını, 

 İlkokul öğrencilerinin yüzde 46’sı, ortaöğretim öğrencilerinin yüzde 41,7’si okul sonrası etütlere 
katıldıkları, ilkokul öğrencilerinin yüzde 65,8’i ödev ablası gibi kişilerden özel ders aldıklarını, 

 İlkokul öğrencilerinin yüzde 49.5’i, ortaöğretim öğrencilerinin yüzde 72,3’ü kendi başlarına hiç ders 
çalışmadıklarını çünkü sorun yaşadıklarını,  

 İlkokul öğrencilerinin yüzde 62.9’u, ortaöğretim öğrencilerinin 84,8’ì, bilgisayar oyunlarına ve 
videolara dalınca ders çalışacak, ödev yapacak zamanlarının kalmadığını, 

 Ebeveynlerin yüzde 69,4’ü kendi başlarına ne zaman, ne kadar ve ne çalışacaklarına karar 
veremediklerini ve çocuklarına ödevlerinde yardım etmediklerini belirtmişlerdir. 

BARAJI DÜŞÜRMEK SİYASETEN BİR ŞOV 

Öğrencileri değil ikballerini düşünüyorlar 

Eğitim sistemini çökerten iktidar, tarihin en zor sınavını gerçekleştirdiği YKS’de tercihlerin ortasında siyasi 
saiklerle barajı düşürdü. Arka planda iktidarın ikbali var. Hedef seçim öncesi gençlerin sempatisini kazanmak ve 
boş kalan vakıf ile taşra üniversitelerini doldurmak. 

ÖSYM tarafından yapılan 2021 Yükseköğretim Kurumları Sınavı’nın (YKS), Temel Yeterlilik Testi’ne (TYT) katılan 
adayların yüzde 32’sinin barajı geçemediği için tercih hakkı kazanamamasının ardından baraj puanı düşürüldü. 
Neredeyse iki yıldır okul ve eğitim yüzü görmeyen milyonlarca genci son yılların en zor sınavına mecbur 
bırakanlar, tercihler devam ederken baraj hamlesiyle gönül almaya çalışıyor. AKP’nin taşrada açtığı 
üniversitelerin ve ülkenin her yerine açılmasına izin verdiği vakıf üniversitelerinin boş kalmamasını düşünen 
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iktidar niteliksizlik pahasına harekete geçti. Önce AKP’li Cumhurbaşkanı Erdoğan, ardından küçük ortağı Devlet 
Bahçeli barajın düşürülmesi yönünde açıklamalar yaptı. Gençler arasında etkisi her gün azalan Cumhur 
İttifakı’nın bu hamlesi “Oy kaygısı nedeniyle yapılıyor” yorumlarına neden oldu. Baraj eğer düşürülmezse sadece 
650 bin öğrenci 4 yıllık üniversitelere girebilecekti. Bu durum da hem öğrenciler hem de üniversiteler açısından 
iktidarın bir açılıma gitmesine neden oldu. 

Akademisyenler, “Tercihler hâlihazırda devam ederken bu çalışmanın başlatılması öğrencileri nasıl etkiler?” ve 
“Barajın düşürülmesi eğitim sisteminin durumu açısından ne anlama geliyor?” sorularını BirGün’e değerlendirdi. 

Boğaziçi Üniversitesi Emekli Öğretim Üyesi Prof. Dr. Rıfat Okçabol’a göre söz konusu çalışma politik bir çıkış 
anlamını taşıyor. Okçabol, “Barajdüşürüldüğünde üniversiteye başvuranların sayısı artacak. Üniversite sınavları 
kaldırılmalı ama 3 milyon kişinin üniversite sınavına girdiği 800 bin kişinin alındığı bir dönemde sınavlar nasıl 
kaldırılsın? Toplumu oyalamak için yapıyorlar. Baraj olmamalı, sınavlar kaldırılmalı ama bunun için de liseden 
mezun olanların hepsinin üniversiteye girecek nitelikte olması gerekir” diyor. 

Okçabol’a göre pek çok üniversite liseden farklı değil ve bu nedenle söz konusu söylemler politik ve halkı 
oyalayıcı. YÖK’ün açtığı kontenjanların dolmadığını ifade eden Okçabol, şöyle konuşuyor: “Çünkü bazı alanların 
piyasada değeri yok. Puanı düşürürse başvuran artacak ama kontenjanı düşürdüğün yerde başvuranları 
artırmak bir işe yaramaz ki. Barajı düşüreceğine kontenjanları artırsa insan girer. Baraj puanı düşerse vakıf 
üniversitelerine başvuracakların sayısı artabilir. Vakıflardaki kontenjanlar artabilir.” 

Başarı Olsa Baraj Düşürülmez 

MHP Lideri Bahçeli’nin sık sık ortalığı karıştırdığını söyleyen Okçabol, sözlerini şöyle sonlandırıyor: “Bazı 
öğrenciler tercihlerini yaptı, bazıları umudunu kesti. Bu aşamada baraj puanının düşürülmesi neye yarar 
bilemiyorum. Oturmuş hukuksal normları olan sistemde böyle bir şey olmaz. Sınava girmeden önce belirlenir ve 
uygulanır. Tercihler başlamışken anlamlı gelmiyor. Barajın düşürülmek istenmesi eğitim sisteminin geldiği kötü 
halin de kanıtı. Sınavlara girenler başarılı olsa neden barajı düşürülsün ki?” 

İktidar Övünse de Kalite Düşük 

Eski Öğretim Üyeleri Derneği Başkanı Prof. Dr. Tahsin Yeşildere ise her yıl özellikle vakıf üniversitelerinde 
kontenjanların açık verdiğini hatırlatıyor. “Tercihler konusunda büyük bir dengesizlik var ve öğrenciler istedikleri 
üniversitelere girmekte zorlanıyor. Bu konu açık, şeffaf ve öğrenci lehine düzenlenmeli” diyen Yeşildere, 
sözlerini şöyle sürdürüyor: “Vakıflar gerekli sayıdaki öğrenciyi alamayınca kaynak yetersizliği oluyor. 
Akademisyenlerin hak ve hukuksuz uygulamalar olabiliyor. Son yıllarda haksız, hukuksuz ve adaletsiz şekilde 
birçok akademisyeni işten çıkardılar. YÖK buna sessiz kalıyor. Devlet ve vakıf üniversiteleri arasında 
adaletsizlikler olmaması gerekir, tercihler konusunda. YÖK buna ilişkin bir adım atmadığı gibi vakıf üniversiteleri 
kollayıcı şekilde davranışlar gösteriyor. 8 milyon öğrenci var üniversitelerde, iktidar bununla övünüyor ama 
eğitim kalitesi çok düşük.” 

Tüm bu süreçlerin üniversitelerin niteliğini etkilediğine dikkat çeken Yeşildere, şunları dile getiriyor: “Nitelikli 
olmayan vakıf üniversitelerinin üzerinde baskı oluşturulması gerekir. Kontenjanların açık kalması, nitelikli insan 
yetiştirme önünde bir engel. Kontenjanların dolmasının yanındayız ama buna karşı eğitimin niteliğinin 
yükseltilmesi gerektiğinin de yanındayız. Öğrenci başına düşen öğretim üyesi sayısı bazı üniversitelerde 300 
öğrenciye kadar çıkıyor. Dünya ortalaması yaklaşık 14’tür. Dolayısıyla barajları düşürebilirsiniz ama nitelikli 
eğitim öğretimin önündeki engeli kaldırmadığınız sürece bunun çok önemli olduğunu düşünmüyorum.” 

Vakıf Üniversiteleri İstemiş Olabilir 

Barajın düşürülmesini vakıf üniversitelerinin istemiş olabileceğini vurgulayan Yeşildere, şunları söylüyor: “Devlet 
üniversitelerinde vakıflara göre açık fazla olmuyor. Vakıf üniversitelerinde ücretler de çok yüksek olduğu için 
yoksulluğun da artması devletlere giremeyen nitelikli öğrencileri de engelliyor. Bunun çözüm olacağı kanısında 
değilim. Eğitimin ticarileşmesi ve paralı eğitim üniversiteleri bozdu. Bunun çok büyük bir hata olduğunu 
söyleyebiliriz. Bunun daha önce tartışılarak öğrenci ve üniversitelerin lehine yapılması gerekir.” 

Kararın bir siyasi yatırım olduğunu belirten Yeşildere, sözlerini “Parası olacak öğrenciler için olumlu olacaktır 
ama parası olmayanlar için yine bir şey fark etmeyecek. YÖK’ün siyaseten yapacağı bir şovdur. Üniversiteler AKP 
siyaseti ve din vesayeti altındadır. Dolayısıyla kararlar siyasi olarak alınmaktadır. Daha çok vakıf üniversiteleri 
dolsun diye aldıkları siyasi bir karar. Öğrencilerin üniversiteye girişindeki hak ve adaleti etkiliyor. Zengin ve 
yoksul öğrenci arasındaki eşitsizliği ortaya koyuyor. Nitelikli öğrencinin üniversiteye girmesini de etkiliyor” 
diyerek sonlandırıyor. 
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İKTİDAR KENDİ ETEĞİNDEKİ TAŞLARI DÖKSÜN 

Son günlerde yapılan açıklamalardan iktidarın sosyal medyanın ‘düzenlenmesine’ ilişkin yeni bir çalışma 
içerisinde olduğu anlaşılmaktadır. Öncelikle geçtiğimiz yıl TBMM’de kurulan ve benim de hem üyesi hem de 
partimizin sözcüsü olarak görev aldığım Dijital Mecralar Komisyonu’nda bu konuya ilişkin herhangi bir 
çalışmanın bugüne dek gündeme gelmediğini belirtmek isterim.  

Yapılan açıklamalardan söz konusu ‘düzenlemenin’ sosyal medyadaki dezenformasyon ile mücadele 
kapsamında yapılacağı ifade edilmektedir. Tıpkı geçen yıl TBMM’den geçen tartışmalı sosyal medya 
düzenlemesinde olduğu gibi AKP, bugün de Almanya’daki düzenlemeleri kendi sansürü ve medya üzerinde 
baskıyı hedefleyen düzenlemesine yönelik meşrulaştırma aracı olarak kullanmaktadır. Ancak geçtiğimiz yıl 
üstüne basa basa ifade ettiğimiz gibi, Almanya’da, söz konusu kanun yürürlüğe girmeden önce uzun bir süre 
kamuoyunda şeffaf ve derinlemesine bir şekilde tartışılmıştır. Konuya ilişkin olarak bir çalışma grubu 
oluşturulmuş̧ ve konusu suç olan içeriklerin yönetimi ve bu konuda nasıl mücadele edilmesi gerektiği uzun bir 
süre tartışılmıştır. Kaldı ki söz konusu Kanun, Almanya’da da ifade özgürlüğünü engellediği gerekçesiyle hali 
hazırda tartışılan ve eleştiri alan bir Kanun olmuştur.   

İktidarın, dezenformasyon ile mücadeleden kastının sosyal medyadaki muhalif sesleri, medya platformlarını 
susturmak olduğu açıkça ortadadır. Özellikle bugün içinden geçtiğimiz bu zor günlerde, iktidarın acizliğine, 
yandaş medyanın ağır sansürüne karşı vatandaşın tek haber alma kaynağı sosyal medya olmuştur. Ülkemizin 
dört bir yanında ormanlarımız günlerdir yanarken, vatandaşlar 19 yıldır ülkeyi tek başına yöneten AKP 
iktidarının olası afetler karşısında hiçbir acil eylem planı olmadığını sosyal medyanın varlığı sayesinde 
öğrenmiştir. Cumhuriyet dönemi kazanımlarından olan, Atatürk’ün mirası Türk Hava Kurumu’nun nasıl bile 
isteye atıl hale getirildiği yine sosyal medya sayesinde ortaya çıkmıştır. AKP’yi rahatsız eden de sosyal medyanın 
bu bilinçlendirme gücüdür. Bu durum iktidarı o kadar rahatsız etmiştir ki RTÜK alelacele aldığı ve vatandaşın 
haber alma hakkına müdahale eden, Anayasa’ya aleni aykırılık taşıyan bir kararla medya kuruluşlarının yangına 
ilişkin haberlerine yasak getirmekten çekinmemiştir. İnsanların çaresizlik içinde seslerini duyurmaya çalıştığı bir 
ortamda, RTÜK medya patronlarına ülkemiz yangın yerine dönmüşken 3 maymunu oynamaya devam edilmesi 
mesajını vermiştir. O da yetmemiş Cumhuriyet Başsavcılığı tarafından sosyal medya paylaşımlarına yönelik 
soruşturma başlatılmıştır.  

Öte yandan, geçtiğimiz yıl yürürlüğe giren düzenleme, o gün ısrarla uyardığımız ve karşı çıktığımız şekilde, 
bugün muhalif sesleri susturmanın bir aracı haline dönüşmüştür. Örneğin; unutulma hakkı vatandaşlardan 
ziyade siyasetçiler, kamu görevlileri için bir koruma kalkanı görevi yapmaktadır. Kişilik hakkı ihlali gerekçesiyle, 
vatandaşın kamusal figürlere ilişkin haber alma hakkı engellenmektedir. 

Sosyal medyadaki dezenformasyonun bir gerçeklik olduğu, bununla mücadele edilmesi gerektiği aşikardır. 
Ancak dezenformasyonla gerçekten iddia edildiği gibi samimi bir mücadele gösterilecekse, önce iktidarın kendi 
eteğindeki taşları dökmesi gerekmektedir. Bu ülkedeki dezenformasyonun en büyük kaynağı halkın yardım 
çığlıklarını dış mihrakların oyunu diye yaftalayan, kendinden olmayan her muhalif sesi “dış güçlerin 
ajanı/terörist” diye ilan eden zihniyetin ta kendisidir. AKP dezenformasyonun önüne geçmek istiyorsa, halkın 
gerçek bilgiye şeffaf ve sağlıklı bir şekilde erişeceği bir sosyal medya için çabalamalı, sansürcü zihniyete bir an 
evvel son vermelidir.  

Eğer amaç gerçekten sosyal medyadaki dezenformasyonla mücadele etmekse, iktidarın samimiyetle şu soruları 
yanıtlaması gerekmektedir: 

- Sosyal medyada dezenformasyonu yayan kim? Dezenformasyonu yayan #havadanmüdahaleistiyoruz 
diye seslerini duyurmaya çalışan, “yanıyoruz, yardım edin” diyen halk mı? Yoksa bu ülkenin ana 
muhalefet partisini ve liderini provokatif paylaşımlarla hedef alan yandaş kalemşörler mi? 

- Sosyal medyada sözde şikayet ettiğiniz kutuplaşmanın taşlarını döşeyen kim? Bu kutuplaşmanın nedeni 
20 yıldır ülkeyi yöneten iktidarın, kutuplaştırıcı, ayrıştırıcı politikaları değil mi? 

- Geleneksel medyayı tek sesliliğe mahkum eden, vatandaşın geleneksel medya kanallarından haber 
alma hakkını elinden alan, vatandaşı sosyal medyadan haber almaya mecbur bırakan siz değil misiniz? 

Biz Cumhuriyet Halk Partisi olarak, amacı vatandaşı, gazetecileri, bağımsız medya platformlarını susturmak, 
sindirmek olan her türlü düzenlemeye karşı çıkacağımızı şimdiden ifade ediyor; halkın her zaman için doğru 
bilgiye sağlıklı ve şeffaf bir şekilde ulaşabilmesi gerektiğini savunuyoruz. TBMM’nin, ilgili komisyon olan Dijital 
Mecralar Komisyonu’nun bertaraf edilerek, Saray eliyle yapılacak bir düzenleme bu ülkeye bir fayda 
getirmeyecektir.   
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400 BİN SURİYELİ ÇOCUK OKULSUZ 

Suriyeli öğrencilerin eğitime erişim sorunu halen çözülemedi. MEB Hayat Boyu Öğrenme Genel Müdürlüğü’nün 
verilerine göre 2019-2020 eğitim öğretim yılında okul çağındaki 397 bin 253 Suriyeli çocuk, okul dışında kaldı. 

İç savaş nedeniyle ülkelerini terk ederek Türkiye’ye sığınan Suriyeli sayısı, 2012 yılından 2020 yılı sonuna kadar 
yüzde 252 arttı. Resmi verilere göre, 2019 yılı itibarıyla sayıları 3 milyon 603 bin 888’e ulaşan Suriyelilerin yüzde 
30’unu okul çağındaki nüfus oluşturdu. 2017-2018 eğitim öğretim yılında yüzde 62,52 olan Suriyeli öğrencilerin 
okullaşma oranı, 2018-2019 eğitim öğretim yılında yalnızca yüzde 0,01 artarken 2019-2020 eğitim öğretim 
yılında ise yüzde 63,29'a ulaşabildi. 

Okul çağındaki Suriyeli öğrenci sayısı 2017 yılından 2018 yılına kadar 71 bin 336 artsa da aynı dönemde 
okullaşan öğrenci sayısı sadece 44 bin 797 arttı. 

2018 yılında toplam 26 bin 539 Suriyeli öğrenci yeni eğitim yılına geçişte ya okulu terk etti ya da hiçbir okulun 
kapısını çalmadı. 

Yarım Milyon Öğrenci Devlet Okulunda 

MEB’in verilerine göre, Suriyeli öğrencilerin 529 bin 753’ü resmi okullarda eğitim görürken 23 bin 849 öğrenci 
kamplardaki, 84 bin 755’i de kamp dışındaki sığınmacı okullarında eğitim gördü. Raporlarda, 655 bin 75 Suriyeli 
öğrencinin 322 bin 525’inin kız, 332 bin 550’sinin ise erkek olduğu belirtildi. 

Yüz Binlerce Öğrenci Okul Dışında 

2019-2020 eğitim öğretim yılına ilişkin veriler, Suriye’den kitlesel göçün başladığı 2011 yılından bugüne, geçici 
koruma altındakilerin eğitime erişimin istenilen düzeyde sağlanamadığını ortaya koydu. 2014-2015 eğitim 
öğretim yılında yüzde 30,42 olan Suriyeli öğrencilerin okullaşma oranı, 2019-2020 eğitim öğretim yılına kadar 
yalnızca yüzde 33 artırılabildi. 2019-2020 dönemindeki Suriyeli öğrencilerin okullaşma oranı ise kayıtlara yüzde 
63,29 olarak geçti. Toplam 397 bin 253 Suriyeli çocuğun okul dışı kaldığı belirlendi. 

2020’de 397 Bin Çocuk Okulsuz 

Türkiye’de okul dışında kalan Suriyeli öğrencilerin yıllara göre sayısı ise şöyle ifade edildi: 

• 2014-2015: 526 bin. 

• 2015-2016: 523 bin 583. 

• 2017-2018: 340 bin 495. 

• 2018-2019: 404 bin 478. 

• 2019-2020: 397 bin 253. 

HALK SARAY'A SIRTINI DÖNDÜ 

Saray yönetiminin çabaları tabandaki erimeyi durduramıyor. Milyonlar, çift maaş alan AKP’lilerden garanti 
ödemelere kadar iktidarın bütün politikalarından rahatsız. Yöneylem’in temmuz ayı araştırması yönetim krizini 
aşamayan AKP-MHP iktidarının çözülüşünü ortaya koydu. Seçmen tavrı Saray aleyhine yüzde 60’a yüzde 40 
bandına oturdu. 

Pandemiden ekonomiye, eğitimden doğal afet yönetimine kadar hemen her alanda yaşanan başarısızlık Saray 
ittifakının kitle desteğini düşürüyor. 

Milyonların iktidardan duyduğu rahatsızlık neredeyse bütün kamuoyu yoklamalarına yansıyor. Yöneylem’in 
açıkladığı Türkiye Siyaset Paneli Temmuz 2021 araştırması sonuçları da yaşanan yönetim krizinin en net 
fotoğrafını çekti. Halka anlatacak hikayesi kalmayan Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın çabaları işe yaramıyor. Hiçbir 
krize çözüm üretemeyen iktidara tepki gösteren yurttaşlar yol, köprü ve hastanelere sağlanan garanti 
ödemelerden, çift maaş alan AKP’li bürokratlara kadar ortaya konan bu tablodan rahatsız. Araştırma, eriyen 
iktidarın yaşadığı çaresizliğin yanı sıra Erdoğan imajının da artık hiçbir karşılığının kalmadığını gösteriyor. 
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1- Her alanda destek yüzde 60'a yüzde 40 

İktidarın son dönem neredeyse hiçbir politikası halk tarafından yeterli destek bulmadı. 

Kamuoyunda bir süredir iktidar tarafından çeşitli görevlere atanan çok sayıda bürokratın birden fazla maaş 
aldığı iddiaları dile getirildiği araştırmada “Siz bu çift maaş/birden fazla maaş’ iddialarından haberdar mısınız?” 
sorusuna katılımcıların yüzde 63,5’i ‘evet’ derken yüzde 31,5’i ‘hayır’ yanıtını verdi. Çift maaşa karşı olduğunu 
belirtenlerin oranı yüzde 93,7 gibi rekor bir orana ulaştı. Çift maaşta sorun görmeyenlerin oranı ise yalnızca 
yüzde 4,3 oldu. 

“Türkiye’nin Afganistan’a asker gönderme ve Kabil Havaalanı’nın güvenliğinin sağlanarak işletilmesi görevini 
üstlenmesini doğru buluyor musunuz?” sorusuna yanıt verenler arasında yine 63,9 oranında ‘hayır’ çıkması 
dikkat çekti. Katılımcıların yalnızca yüzde 26’sı ‘evet’ yanıtını verdi. 

Araştırmada en dikkat çeken konulardan biri de yurttaşlara yöneltilen “Geçiş/yolcu/hasta garantisi verilerek 
yapılan yol, köprü, havaalanı ve şehir hastanelerinin kamulaştırılması fikrini destekliyor musunuz?” sorusu oldu. 
Katılımcıların yüzde 64,9’u kamulaştırmayı desteklediğini ifade ederken ‘karşıyım’ diyenler yüzde 27,1’de kaldı. 
Yüzde 8’lik bir kesim ise fikri olmadığını belirtti. 

Yurttaşa yöneltilen “Kanal İstanbul’un yapılmasını destekliyor musunuz, yoksa karşı mı çıkıyorsunuz?” sorusuna 
da 53,7’lik kesim karşı çıktığını yalnızca yüzde 31,9’luk bir kesim desteklediğini ifade etti. Öte yandan İstanbul 
Sözleşmesi’nden çıkılmasına karşı olanlar 58,4 oranında, destekleyenler ise yüzde 28,5’te kaldı. 

2- Cumhur'daki erime durdurulamıyor 

Son dönem paylaşılan neredeyse bütün kamuoyu yoklamaları AKP-MHP ittifakında yaşanan ermeyi gözler 
önüne serdi. Anketlerin ortalamasına göre AKP yüzde 30 bandının da altına düştü. Küçük ortak MHP ise barajın 
oldukça altında kaldı. Yöneylem’in araştırması da benzer bir tablo ortaya çıkardı. 

Bu pazar milletvekilliği seçimi olsa AKP’ye oy vereceklerin oy oranı yüzde 28,5 iken CHP ise yüzde 23,2 oy 
oranına sahip. HDP yüzde 7,5, MHP ise yüzde 5,4 bandında yer alıyor. İYİ Parti yüzde 10,8 oranına sahip. 
Araştırmada kararsızların yoğunluğu da dikkat çeken bir başka ayrıntı oldu. Buna göre yüzde 11,5’lik kararsız bir 
seçmen kitlesi görülürken yüzde 8,1 oranında oy kullanmayı düşünmeyen seçmen kitlesi bulunuyor. 

“AKP ve MHP’nin oluşturduğu Cumhur İttifakı’na mı, CHP ve İyi Parti’den oluşan Millet İttifakı’na mı oy 
verirsiniz?” Sorusu da benzer bir eğilim gösteriyor. Buna göre Millet İttifakı yüzde 37,7 iken Cumhur İttifakı ise 
yüzde 36,8 oy oranına sahip. İttifaklar dışında bir parti diyenlerin oranı yüzde 14,9 olduğu görülürken 
kararsızların oranı yüzde 2,5, oy kullanmayacakların oranı yüzde 8,1 bandında yer alıyor. 

Ankette ülkenin kötü yönetildiğini düşünenler yüzde 58,3 iken iyi yönetildiğini düşünenlerin oranı yalnızca 
yüzde 23,3 olarak görünüyor. Katılımcıların yüzde 53,4’ü ise erken seçim istiyor. “Erken seçim yapılmasın” 
diyenler yüzde 38,4 bandında yer alıyor. Meclis çoğunluğunu muhalefetin kazanacağını düşünenlerin oranı 
yüzde 43,6 iken “Cumhur ittifakı kazanır” diyenler yine yüzde 40,6’da kalıyor. 

3- Türban bile kimseyi ikna etmiyor 

Araştırma sonuçları Saray ittifakının en güçlü olduğu yerlerden yara aldığını da ortaya koydu. 31 Mart yerel 
seçimlerinde İstanbul ve Ankara dahil pek çok büyük şehri muhalefet kaptıran AKP’nin yerel yönetimler ve 
sosyal yardım kozu büyük oranda ortadan kalktı. Pandemi sürecinde CHP’li belediyelerin sosyal yardımlarına 
engel olmaya çalışan iktidar büyük tepki çekti. Öte yandan iktidarın en çok dile getirdiği konuların başında yer 
alan türban meselesi de artık halkı ikna etmeye yetmediği açığa çıktı. Araştırmada hem sosyal yardım hem de 
türban konusunda seçmenlerin iktidarın olumsuz propagandasına pirim vermediğini gösterdi. 

“Sizce iktidar değişirse başörtülü kadınlara yeniden yasak getirilir mi?” sorusuna katılımcıların yüzde 69’u 
‘hayır’, yüzde 25,9’u ‘evet’ yanıtını verdi. Yüzde 5,2 ise bilmediğini ifade etti. 

“Sizce iktidar değişirse sosyal yardımlar azalır mı?” sorusuna ise yüzde 55,7 ‘hayır’ derken ‘evet’ diyenlerin oranı 
yüzde 31,8 oldu. Bu soruyu yüzde 12,5 ise ‘bilmiyorum’ şeklinde yanıtladı. 

4- Erdoğan adı da işe yaramıyor 

Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın partisinin oy potansiyelinden daha fazla oy desteğine sahip olduğunu önceki 
araştırmalar da ortaya koymuştu. Ancak halka anlatacak hikayesi kalmayan, sel ve yangınların vurduğu 
bölgelerde halka çay dağıtmakla yetinen Erdoğan’a verilen destek de her geçen gün azalıyor. 
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“Önümüzdeki Cumhurbaşkanlığı seçiminde aday olması durumunda Recep Tayyip Erdoğan’a oy verir misiniz?” 
Sorusunu yanıtlayan yurttaşlar arasında ‘asla oy vermem’ diyenlerin oranı yüzde 55 iken kesinlikle oy vereceğini 
belirtenler sadece yüzde 33’te kaldı. Kararsızlar ise yüzde 10 bandında yer aldı. 

“Önümüzdeki Pazar Cumhurbaşkanlığı seçimlerinin ikinci turu yapılacak olsa Cumhurbaşkanı Erdoğan’a mı 
muhalefet adayına mı oy verirsiniz?” Sorusuna ise yurttaşların 50,5’i muhalefetin adayına oy vereceğini belirtti. 
“Erdoğan’a oy veririm” diyenlerin ise yüzde 35 olduğu görüldü. 

”Cumhurbaşkanlığı seçimi 2. tura kalsa oyunuzu kime verirdiniz?” Sorusu da çarpıcı sonuçlar ortaya koydu. İBB 
Başkanı Ekrem İmamoğlu ile Ankara Büyükşehir Belediye Başkanı Mansur Yavaş’ın Erdoğan’ı geçtiği pek çok 
ankette ortaya konmuştu. Son araştırma ise İyi Parti lideri Meral Akşener’in Erdoğan’a fark attığını CHP lideri 
Kemal Kılıçdaroğlu’nun da Erdoğan’ı geride bıraktığı ortaya çıktı. Buna göre “Kılıçdaroğlu’na oy veririm” 
diyenlerin oranı yüzde 41, Erdoğan’a oy vereceğini söyleyenler ise yüzde 40,6 oranına sahip. 

 

5- En acil sorun ekonomik kriz 

Milyonlar pandemi ile derinleşen ekonomik kriz karşısında en temel ihtiyaçlarını bile karşılamakta zorlanırken 
Saray yönetimi halka kayda değer bir destek paketi sunmadı. Halkın en büyük sorununun işsizlik, derinleşen 
yoksulluk, geçim sıkıntısı olduğu da yayımlanan bütün kamuoyu yoklamalarına yansıdı. Yöneylem’in araştırması 
da aynı tabloyu ortaya serdi. 

Araştırmaya göre temmuz ayında halkın en çok konuştuğu konu, “Geçim sıkıntısı, hayat pahalılığı, işsizlik, 
ekonomik kriz, işlerin yavaşlaması” oldu. Onu ikinci sırada yüzde 29 ile pandemi takip ederken, uzun süredir 
gündemden düşmeyen Suriyeli ve Afgan sığınmacılar yüzde 2,7 ile 9. Sırada yer bulabildi. 

Ülkenin acil çözülmesi gereken sorunlar listesinde de durum değişmedi. “Ekonomik kriz ve üretimsizlik” 
diyenlerin oranı yüzde 45,1 oldu. İşsizlik yüzde 19, enflasyon ve hayat pahalılığı yüzde 11,6 olarak kayıtlara 
geçti. 

Katılımcıların yüzde 51,2’si ailesinde iş arayan bir işsiz olduğunu, yüzde 47,6’sı geçtiğimiz ay ödeyemediği bir 
faturası bulunduğunu ifade etti. 
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10 YILDA 18 BİN İNTİHAR VAKASI 

Sağlık Bakanlığı’nın verilerine göre 1 Ocak 2010 ile 1 Ocak 2019 tarihleri arasında 18 bin 772 kişi yaşamına son 
verdi. İntihar edenlerin bin 190’ı üniversite mezunu, 853’ü ise öğrenci. 

Sağlık Bakanı Fahrettin Koca, 1 Ocak 2010 ile 1 Ocak 2019 tarihleri arasında 18 bin 772 kişinin yaşamına son 
verdiğini açıkladı. En çok intiharın yaşandığı il ise İstanbul. 

CHP Genel Başkan Yardımcısı Veli Ağbaba, 11 Nisan 2019 tarihinde, intiharlara ilişkin Bakan Koca’nın 
yanıtlaması istemiyle soru önergesi verdi. 

2002-2019 yılları arasında gerçekleşen intihar vakalarına dair verilerin detaylarının açıklanmasını isteyen 
Ağbaba’nın önergesine yanıt ancak 2 yıl sonra verildi. Sağlık Bakanlığı tarafından verilen yanıtta 1 Ocak 2010 ile 
1 Ocak 2019 tarihleri arasındaki intiharlar yer aldı. Buna göre söz konusu tarihler arasında 14 bin 40 erkek ve 4 
bin 732 kadın olmak üzere toplam 18 bin 772 kişi intihar etti. 

Türkiye İstatistik Kurumu’nun (TÜİK) intihar istatistiklerini bülten kapsamı dışına çıkardığını ve yıllık intihar 
girişimi sayısının 40 bin ile 150 bin arasında değiştiğini hatırlatan Ağbaba, sosyal medya hesabından önergeye 
verilen yanıtı paylaştı. 

Nüfusa oranla intihar vakalarının en fazla yaşandığı dönemin AKP iktidarı dönemi olduğuna dikkat çeken 
Ağbaba, şunları söyledi: “Bakanlığın açıklamasına göre son 10 yılda her yıl yaklaşık 1887 kişi, her gün yaklaşık 6 
kişi intihar ediyor. Üstelik bu rakama salgın dönemi dahil değil! Bakanlık intiharların gerekçesi olarak baştan 
savmacı şekilde ‘psikolojik’ diyor. Psikolojik olduğu muhakkak ancak psikolojiyi etkileyen faktörlerin neredeyse 
tamamı politik. Bu intiharlarının tamamı, AKP’nin yarattığı çaresizlik, umutsuzluk iklimiyle doğrudan ilgili! Bir 
yandan geçim zorluğu, bir yandan işsizlik ve yoksulluk; iş yerlerinde mobbing, gelecek kaygısı, esnaf ve iş 
insanları için her gün derinleşen kriz ne yazık ki ‘çaresizlik algısını’ ve umutsuzluk iklimini besliyor.” 

 

853 öğrencinin intihar ettiğini belirten Ağbaba, “Gencecik insanlar, hayatının baharında canına kıyıyor. Bu 
intiharların üstü münferit olaylarmış gibi örtülüyor. Tekrar ediyoruz: İşçi, esnaf, sanatçı, çiftçi, öğrenci vs. 
intiharları politiktir! Hayatın her alanında geleceksizliği, güvencesizliği, çaresizliği, umutsuzluğu dayatan siyasal 
iktidar intihar eden insanların bir numaralı sorumlusudur! Her şeye rağmen, bu toplumun fertleri olarak 
hepimiz umudu yeniden örgütlemek, doğrudan hayatı hedef alan iktidara karşı direnmek ve yaşamı savunmakla 
mükellefiz” dedi.  

ORMAN YANGINLARI HAKKINDA DEĞERLENDİRME 

28 Temmuz 2021 tarihinde Manavgat’ta 4 ayrı yerde başlayan yangın sonrasında aynı gün içerisinde; Muğla 
Marmaris, Adana Kozan, Osmaniye Kadirli, Mersin Aydıncık, Hatay Belen, Kayseri Yahyalı, Kocaeli Körfez, 
Kahramanmaraş Onikişubat ve Kütahya Emet gibi yerlerde yangın çıkmıştır. Manavgat’ta yangın nedeniyle 7 
kişi, Marmaris’te 1 kişi yaşamını yitirmiştir. Manavgat’ta yaşamını yitiren 2 kişi, yangın işçisidir. 

Aynı zaman diliminde Akdeniz iklim kuşağındaki İspanya, Portekiz, Fransa, İtalya, Yunanistan gibi ülkelerde de 
yangınlar çıkmıştır. Ülkemizde, envanterdeki yangın uçağının bulunmaması, Türk Hava Kurumu’nun nasıl atıl 
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hale getirildiğine yönelik tartışmalar sürerken bahsedilen Avrupa ülkelerinde amfibi uçaklarla olası orman 
yangınlarına karşı tedbirli olunduğu gerçeği de gündeme gelmiştir. 

Örneğin; 3.7 milyon hektar ormanı olan Yunanistan'da 38 adet, 24.7 milyon hektar ormanı olan Fransa’da 26 
adet, 18.4 milyon hektar ormanı olan İspanya’da 17 adet, 10.6 milyon hektar ormanı olan İtalya’da 19 adet iken 
yaklaşık 22 milyon hektar ormanı olan Türkiye’de yalnızca üç adet yangın söndürme uçağı bulunmaktadır. 
Yunanistan’da her 100.000 hektar orman alanına bir adet yangın söndürme uçağı düşerken, Türkiye’de 
7.500.000 hektar orman alanına bir adet yangın söndürme uçağı düşmektedir. Yani Yunanistan, yangın 
söndürme mücadelesinde Türkiye’den 75 kat daha etkilidir. Akdeniz havzasındaki ülkelerde son orman 
yangınlarından etkilenen ülkelerin son 14 yıl için etkilenme durumları karşılaştırıldığında: 

- Türkiye: 2008-2020 yılları arası (13 yıl) yıllık ortalama yanan alan büyüklüğü 40.000 hektar iken 

- 2021’de yanan alan büyüklüğü yaklaşık 170.000 hektar, yani yaklaşık 4,5 katı büyüklüğünde 

- İtalya: 2008-2020 yılları yıllık ortalama yaklaşık 45.000 hektar iken, 2021 yılı yaklaşık 100.000 hektar 
civarındadır.  

2019 yılındaki Sayıştay raporunda orman yangını için aktif izleme sistemi yok denilmiş. Sayıştay raporunda “ 
Orman yangınları, böcek, mantar afetleri, kaçak kesimler ve diğer orman zararları, orman kaynaklarının etkili bir 
izleme sistemine gerek bulunduğunu ortaya koymaktadır. Mevcut sistemle orman örtüsünde kısa zamanda 
meydana gelen değişikliklerin sayısal olarak tespit edilmesi oldukça zordur.” denilmek suretiyle Tarım ve Orman 
Bakanlığı açıkça uyarılmıştır. 28 Temmuz itibariyle bir anda birden fazla yerde yangın çıkması, tebir açısından bu 
ihtimale karşı hazırlık olmayan Bakanlığın müdahale kabiliyetini zayıflatmış, yangın çok daha büyük bir alanı 
hakimiyet altına almıştır. Yangın uçakları ve helikopterleri, yangına müdahale süresini kısalttığı için, daha fazla 
alanın yanmasını önlemede önem içermektedir. 

Orman yangınlarına ayrılan bütçenin azaltılması, orman yangınlarına müdahale edilen personelin kadro 
sorunları yaşaması, orman yangın eğitimi verilen okulun kapatılması, personel alımlarında liyakate uyulmayarak 
partili gençlerin istihdam alanı mantalitesiyle hareket edilmesi gibi nedenler de yangınla mücadele kabiliyetinin 
düşüklüğünün nedenleri arasındadır. 

Son dönemlere ilişkin istatistiğe bakıldığında, yangında yanan ormanlık alan miktarı ile yangın sayısı başına 
düşen yanan ormanlık alan miktarı giderek artmaktadır. Bu artışa rağmen yeterli tedbirleri almayan Bakanlık, 
oluşan krizi yönetememiştir. Söz konusu tedbirsizlik yangınların yaşandığı süreçte de devam etmiştir. Kemerköy 
termik santraline yangının sirayet etmesi, söz konusu tedbirsizliğin bir örneğidir. Günlerce yangın tehlikesine 
ilişkin yapılan uyarılara karşı, bu konuda sessiz kalınmış, santralde son güne kadar enerji üretimine devam 
edilmiştir. Gösterilen bu ihmal, yurttaşların ve orman canlılarının sağlık, can ve mal güvenliği açısından korku ve 
endişe duymalarına neden olmuştur. Yangın ile etrafa dağılan zararlı gazların bölgenin ikliminde yaratacağı 
değişiklik, bölgede yaratacağı kirlilik bölgenin sağlık ve ekonomik koşullarını da olumsuz yönde etkileyecektir. 
Bu konuda, Sağlık Bakanlığı, Enerji ve Tabii Kaynakları Bakanlığı ile Çevre ve Şehircilik Bakanlığı’na soru 
önergeleri sorularak, termik santralinin tamamen yanması ihtimaline karşı nasıl önlemler alındığı sorulmuştur. 

Yangın sonrasında İletişim Başkanı Fahrettin Altun: "Hadisenin bu noktaya gelebileceği öngörüldüğü için 
Kemerköy Santrali kontrollü devre dışı bırakılmış, personel tahliyesi ivedilikle gerçekleştirilmiştir." açıklaması 
yapmıştır. Öngörülmeye rağmen tedbir alınmadıysa, burada kasıt vardır. 

İklim krizinin bir nedeni, ormansızlaşmadır. Kuraklık, yangının bu derece kısa sürede bu kadar geniş alana 
tekabül etmesine neden olmuştur. 2020 yılında 20971 hektar ormanlık alan yanmıştır. Pakdemirli’nin tek 
kabahati bu değildir. 2019 yılında 16.413 hektar; 2020 yılında 47001 hektarlık orman alanını maden ve enerji 
tesislerine verilmiş. Ormansızlaşmanın aktörü olan AKP İktidarı, iklim suçu işlemiştir. 

Her kriz anında bu kurumları çalıştırmamaya, işlevsizleştirmeye çalışan AKP iktidarı yangını da fırsat bilip, yine 
CHP’li Büyükşehir Belediyelerine saldırmıştır. Turizm Teşvik Kanunu değişikliğinin bir derdi ormanları turizme 
açmak, diğer derdi CHP’li BŞB’lerin elindeki turistik alanları gaspedip kendi yandaş zenginlerine peşkeş çekmek. 
Günlerdir bu kadar alan niye yandı, işte tam da bu yüzden yandı. AKP yangını fırsat bilip, bu alanların 
yönetimini, rantını gaspetmek için iş yapmadı, uçakları, helikopterleri geciktirdi. 

Cumhurbaşkanlığı Sisteminde Daha Çok Orman Yandı 

Sadece 2020 yılında, 67 Bin 972 Hektarlık orman alanı, yangın ve orman izni (madenenerji tesisleri için verilen 
izinler) nedeniyle yok edilmiştir. Yıllık Yanan ormanlık alanlar, 2018'de yanan alana göre, her yıl bi öncekine 
göre 2 kat artmıştır.  
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Son 12 yıldaki yangın verilerin üzerinden üçer yıllık dönemlerin karşılaştırması yapıldığında; orman yangınlarının 
sayısı kayda eğer olarak artmasa bile, yıllık yanan alan miktarının ve yangın başına düşen yanan alan miktarının 
olağanüstü şekilde arttığı görülmektedir. 

 

Tablo 1: Son 12 Yılın üçer yıllık dönemlerinin karşılaştırılması 

Bu dönemler içinde yangın sayısında kayda değer bir artış görülmüyor. Sadece 2012- 2014 döneminde yangın 
sayısında 49 artışla büyük bir zıplama olmuş, fakat daha sonraki dönemlerde düşük oranlarda (-%7.2 ve % 6,5) 
artış ve azalışlar olmuş.  

Yıllık yanan alan miktarında ise 2015-2017 dönemi hariç, %115’e varan olağanüstü artışlar olmuş. Bu kategoride 
son üç yıldaki artış da yılda ortalama 8 bin 123’den 12 bin 649’a çıkarak %55,7 oranına ulaşmış. 

 

Tablo 2: Yıllık ortalama yangın sayısı 

Sadece bu rakam ve oranları analiz edildiğinde; son yıllarda yangın sayısı çok fazlaartmamış olsa bile, yanan alan 
miktarının ciddi oranlarda artmış olmasının, yangınaerken müdahalede ve yangınla mücadelede son yıllarda 
oldukça başarısızolduğumuzu görebiliriz. 

Yangın başına düşen yanan alan miktarına baktığımızda; 2009-2011 döneminde 2,07hektar olan bu miktarın, 
sürekli artarak 2018-2020 döneminde 5 hektara ulaştığını görüyoruz. 

Yani yangına müdahalede başarı veya başarısızlığın en önemli göstergesi olan yangın başına düşen yanan 
alan miktarı; sadece 12 yıl içinde rekor bir oranla %141,6 artmış. Bu dönemler arasında yangın başına yanan 
alan miktarındaki en büyük artışın %58,7 ile son üç yılda yaşanmış olması. O zaman bu dönemin hangi dönem 
olduğunu sorgulamak gerekiyor. 2018-2020 dönemi (kahredici yangın rekorları kıran 2021 yılı hariç tutulduğu 
halde) Cumhurbaşkanlığı sistemi ile Bekir Pakdemirli’nin bakanlığı dönemliğine denk gelmektedir. 

Bilinmeyen yangınların oranı 2011 ile 2015 yılları arasındaki 5 yıllık dönemde yüzde 40,8’ken, bu oran 2016 ile 
2020 arasındaki 5 yılda yüzde 51’e çıkmıştır.  
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Tablo 3: Yıllık ortalama yangın sayısı başına düşen alan 

Orman Yangınlarından Kim Sorumludur? 

Belediye Kanununda ise belediyelere orman yangını ile mücadele şeklinde bir zorunlu görev verilmiş değildir. 
Anayasamızda, ormanları korumak devlete bir yükümlülük olarak verilmiştir. 

“Devlet, ormanların korunması ve sahalarının genişletilmesi için gerekli kanunları koyar ve tedbirleri alır. Yanan 
ormanların yerinde yeni orman yetiştirilir, bu yerlerde başka çeşit tarım ve hayvancılık yapılamaz. Bütün 
ormanların gözetimi Devlete aittir. “ 

Orman Kanununun 69. maddesine göre, “Orman idaresi, orman yangınlarını önlemek ve söndürmek 
maksadıyla her türlü hizmeti yapar veya yaptırır.” 

Bakanlığın, Ormanlar Dışındaki Yangınlarla Da Mücadele Zorunluluğu Vardır 

Orman Kanununun 69. maddesine göre,; Orman sayılan alanlar dışındaki yangınlarda ormana sirayet etme riski 
bulunan kırsal alan yangınlarının söndürülmesine imkânlar ölçüsünde katkı sağlanır. 

Velev ki Bakanın söyledikleri yangın yerleşim alanında çıksaydı, Bakanın bu yangına müdahaleye katkı koyması 
yasal bir görevdir. Yasal görevini, mazeret olarak sunmaya hakkı yoktur. 

Orman Yangınına Gönüllülerin Katılması Yasada Da Düzenleniyor 

Yangınlara gönüllülerine katılması hususu Orman Kanunu md 69’da düzenlenmektedir.  

Yasa metninde; 

“Orman yangınlarıyla mücadelede gönüllülerden de faydalanılır. Gönüllülerin yangına ulaşımı ile yangın 
söndürmeye yarayacak aletleri ve giyecekleri, Devlet ormanlarında orman idaresi tarafından karşılanır. Yangına 
katılan personel ve gönüllülerin iaşe giderleri yangın söndürme faaliyetleri süresince orman idaresi tarafından 
karşılanır.” denilmektedir. 

Günlerdir insanlar buraya kendi imkanlarıyla yardıma koşmaktadır. Gönüllülerin çoğu kendi masraflarıyla yangın 
alanlarına gitmiştir. Üzerlerindeki yangın kıyafetleri de yurttaşların bağışlarıyla temin edilmiştir. Hiç bir karşılık 
beklemeden can siparene çalışan bu kişilere, teşekkür edeceğine, “sen gelme” denilmesinin nedeni; bu 
insanların gerçeklere tanıklık etmeleri, tanıklıklarını sosyal medya gibi mecralardan duyurması nedeniyledir. 
AKP yangını istediği gibi anlatacak, kendisini kahraman ilan edecek. 

Önerilerimiz 

1.) Anayasanın 169. Maddesi gereğince, yanan orman yerlerinde yeni orman yetiştirilmeli, bu alanlarda 
kesinlikle başka bir faaliyete izin verilmemelidir. Bu alanlar imara açılmamalı, bu alanlarda yapılaşmaya izin 
verilmemelidir. 

2.) Orman yangınlarının makul sürede kontrol altına alınmasını sağlayacak ve daha geniş alanlara yayılmasını 
önleyecek stratejiler oluşturularak, buna yeterli ekipman ve personel bulundurulmalıdır. Bu yeterliliğe sahip 
olmayan özel firma ile yapılan sözleşme feshedilmeli ve orman denetimleri kamu eliyle yürütülmelidir. 
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Bu bağlamda 

*THK uçakları yeniden devreye alınmalıdır 

* Acil yangın uçağı başta olmak üzere, ekipman eksikliği giderilmelidir 

3.) Orman alanlarındaki denetimler artırılmalı, önleyici denetim mekanizmaları güçlendirilmelidir. 

4.) Orman muhafaza memurlarının görev ve yetkileri genişletilmeli, ormanlardaki suçüstü hallere müdahale 
edebilme yetkileri arttırılmalıdır. 

5.) Görevi orman yangınıyla mücadele olan, yangın eğitimi almış, bu alanda uzmanlaşmış kişilere kadrolu 
istihdam alanı açılmalıdır. Orman köylülerine yönelik eğitimler arttırılmalıdır. 

6.) Yangının sorumluları etkin bir biçimde araştırılmalı, yargı makamları önüne çıkarılmalıdır. 

İKTİDAR KAĞITTAN KAPLAN 

İktidarın ülkeyi saran orman yangınlarıyla mücadelede sergilediği başarısızlık, tek adam yönetiminin ‘kâğıttan 
kaplan’ olduğunu açığa çıkartarak, tüm cilalarının dökülmesine yol açtı. 

İktidarın ülkeyi saran orman yangınlarıyla mücadelede sergilediği başarısızlık, tek adam yönetiminin ‘kâğıttan 
kaplan’ olduğunu açığa çıkartarak, tüm cilalarının dökülmesine yol açtı. İktidar, kurtuluş olarak tüm 
sorumluluğu muhalefete mensup Büyükşehir Belediyelerine atma yoluna gitti. Cumhurbaşkanı Erdoğan bu 
iddiayı ortaya atarken, 1 No’lu Cumhurbaşkanlığı Kararı’nda, ormanlarla ilgili tüm sorumluluğu Tarım ve 
Orman Bakanlığına verdiğini unuttu!  

Ülkemizde devam eden orman yangınları, oldukça ağır ve acı bir maliyetle bazı gerçeklerin görülmesine, 
Cumhurbaşkanlığı Hükümet Sistemi ve Tek Adam yönetim modelinin tüm makyajının ve cilasının dökülmesine 
vesile oldu. Bir yandan Cumhurbaşkanı Erdoğan ‘envanterinde bir tek yangın uçağı olmadığını’ itiraf ettikleri 
Türkiye’ye yardım, yangın uçağı, yangın helikopteri, deneyimli itfaiyeci, itfaiye aracı vb. gönderen onlarca ülkeye 
teşekkür mesajı yayınlarken, diğer yandan savcılar Türkiye’ye yardım için sosyal medya üzerinde başlatılan ‘Help 
Turkey’ kampanyası için ‘Türkiye’yi aciz gösterdiği’ gerekçesiyle soruşturma başlattılar. Yangınların 
başlangıcından itibaren kendi sorumluluklarının ve yönetim beceriksizliklerinin üzerini örtmeye çalışan iktidar, 
halkın yükselen tepkisi karşısında sorumluluğu muhalefete mensup Büyükşehir Belediyeleri’nin üzerine atma 
yalanına sarıldı.  

- Tabii ki BŞB yasasında yerleşim yerlerindeki yangınla mücadele belediyelerin görev ve sorumluluğu. Ancak 
gerek anayasada gerekse yasada ormanların korunması, ıslahı, genişletilmesi, ormanlık alanların muhafazası, 
yangınlarla mücadele tamamıyla Orman Genel Müdürlüğü’nün ve dolayısıyla bu birimi bünyesinde barındıran 
Tarım ve Orman Bakanlığı’nın görevi.  

Anayasa’nın 169’uncu maddesi ormanların korunması ve ıslahının devletin görevi olduğunu hüküm altın alırken, 
24 Haziran 2018 seçimleri sonrası geçilen yeni yönetim sistemine ilişkin olarak çıkartılan 1 Numaralı 
Cumhurbaşkanlığı Kararı’nda Cumhurbaşkanı Hükümet Sistemi’nin yapısı, kurumların görev ve sorumlulukları 
bizzat Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın imzasıyla karar altına alındı. 10 Temmuz 2018 tarihinde yürürlüğe giren 1 
NO’lu Cumhurbaşkanlığı kararıyla ormanların korunması, ıslahı, orman yangınları ve erozyonla mücadele vs. 
görev ve yetkisinin, sorumluluğunun Tarım ve Orman Bakanlığı Orman Genel Müdürlüğü’nde olduğuna ilişkin 
madde (1 No’lu Cumhurbaşkanlığı Kararı sayfa 221) düzenlemesi yer alıyor.  

Dolayısıyla vahim olan, iktidarın bu felaketle mücadelenin altında ezilmesinin yarattığı akıl tutulmasıyla 
unuttuğu asıl gerçek! Tüm yaldızı dökülen bu yönetim sisteminin ilk kararnamesine imza atan 
Cumhurbaşkanının, attığı imzayı dahi unutmuş olması!  

Halkın öfkesinden ve hiddetinden korktukları için insanları 20-30 yıl borçlandırıp TOKİ’den ev vaat eden Çevre 
ve Şehircilik Bakanı, yanıp kül olan yüzbinlerce hektar ormanlık alanı ‘Bir Yılda Yemyeşil Hale Getirmeyi’ vaat 
edip yalana sarılıyor. Yüzlerce yıllık kızılçam, meşe ve diğer ormanların bir yılda eskiye dönmesinin, yemyeşil 
olmasının, orman canlılarının ve habitatının hayat bulmasının vaat edilmesinin hiçbir bilimsel, bitkisel, zirai, 
biyolojik, organik temeli olmadığı gibi, böylesi bir vaat akıl-mantık dışı ve hepimizin aklıyla da alay etmektir. 

 
 



HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 
MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 

 

53 

ERDOĞAN’IN IBAN KARARINDAKİ ASIL NİYETİ… 

Belediyelerin afetlerden sonra yardım toplamasına engel 

Erdoğan felaket anında fırsatçılık, afet yerinde partizanlık yapmıştır, Vesayetçi anlayışa papuç bırakmayacağız 

“Feriştahınız gelse belediyelerimize engel olamazsınız, CHP’li belediyelerden sel bölgelerine 107 araç ve 214 
personelle destek. 15 tır su, 10 bin gıda paketi, 50 bin ekmek binlerce malzeme gönderildi” 

CHP Genel Başkan Yardımcısı Seyit Torun, yangın ve sel afetlerinden zarar gören vatandaşlar için yardım 
kampanyası başlatılmasına ilişkin Cumhurbaşkanı Kararı’nı değerlendirdi. Torun, kararla belediyelerin 
afetlerden sonra nakdi yardım toplamasının engellendiğini belirterek, “Erdoğan, afet yerinde bile partizanlık 
yapmanın derdine düşmüştür. Erdoğan’a sesleniyorum: Feriştahınız da gelse, belediyelerimizin yardımlarına 
engel olamayacaksınız. Vesayetçi anlayışa papuç bırakmayacağız” dedi. 

Yerel Yönetimlerden Sorumlu Genel Başkan Yardımcısı Torun, belediyelerin sel bölgelerine yönelik yardımlarını 
açıkladı ve Resmi Gazete’de yer alan Cumhurbaşkanı Kararı’nı değerlendirdi. Torun, şu açıklamalarda bulundu: 

107 Araç, 214 Personel 

Cumhuriyet tarihinin en büyük orman yangınlarının ardından maalesef en büyük sel felaketlerinden birini 
yaşıyoruz. CHP olarak, sel felaketi haberini alır almaz çalışmalara başladık. Belediyelerimiz, bölgeden gelen 
talepleri karşılamak için seferber oldu. Şu an itibarıyla; sel bölgelerine, 107 araç ve 214 personel desteği 
gönderildi. Bunun yanında; 15 tır su, 10 bin gıda kolisi, 50 bin ekmek, onlarca jeneratör, binlerce kıyafet ve 
temizlik malzemesi bölgeye ulaştırıldı. 

IBAN Tepkisi 

 Belediyelerimiz maruz kaldığımız her afette, birlik ve beraberlik anlayışıyla, elinden gelen desteği 
sağlamaktadır, sağlamaya da devam edecektir. İktidar sahipleri de milletimiz için tüm imkânlarını seferber 
etmek zorundadır. Ancak üzülerek ifade ediyorum ki, vatandaşın destek beklediği bu iktidar, vatandaştan para 
isteyecek kadar aciz hale gelmiştir. Mültecilere 40 milyar dolar harcamakla övünen ancak can derdindeki 
vatandaşa destek yerine IBAN gönderen bir iktidar artık tek kelimeyle çürümüştür. Vatandaş kendi sorununu 
kendi parasıyla çözecekse siz niye varsınız? Topladığınız vergileri nereye harcadınız? Milletin parasını kimlere 
yedirdiniz ki şimdi çıkmış vatandaştan para istiyorsunuz? 

Belediyelere Engel 

Resmi Gazete’deki kararla, Erdoğan sadece halka IBAN vermekle kalmadı. Erdoğan’ın asıl niyetini ve felaket 
anında bile nasıl fırsatçılık yaptığını açıklamak isterim.3 Şubat 2021’de yine Resmi Gazete’de yayımlanan 
kararla, depremler sonrasında yardım kampanyası başlatma yetkisi AFAD’a verilmişti. Erdoğan şimdi, yangın ve 
sellerden sonra insani yardım kampanyalarını koordine etme yetkisini de AFAD’a, yani kendisine 
aktardı. Belediyelerin yardım hesabı açması engellendi, yardımların da AFAD’a aktarılması istendi. 

Vesayete Papuç Bırakmayacağız 

Bunun anlamı şudur: Belediyelerin nakdi yardım toplama ve dağıtma yetkisi elinden alınmıştır. Yani Erdoğan, 
afet yerinde bile partizanlık yapmanın derdine düşmüştür. Çünkü iktidarın siyasi hırsı, artık gözünü de kör 
etmiştir. Erdoğan’a sesleniyorum: Feriştahınız da gelse, belediyelerimizin yardımlarına engel olamadınız, 
olamayacaksınız. Bu bir vesayetçi anlayıştır ve biz bu vesayetçi anlayışa asla papuç bırakmayacağız. 

Tek Tek Aşacağız 

Pandemi sürecinde bu milletin 15 milyon liralık bağışına el koyma acizliğini gösterdiniz. Bundan sonra da ne 
yaparsanız yapın, hangi engeli çıkarırsanız çıkarın, tek tek aşacağız. Vatandaşlarımız müsterih olsun: Bizim 
belediyelerimizin yeri sizin yanınızdır. 
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ARTVİN’DE HER KÖŞE MADENLERE TESLİM 

Artvin’in her karışı maden şirketlerine teslim. TEMA’nın raporuna göre tarım alanlarının yüzde 47’si, meraların 
yüzde 54’ü maden için ruhsatlandırıldı: Geçimi hayvancılık olan kentte durumun vahameti ortada. 

Ülkenin dört bir yanı talan ve ranta teslim. Topraklar karış karış sermaye şirketlerine peşkeş çekilirken yaşam 
alanları iktidar eliyle yok ediliyor. TEMA Vakfı ‘Artvin Çevresinde Madencilik Haziran 2021’ isimli raporunu 
yayımladı. Raporda, Cerattepe başta olmak üzere 25 yılı aşkın bir süredir maden şirketlerinin hedefi haline 
gelen Artvin’in her karışının maden için ruhsatlandırıldığı kaydedildi. 

2020 yılı Nisan ayında yayımlanan “Kazdağları Yöresi’nde Madencilik” çalışmasının devamı niteliğinde olan 
rapor, ülke genelinde madencilik faaliyetleri nedeniyle karşı karşıya kalınan tehditleri ve bunun maden 
mevzuatına ilişkisini ortaya koymak amacıyla hazırlandı. Artvin’in ekolojik önemine dikkat çekilen raporda, 
bölgedeki endemik bitki ve hayvan türleri sıralandı. 

Tarım Alanları Şirketlere Teslim 

Raporda, tarım alanlarının yüzde 47’sinin; meraların ise yüzde 54’ünün madenler için ruhsatlandığına dikkat 
çekilerek şu ifadeler yer aldı: “Artvin’in geçim kaynaklarının önemli bir bölümünün hayvancılık olduğu 
düşünüldüğünde durumun vahamet ortaya çıkmakta.” 

Raporda önce çıkan veriler şöyle: 

• Doğal sit alanı gibi farklı koruma statüleriyle korunan alanların yüzde 47’sinde madencilik yapılabilir. 

• Artvin ve çevresindeki milli parkların yüzde 84'ü maden ruhsat alanları ile ruhsatlandırıldı. 

• Korunması gereken taşınmaz kültür varlığı kategorileri ile koruma altına alınmış alanların yüzde 23’ü 
madenlere ruhsatlı. 

• Maden ruhsat alanlarının en fazla yayılış gösterdiği ilçelerin başında ise yüzde 94’lük ruhsatlılık oranı ile Artvin 
Merkez, yüzde 96’lık oran ile Murgul, yüzde 91’lik oran ile Rize’nin Fındıklı ilçeleri yer alıyor. Şavşat ve Ardanuç 
dışındaki tüm ilçelerde yüzölçümlerinin yüzde 70’inden fazlası madenlere ruhsatlı. 

Gerekli Adımlar Atılmıyor 

‘Arazi kullanım planlamasına ve koruma yaklaşımına’ ihtiyaç olduğu vurgulanan raporda, şu ifadeler yer aldı: 
“Toprak Koruma ve Arazi Kullanımı Kanunu’nu arazi kullanım planlarının hazırlanması konusunda gerekli 
hükümleri içerse de kanunun yasalaştığı 2005 yılından bu yana maalesef önemli bir ilerleme kaydedilemedi. 
Maden Kanunu’nda yapılan değişiklikler bizi neredeyse her karışı madenler için ruhsatlandırılmış bir Artvin ile 
karşı karşıya bıraktı. Milyonlarca yılda oluşmuş doğal varlıkların ve binlerce yıllık kültürün varlığını devam 
ettirebilme hakkı madencilik ruhsatlarının faaliyete geçmesiyle yok olacak. Raporla önemli alanları madencilik 
faaliyetlerine kapatan bir kanuna ihtiyaç olduğu görülüyor.” 
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OGM’DEN AĞAÇLANDIRMAMA FAALİYETİ 

Orman Genel Müdürlüğü’nün ağaçlandırma faaliyetlerini de planlan şekliyle hayata geçiremediği açığa çıktı. 
Müdürlük, 29 bin hektar alanı ağaçlandırmayı altı ayda yalnızca 4 bin 901 hektar alana ağaç dikebildi. 

Yangınla mücadele kapsamındaki 55 milyon TL bütçeli projeler için altı ayda yalnızca 28 bin TL harcayan Orman 
Genel Müdürlüğü’nün (OGM), 'ağaçlandırma' faaliyetlerini de planlanan şekliyle hayata geçiremediği açığa çıktı. 
2021 yılının ilk yarısında 29 bin hektar alanı ağaçlandırmayı planlayan idare, yalnızca 4 bin 901 hektar alanı 
ağaçlandırabildi. OGM’nin, Ocak-Haziran aylarını da kapsayan altı ayda ağaçlandırma faaliyetleri için harcadığı 
para, bünyesindeki basketbol takımına ayırdığı paranın dahi altında kaldı. 

Sadece Yüzde 17’si Hayata Geçirildi 

Orman Genel Müdürlüğü’nün, “2021 Yılı Kurumsal Mali Durum ve Beklentiler” isimli raporu, “Ormanların ve 
Doğanın Korunması ile Sürdürülebilir Yönetimi” programı kapsamında belirlenen hedeflere ulaşılamadığını 
ortaya koydu. 

Rapora göre müdürlük, “Ormanların geliştirilmesi ve genişletilmesi” amacıyla toplam 29 bin hektar alanı 
kapsayan alanı ağaçlandırmayı planladı. Plan için OGM bütçesinden 223 milyon 297 bin TL kaynak ayrıldı. 
Toplam 29 bin bin hektarın 5 bin hektarının, “Ağaçlandırma Tesis”, 24 bin hektarının ise “Endüstriyel 
Ağaçlandırma” adı altında ağaçlandırılacağı belirtildi. Ancak rapor, orman yangınlarıyla mücadelede envanter 
eksikliği ortaya konulan kurumun, ağaçlandırma faaliyetleri için de yeterli adımı atmadığını gözler önüne serdi. 
OGM, toplam 29 bin hektarı ağaçlandırmayı planlasa da ağaçlandırılan ağaç rapora yalnızca 4 bin 901 hektar 
olarak yansıdı. Ağaçlandırma için ayrılan 223 milyon 297 bin TL kaynağın sadece 32 milyon 145 bin TL’si 
harcandı. Ağaçlandırılan alan, hedeflenenin yalnızca yüzde 17’sine ulaşabildi. 

PARİS İKLİM ANLAŞMASI VE AFGANİSTAN… 

Ülkemiz, en önemli zenginliklerinden biri olan orman arazisinin önemli bir kısmını iki haftadır devam eden ve 
bazı bölgelerde hala mücadelesi süren yangınlar nedeniyle kaybetmiştir. Bu yangınlarla mücadele eden tüm 
görevli ve gönüllülere büyük bir teşekkür ve minnet borçluyuz. Yaşamını yitirenlere rahmet, yaralananlara acil 
şifa diliyorum. 

Ülkemizin güney ve güneybatısında orman yangınlarıyla mücadele ederken, kuzey ve kuzeydoğumuzda da sel 
felaketleriyle mücadele ediyoruz. Bu sabah gelen haberler bu defa Bartın ve Sinop'ta yeni bir sel felaketiyle 
karşı karşıya kaldığımızı gösteriyor. Geçen hafta Van'da yaşanan felaket de tıpkı Bartın gibi bizleri derin bir 
üzüntüye boğdu. Bugün Sayın Genel Başkanımız selden etkilenen bölgeleri ve yurttaşlarımızı ziyaret etmek 
üzere Van'a gitti. Bu sel felaketleri nedeniyle yaşamını yitirenlere de rahmet diliyorum. 

Her iki afet türü de göstermektedir ki, artık küresel düzeyde bir iklim değişikliğinin etkisi altındayız. Bu durum 
sadece ülkemizi değil tüm dünyayı kasıp kavuruyor. Türkiye iklim değişikliği ile mücadelede daha fazla geri 
kalmamak ve bu yıl yaşadığımız afetlerle mücadelede daha etkili bir sorumluluk üstlenmek için en kısa zamanda 
bu konudaki politikalarını gözden geçirmek zorundadır.  

Biliyorsunuz, BM 26. İklim Değişikliği Konferansı bu yılın Kasım ayının başında Glasgow'da yapılacaktır. BM İklim 
Değişikliği Konferansları 1994 yılından beri yapılıyor. Ancak 2015 yılında imzalanan Paris İklim Anlaşması'ndan 
bu yana kaydedilen gelişmeleri değerlendirecek ilk toplantı işte bu yılki 26. toplantı olacak.  

Türkiye bu konferansa hazır mı? Her şeyden önce neredeyse iki ay süre kalan bu konferans öncesinde 
Türkiye'nin gerekli hazırlıkları sonlandırarak Paris İklim Anlaşması'nı Ekim ayında TBMM açılır açılmaz 
onaylaması gerektiğini düşünüyoruz.  

Bakın, bu anlaşmayı imzalayıp da onaylamayan 6 ülke vardır: Irak, İran, Eritre, Yemen, Libya Ve Türkiye. Türkiye 
bu ülkelerle aynı grupta olmamalıdır. neden olmamalıdır onu da hemen söyleyeyim, zira Türkiye İktisadi İşbirliği 
Ve Kalkınma Örgütü OECD'nin üyesidir, Türkiye G-20 Gelişmiş Ülkeler Grubu üyesidir ve Türkiye hem OECD'nin 
hem de G-20'nin üyeleri arasında Paris İklim Anlaşması'nı imzalayıp da onaylamayan tek ülkedir.  

Bir karar vermek lazım: Ya bu gruplardaki yerimiz yanlıştır ya da Paris İklim Anlaşması ile ilgili tutumumuz. 1 
Ekim'de TBMM açıldıktan sonra bu anlaşmanın onaylanması için tüm gücümüzle çalışacağımızı burada 
vurgulamak istiyorum.  
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Afganistan! 

Taliban’ın son günlerde ilerleyişinin hız kazanmasıyla birlikte durumun ciddiyeti ortaya çıkmıştır. 

Taliban Afganistan’da son 6 günde 9 büyük şehrin kontrolünü ele geçirdi.  

Bunlar Şibirgan, Saripul, Aybak, Kunduz, Talukan, Farah, Zaranc, Baglan Vilayetinin merkezi Pul-İ Humri ve son 
olarak ele geçirilen Badahşan Vilayetinin merkezi Feyzabad’dır. 

Taliban ayrıca Afganistan Merkezi Hükümeti ile ateşkes konusunda bir anlaşma olmadığını da duyurdu. 

Afganistan’da bu gelişmeler yaşanırken maalesef iktidar tarafında, Türkiye’nin Kabil Havaalanı’nın güvenliğini ve 
işletmesini üstlenme konusundaki talebinin gözden geçirilmesine ilişkin bir değerlendirme görülmüyor. Aksine 
bu isteği pekiştiren açıklamalar yapılıyor. Örneğin son basın açıklamasında Milli Savunma Bakanı Sayın Hulusi 
Akar, "Şartlar oluşursa Afgan kardeşlerimizin güvenliği, huzur ve ihtiyaçlarının karşılanması, Afgan 
kardeşlerimize destek olması için havaalanını işletmeye talibiz. Bu konudaki temaslarımız sürüyor" dedi. 

İktidardan yapılan bu açıklamalar, muhalefet ve uzmanlar tarafından yapılan uyarıların dikkate alınmadığının bir 
göstergesi. Yani iktidar yanlışında ısrarlı tavrını sürdürüyor.  

Öncelikle, iktidar hangi şartların oluşmasını beklemektedir bunun kamuoyuna açıklanması gerekir çünkü biz 
orada bulunmamızı gerektiren ve meşruiyet sağlayan koşulları merak ediyoruz. Milli güvenliğimiz veya ulusal 
çıkarlarımız açısından neden Afganistan'da kalmaya devam etmeliyiz, bunu merak ediyoruz. Taliban ile 
Mehmetçiği karşı karşıya getirmeye neden razı olmamız gerekiyor bunu merak ediyoruz. 

İkinci olarak Sayın Milli Savunma Bakanı'nın sözünü ettiği temaslar kimlerle sürmektedir? Bunun da kamuoyuna 
açıklanması gerekir. 

İktidarı Afganistan konusunda aklı selimle hareket etmeye davet ediyoruz. Taliban’ın ilerleyişi ile birlikte 
Mehmetçik için riskler giderek büyümektedir. Buna hiçbir yurttaşımızın razı olacağını düşünmüyoruz. 

Afganistan sorunuyla birlikte düzensiz göç konusu da yeniden ülkemizin en önemli gündem maddesi haline 
geldi. 

Maalesef İran sınırından akın akın Afgan vatandaşlarının ülkemize geldiğini görüyoruz. 

Hollanda, Danimarka, Avusturya, Almanya, Belçika Ve Yunanistan; başvuruları reddedilmiş ve tüm yasal yolları 
tüketmiş olan Afgan sığınmacıların sınır dışı edilmesini istiyor. Bu 6 ülke, Avrupa Birliği (AB) Komisyonu'na 
başvurarak, mevcut iade anlaşmasının sürdürülmesini sağlayacak şekilde Afgan hükümeti ile görüşmeye ve 
onları bu konuda desteklemeye çağırdı. 

Yine bu ülkelerden Avusturya ve BELÇİKA, Türkiye ile Suriyeli geçici koruma altındaki insanlar hakkında yapılan 
anlaşmanın Afganistan vatandaşlarını da kapsayacak şekilde genişletilmesi istiyor. 

Değerli basın mensupları AB ülkelerinin bu tavrını şöyle özetlemek mümkün: 

-AB ülkeleri mültecilerin statüsü hakkında 1951 BM Sözleşmesi'nin tarafları olarak uluslararası sorumluluktan 
kaçıyor, 

-AB ülkeleri Türkiye'yi artık bir transit ülke olarak görmüyor ve sığınmacıların son durağı haline getirmek istiyor, 

-AB ülkeleri ülkemizi büyük bir külfet altına sokmak istiyor. 

Bakınız, 

AKP iktidarı AB ile yaptığı Geri Kabul Anlaşması ve 18 Mart Mutabakatı ile ülkemizin sınırlarını tümüyle düzensiz 
göçe teslim etmiştir. Bugün ülkemizin karşı karşıya olduğu göç sorununun özünde bu gerçek vardır.  

Afganistan'ın İran sınırında bulunan Nimruz Eyaletinin Zerenc şehri dolaylarında Taliban ile hükümet güçleri 
arasındaki çatışmaların artması üzerine İran'ın Afganistan ile olan Milak Sınır Kapısı kapatıldı. 

Peki Türkiye ne yapmaktadır? Bizim sınırlar elek gibi! Ne İran ile bir görüşme yapılıyor ne Afganistan ile... 

Aksine, iktidar Afgan göçünün ülkemize akmasını destekleyecek şekilde Afganistan’da görev üstlenmek 
istemektedir.  

Sayın Cumhurbaşkanı da “Finansmanı iyi yönettiğimiz için bunu başarıyoruz. Bundan sonra da yine finansı iyi 
yöneterek bu tür adımları atacağız. Bundan hiçbir çekincemiz yok. Biz güçlü, darda kalana elini uzatan bir 
Türkiye’yiz” demektedir. 
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Ülkede işsizliğin had safhada olduğu, pandemi koşullarının vatandaşı giderek ekonomik darboğaz içinde 
bunalttığı bir dönemde darda kalan bu ülkenin vatandaşlarıdır. Vatandaşlarımız önce kendilerine el uzatılmasını 
bekliyor. 

CHP olarak, Türkiye'yi adeta bir göçmen havuzu durumuna indirgeyen yaklaşımları kabul etmediğimizi burada 
kuvvetle bir kez daha tekrarlamak istiyorum.  

Taliban kendi kontrolüne giren yerlerde cezaevlerinde bulunan tüm mahkumları serbest bırakıyor.  

Ülkemize yönelen düzensiz göçmen akınına ilişkin olarak altını çizmek istediğimiz bir diğer husus da bu 
durumdur.  

İktidara Sorular 

Şimdi ülke güvenliğimizi tehdit eden bu duruma ilişkin iktidara şu soruları sormak istiyoruz: 

1. Sayın Cumhurbaşkanı ve ABD Başkanı’nın Brüksel’de 16 Haziran tarihinde yaptıkları görüşmenin ardından 
ülkemize kaçak yollardan giriş yapan Afgan vatandaşlarının sayısı kaçtır? 

2. Bu kişilerin kaçı Afgan Hükümetinin ordusuna kayıtlıdır? 

3. Bu kişilere ilişkin istihbarat raporları mevcut mudur? Aralarında Taliban üyesi kişilerin olup olmadığına ilişkin 
bir inceleme yapılmış mıdır?  

4. Afgan vatandaşlarına tıpkı Suriyelilere olduğu gibi toplu olarak geçici koruma statüsü verilecek midir?  

Bakın bu soruların ikna edici cevaplarına ihtiyaç vardır. Öyle akın akın günde yüzlerce binlerce kişinin 
sınırımızdan koşarak geçtiği bir ortamda bu denetimlerin nasıl yapıldığını her vatandaşımızın bilmeye hakkı 
vardır, zira ülkemize giren bu yabancılar vatandaşın vergileriyle bakılmaktadırlar. 

Geçici koruma altındakilere karşı mevzuatımızdaki bir düzenlemeye dikkatinizi çekmek istiyorum.  

Yürürlükte olan Geçici Koruma Yönetmeliği’nin “Geçici Korumanın Sona Ermesini Müteakip Yapılacak 
İşlemlerdir” başlıklı 14. Maddesinin 2. Fıkrasına göre şöyle deniyor, aynen okuyorum:   

(2) Geçici korumanın sona erdirilmesiyle birlikte, Cumhurbaşkanı tarafından, 11’inci Madde kapsamında, geçici 
korumadan yararlanmış olanlara Grup Temelli Toplu Statü Kararı alınması veya uluslararası koruma 
başvurusunda bulunanların başvurularının bireysel olarak değerlendirmeye alınması ya da bu yabancıların 
kanun kapsamında belirlenecek koşullarda Türkiye’de kalmasına izin verilmesinin kararlaştırılmış olması 
durumunda gerekli işlemler ilgili hükümlere göre yapılır.  

Yani deniyor ki, bu madde gereğince eskiden Bakanlar Kurulu’nda olan yeni sistemle birlikte Cumhurbaşkanına 
verilen yetki sonucu geçici koruma statüsü bitince kalıcı bir statü verilmesinin önü açıktır.  

Bu ne demektir değerli basın mensupları, bunun ne demek olduğunu vatandaşlarımızın bilmesi gerekir:  

Bu şu demektir: 

Ülkemizin sosyolojisini, demografisini, güvenliğini ve toplumsal yapısını etkileyecek böyle bir yetki tek bir kişiye 
verilmiştir. İşte yıllardır dile getirdiğimiz Tek Adam Rejiminin sakıncaları denen hadise budur ve böyle bir 
yetkinin bir kişiye verilmesi çok büyük riskler barındırmaktadır.  

Ülkemizin demografik ve sosyal yapısının değiştirilmesine karşıyız. Türkiye bu düzensiz göç tsunamisine daha 
fazla maruz bırakılmamalıdır. 

En kısa zamanda AB, BM ve İran yetkilileri ile Afganistan'dan kaynaklanan bu göç dalgası görüşülmelidir. 

Bu konudaki politikamız nettir. Kimsenin kimseyi ırkçılık veya yabancı düşmanlığı ile suçlamaya haddi yoktur. 
Türkiye insanı sabırlıdır, hoşgörülüdür, insancıldır. Bununla birlikte Türkiye insanı kendi vergileriyle desteklenen 
Türkiye bütçesinin de kendi sorunlarının çözümünde öncelikli olarak kullanılmasını ister. Bugün itibariyle iktidar 
böyle bir güven vermekten uzaklaşmıştır." 
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EKSENSİZ, SAVRULAN DIŞ POLİTİKAMIZ 

TÜRKİYE YİNE KIRMIZI LİSTEDE TUTULDU. 

İngiltere’nin COVID-19 kapsamında seyahat ve riskli ülkeler listesindeki son güncellemesinde Türkiye yine 
kırmızı listede tutuldu. İngiliz parlamentosunda Türkiye ve Pakistan’a ‘ayrımcılık’ yapıldığı yönündeki 
eleştirilere karşılık Bakanlar kararın bilimsel veriler ışığında alındığını, Türkiye’nin COVID-19 verilerini şeffaf 
bir şekilde GISAID sistemine yüklemesi gerekirken bunu yapmadığı için kırmızı listede tutulduğunu açıkladı.  

İktidarın temmuz başında geçiş kararı aldığı normalleşme süreci ve ardından yaşanan uzun Kurban Bayramı 
sonrasında COVID-19 vakalarının artışa geçerek 25 bine dayanması günlük vefatların 100’ü aşması dikkat 
çekiyor. Aşı temininde sorun olmadığı açıklanmasına karşılık aşılamada yeterli seviyeye ulaşılamaması da 
salgının yeniden ivme kazanmasını beraberinde getiriyor.  

AB’nin Türkiye’ye dönük seyahat kısıtlamaları sürerken, Rusya ve Almanya ile birlikte Türkiye’ye en çok turist 
gönderen İngiltere’nin aylardır Türkiye’yi kırmızı listede tutması ve Türkiye’den geri dönenlere kendi parasıyla 
14 gün otelde karantina zorunluluğunu devam ettirmesi, Türkiye rezervasyonlarını sıfırladı.  

İktidarın Rusya’yı ikna çabaları sonuç verirken Almanya ve AB’den umulan sonuç alınamadı. İngiltere ise geçen 
hafta yaptığı son değerlendirmede yine Türkiye’yi ‘yeşil listeye’ geçirmedi ve Pakistan ile birlikte kırmızı listede 
tuttu. İktidarın bu karar karşısında İngiltere’ye karşı sessizliği dikkat çekti.  

İngiliz parlamentosunda gerek İşçi Partisi’ne gerekse iktidardaki Muhafazakâr Parti’ye mensup bazı vekiller 
Türkiye ve Pakistan’ın yine kırmızı listede tutulmasını eleştirerek ‘ayrımcılık’ yapıldığını öne sürerken, İngiltere 
Ulaştırma ve Sağlık Bakanlıklarının resmi açıklamaları, iktidarın salgınla ilgili veri paylaşımının ‘şeffaf olmaması’ 
nedeniyle yasağın sürdüğünü ortaya çıkarttı.  

İngiltere Ulaştırma Bakanı Grant Shapps, 1,3 milyar nüfuslu ve salgının çok yaygın olduğu Hindistan yeşil listede 
yer alırken, gerek parlamentoda gerekse kamuoyunda Türkiye’nin kırmızı listede tutulmaya devam etmesine 
yönelik tepkiler üzerine yaptığı açıklamada, sorunun ‘şeffaflık ve veri paylaşımından’ kaynaklandığını dile 
getirdi.  

Başbakan Boris Johnson’un kabinesindeki Bakan Shapps, Türkiye ile ilgili kararın siyasi ya da ekonomik bir karar 
olmadığını, tamamen bilimsel verilere dayandığını Türk hükümetinin Influenza ve COVID19 ile varyantları 
konusundaki güncel verileri GISAID sistemi platformuna yüklemediğini kaydetti.  

Tüm Influenza Verilerinin paylaşımı Küresel inisiyatifi (GISAID), grip virüslerinin ve COVID-19 pandemisinden 
sorumlu koronavirüsün genomik verilerine ve varyantlarına açık erişim sağlayan, 2008 yılında kurulmuş küresel 
bir bilim girişimi ve birincil kaynak olarak kabul ediliyor. Dünya Sağlık Örgütü’nün de GIISAID’in veri platformunu 
bağımsız-şeffaf birincil kaynak olarak kabul ettiği belirtiliyor. İngiliz hükümetinin ülkelerle ilgili kırmızı, yeşil, sarı 
ve berrak liste sınıflandırmasının tamamıyla GISAID veri tabanı esas alınarak yapıldığı, kararların bu çerçevede 
bilimsel temellere dayandığı kaydediliyor.  

İngiliz Bakan Shapps, “Bizim burada yaptığımız şey; konuyu Biogüvenlik Merkezi'ne soruyoruz. Onlar da o 
ülkedeki sadece virüsün yaygınlığına değil aynı zamanda aşı olan kişi sayısına, korona virüsün o ülkedeki 
varyantlarına ve Covid-19'a yönelik verilerin uluslararası formata uygun şekilde, şeffaf biçimde girilip 
girilmediğine bakıyor ve bizi bilgilendiriyor. Dolayısıyla hepsi birlikte değerlendirilen bu faktörlerdeki veri 
yetersizliği ve gerçek tablonun GISAID veri tabanına girilmemesi, Türkiye'nin hâlâ kırmızı listede kalmasına 
neden oluyor” diyor.  

İngiliz hükümetinin ve ilgili bakanların açıklamalarından, hükümetin, Sağlık Bakanlığı’nın COVID-19 vakalarıyla 
ilgili resmi ve gerçek verileri şeffaf şekilde uluslararası kurumlar ve tüm dünyanın kabul ettiği GISAID 
platformlarında paylaşmadığı ya da paylaşılan verilerin tutarsız ve güvenilir bulunmadığı anlaşılıyor.  

En başından itibaren vaka ve vefat sayılarında gerçekleri halktan ve kamuoyundan gizlemeyi, rakamları düşük 
göstermeyi benimseyen iktidarın bu yaklaşımıyla sadece kendi kendisini kandıracağını dünyayı 
kandıramayacağını dile getirdik. Geçtiğimiz yıl da aynı şekilde Almanya ile güvenli seyahat için müzakereler 
yürütülürken, Sağlık Bakan Yardımcısı’nın Robert Koch Enstitüsü’ne özel sunum yapması, resmi verileri 
paylaşarak brifing vermek zorunda kalması söz konusu olmuştu.  
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İktidar içeride TÜİK’e talimat verip 2020 ölüm ve Ölüm Nedeni İstatistikleri’nin yayınlanmasını durdurabilir, 
halktan korona salgınının ve ölümlerin gerçek boyutunu gizlemeye yönelebilir. Ancak bunu uluslararası alanda 
da yaptığı zaman, küresel düzeyde şeffaf veri paylaşımından kaçındığı zaman Türkiye tecrit olur ve seyahat 
yasaklarıyla, kırmızı listelerle karşı karşıya kalır. 

AÇIKLAMALAR, GÖÇ DALGASININ TÜRKİYE ÜZERİNE YIKILMASI KONUSUNDA AB VE ABD ARASINDAKİ 
MUTABAKATI AÇIĞA ÇIKARTTI.  

Afgan mültecilerle ilgili gelen resmi açıklamalar, bu göç dalgasının Türkiye üzerine yıkılması konusunda AB ve 
ABD arasındaki mutabakatı açığa çıkarttı. ABD, 20 yıllık işgal sürecinde ABD ile işbirliği yapan Afganların 
üçüncü ülkeler üzerinden vize başvurusunda bulunmalarını gündeme getirdi. AB üyesi ülkelerin Başbakan ve 
Bakanlarının ise ‘Afganlar için en iyi yer Türkiye’ açıklamaları incitici olduğu kadar onur kırıcı!  

Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi’nin (BMGK) Afganistan özel oturumunda sunuş yapan Birleşmiş Milletler 
(BM) Genel Sekreteri'nin Afganistan Özel Temsilcisi Deborah Lyons, Afganistan'daki çatışmaların ölümcül ve 
yıkıcı bir aşamaya ulaştığını belirterek, son 1 ayda yaşanan çatışmalarda binden fazla kişinin hayatını 
kaybettiğini açıkladı. Özel Temsilci Lyons, BMGK’ya verdiği brifingde, Taliban’ın ilerleyişini sürdürdüğü 
Afganistan’ın tehlikeli bir dönüm noktasına girdiğini vurguladığı açıklamalarında; “Önümüzde bizi ya gerçek bir 
barış müzakeresi ya da korkunç bir insani durum, daha fazla insan hakları ihlalleri ve trajik bir kriz bekliyor” 
dedi.  

Giderek daha kanlı bir hal alan gelişmeler, ülkeden göçü tetiklerken Taliban’dan kaçan Afganların Türkiye’nin 
üzerine yıkılmak istendiği ve iktidarın da bu konuda gereken tavrı sergilemekten uzak olduğu giderek daha da 
somutlaşıyor. ABD yönetimi bir yandan iktidar ile Kabil Havaalanı’nın korunması müzakerelerindeki ilerlemeden 
memnuniyetini ifade ederken diğer yandan 20 yıllık işgalde ABD ordusu ve yönetimiyle işbirliği yapan Afganları 
Türkiye’ye yığıp, kurtulmak istiyor.  

Yıllarca ABD ordusuna tercümanlık yapan Afganlara ABD’ye götürme sözü verip yarı yolda bırakan ABD yönetimi 
uygulamaya koyduğu özel vize için başvuran çoğu Afgan tercümanın başvurusunu geri çevirerek Taliban’ın eline 
attı. ABD ile işbirliği yapan Afganları katletmeye başlayan Taliban, ülkenin Kabil’den sonra diğer iki büyük şehri 
Kandahar ve Leşker’i kuşattı.  

ABD Dışişleri Bakanlığı işgal sürecinde ABD ordusu için çalışan ya da birliklerinde görev alan 1 milyon dolayında 
Afgan’ı zaman yetersizliği nedeniyle ABD’ye kabul etmeyeceğini gerekçe göstererek, bu kişilere ‘dost üçüncü 
ülkelere giderek vize başvurusunda bulunmalarını’ bildirdi. Pakistan milyonlarca Afgan’a ev sahipliği yaptığı ve 
Taliban’la ilişkileri bozulacağı gerekçesiyle bunu kabul etmeyince ABD yönetimi bu kişileri Türkiye’ye 
yönlendiriyor. Ülkemizde görülmeye başlanan hemen hepsi genç erkek, bazıları üniformalı Afganların bu tavsiye 
üzerine Türkiye’ye geldikleri, iktidarın da buna göz yumduğu anlaşılıyor. Muhtemelen Türkiye’deki ABD elçiliği 
üzerinden yapacakları vize başvuruları da reddedilecek ve Türkiye’de kalıcı hale gelecekler.  

Dışişleri Bakanlığı, ABD’nin Afganların vize başvurusu yapacakları ülke olarak Türkiye’yi işaret etmesine tepki 
göstererek, yazılı açıklamayla ABD’ye eleştirilerde bulundu. Bakanlık sözcüsü Tanju Bilgiç; “Öncelikle ABD'nin 
açıklaması bölgemizde büyük bir göç krizine neden olacak ve göç yollarında Afganların acılarını artıracaktır. 
Soruna bölge ülkeleri arasında çözüm bulmak yerine ülkemizin rızası olmaksızın ülkemizde çözüm aranmak 
istenmesi kabul edilemez. Türkiye son 7 yıldır dünyada en fazla sığınmacıya ev sahipliği yapan ülkedir ve yeni bir 
göç krizini üçüncü bir ülke adına üstlenecek kapasitesi yoktur. Türkiye olarak ABD'nin sorumsuz ve ülkemize 
danışmadan aldığı kararı kabul etmiyoruz.  

ABD, eğer bu kişileri ülkesine almak istiyor ise doğrudan uçaklarla ülkesine nakletmesi mümkündür. Ülkemiz, 
hiçbir durumda üçüncü ülkelerin uluslararası sorumluluklarını devralmayacak, kanunlarımızın üçüncü ülkeler 
tarafından kendi amaçları için kötüye kullanılmasına izin vermeyecektir. Bölgemizde üçüncü ülkelerin kararları 
neticesinde yaşanan göç krizlerinin yükünün Türk milleti tarafından üstlenilmesini kimse beklememelidir.”  

Bir yandan ABD’ye yazılı tepki gösteren Dışişleri açıklamasına karşılık Cumhurbaşkanı ise mülteciler konusunu 
finansal olarak iyi yönettiklerini savunup, daha fazla mülteci alacaklarını söylüyor. Tam bir kaos ve karmaşa 
sergileniyor. ABD’ye bu yönde bir söz verildiğini de ABD yönetiminin pervasız tavrından anlamak olanaklı.  

Diğer yandan AB ise parayla Afganları Türkiye’de tutma formülleri üzerinde hazırlık yapıyor. Avusturya 
Başbakanı Sebastian Kurz’un Afganlar için en iyi yerin Türkiye olduğunu söylemesinin ardından, Belçika İltica ve 
Göçten Sorumlu Devlet Bakanı Sami Mehdi, Taliban şiddeti nedeniyle hızlanan Afgan mülteci akını öncesinde 
AB’nin Türkiye ile mülteci anlaşmasını Afganları da kapsayacak şekilde genişletmesi çağrısında bulundu.  
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Belçikalı Bakan, Türkiye ile Suriyeliler için yapılan anlaşmanın bir benzerinin de Afganlar için yapılmasını ya da 
mevcut anlaşmanın Afganları da kapsayacak şekilde genişletilmesi ve Türkiye’ye ek para ödenmesini öneriyor. 
İktidarın acizliği ve dağınık bir görüntü sergilemesi, ülkemizin gıyabında başka ülkelerin Türkiye adına ahkâm 
kesmelerine, Türkiye’yi mülteciler için güvenli ülke haline getirme projelerini tartışmaya açmalarına zemin 
hazırlıyor.  

Ya da asıl diğer olasılık, iktidar kapalı kapılar ardında ABD ve AB ile Afganlar için bir takım gizli pazarlıklar 
yürütüp, parasal talepleri gündeme getirerek Afgan mültecileri de Türkiye’ye kabul etmeye hazırlanıyor.  

İktidar gerçekten ABD’nin, AB’nin Türkiye’ye danışmadan Türkiye adına kararlar almasından, politikalar 
belirlemesinden, Türkiye’ye görevler biçmesinden rahatsız ise, Dışişlerinin yazılı açıklamasıyla tepki 
göstermekle yetinmeksizin derhal TSK’yı Kabil görevinden çektiğini, ABD ve NATO üyesi Avrupalı ülkelerin 
gençleri, askerleri gibi Mehmetçiğin de derhal ülkesine döneceğini ilan etmelidir. 

İRAN’DA CUMHURBAŞKANLIĞI SEÇİMİNİ KAZANAN İBRAHİM REİSİ İLE OLUŞACAK KONJEKTUR   

İran’da 18 Haziran'da yapılan Cumhurbaşkanlığı seçimini kazanan İbrahim Reisi, geçtiğimiz hafta yemin 
ederek görevine başladı. Oldukça katı bir İslami rejim yanlısı, Kürt ve Türk karşıtı olarak bilinen yeni 
Cumhurbaşkanı döneminde İran-ABD ilişkileri yanında Türkiye-İran ilişkileri açısından da yeni bir sayfa 
açılması kaçınılmaz!  

İran Cumhurbaşkanı seçilen İbrahim Reisi, geçen hafta yemin ederek göreve başladı. İbrahim Reisi, yenin töreni 
sonrasında yaptığı konuşmada yolsuzlukla mücadele ve ülkenin ekonomik sorunlarını çözme sözü verdi. Reisi, 
İran halkına yönelik ABD yaptırımlarının kaldırılması gerektiğini belirterek, bu hedefe yönelik her türlü 
diplomatik planı destekleyeceklerini vurguladı.  

- Reisi, İran'ın dini lideri Ayetullah Ali Hamaney'e yakın bir isim ve aynı zamanda onun olası haleflerinden biri 
olarak gösteriliyor.  

Daha önce adalet sisteminin başındaki isim olan Reisi, insan hakları ihlalleri konusunda yoğun şekilde 
eleştirilirken, uluslararası insan hakları kuruluşları Reisi'yi 1988'de binlerce siyasi tutuklunun idam edilerek 
infazından sorumlu tutuyor. O dönemde İbrahim Reisi, siyasi tutuklulara kısa süreli acil yargılamalarla idam 
cezası veren ve "Ölüm Komitesi" olarak adlandırılan gizli mahkemelerde görev yapan dört yargıçtan biriydi. ABD 
yönetimi insan hakları ihlalleri, yargısız infaz iddiaları ve yüzlerce idam cezasına imza attığı gerekçesiyle 
2019’dan bu yana Reisi'yi yaptırım listesinde tutuyor.  

Eski başkan Obama döneminde ABD ile İran arasındaki Nükleer Anlaşma aşamalı şekilde yaptırımların 
kaldırılmasını, İran’ın bloke edilen yüzlerce milyar dolarlık petrol parasının anlaşma uygulandıkça serbest 
bırakılmasını öngörmesine karşılık, 2016’da başkan seçilen Trump, göreve başladıktan 2018'de ABD’yi Nükleer 
Anlaşmadan çekti, yaptırımları yeniden devreye soktu.  

Biden başkan olduktan sonra ise Nükleer Anlaşmanın yeniden hayata geçirilmesi doğrultusunda Viyana'da İran 
ve anlaşmaya taraf diğer ülkeler arasında, ambargoların kaldırılması ve anlaşmanın canlandırılmasını amaçlayan 
müzakereler başlatıldı. Ancak bu görüşmeler de birkaç hafta önce tekrar askıya alındı.  

Geçen hafta Umman'da bir İsrail şirketinin işlettiği MV Mercer Street gemisine düzenlenen saldırıda biri 
İngiltere, diğeri de Romanya vatandaşı iki güvenlik görevlisi öldü ve İsrail, ABD, İngiltere saldırıdan İran’ı 
sorumlu tuttu. İran ise suçlamaları reddediyor.  

İran'da ekonomik durumun iyice kötüleşmesi, pek çok temel ihtiyaç maddesinin bulunamaması halk arasında 
hoşnutsuzluğu artırmış durumda. Hayati çoğu ilacın da bulunamadığı İran’da yönetim, tüm bu sıkıntılardan 
ambargo uygulayan ABD’yi sorumlu tutuyor.  

Ancak İbrahim Reisi her ne kadar ekonomik sıkıntılardan, COVID19 salgının boyutları ve aşısızlık sorunundan, 
yokluk ve yoksulluktan ABD’yi sorumlu tutarak dikkatleri dışarıya, ABD ve batı ile mücadeleye çevirmek istese 
de içeride halkın tepkisi giderek artıyor ve sorunlar sadece ABD düşmanlığına endekslenerek çözümlenmekten 
çok uzak görünüyor.  

Afganistan’da Taliban’ın yeniden güç kazanması ve ülkede hızla gücünü pekiştirmesi, geçmişte Taliban ile ciddi 
sorunlar yaşayan İran’ı kaygılandırmanın yanı sıra Afgan göçünden en çok etkilenen ülkelerin başında da İran 
geliyor. Bu ülkedeki Afgan mültecilerin sayısının 3 milyona ulaştığı, İran+Pakistan’daki Afganların, 6,5 milyonu 
bulduğu biliniyor.  
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Dolayısıyla Reisi ABD ile gerginliğin tırmandığı, İsrail ile gemi savaşlarının hızlandığı, nükleer anlaşma 
müzakerelerinin tıkandığı bir süreçte ve ülkesi Afgan mülteci akını karşısında iken, oldukça zor koşullarda görevi 
üstlendi.  

Reisi’nin yönetimde Devrim Muhafızlarını ve ılımlı muhafazakârların yerine de daha radikal İslamcı kadroları 
getirmesi, devletin dini kimliğinin daha ağır basacağı bir kadrolaşmaya gitmesi bekleniyor.  

- Bu ise İran’ın dış dünya ile sorunlarının, gerginliklerinin artması, içeride de dini baskıların yükselmesi anlamına 
geliyor.  

Suriye’de, Lübnan’da, Yemen’de, Irak’ta ABD, İsrail, Suudi Arabistan ile karşı karşıya olan İran’ın askeri hedefleri 
de ekonomik sıkıntılar nedeniyle zorlanıyor. Ülkedeki Azeri Türkleri ve Kürt kökenlileri ‘Farslaştırma’ politikası 
izlemekten yana olan Reisi’nin bu yönde atacağı adımlar ülkenin içinde de etnik ve dini çatışmalara neden 
olabilir.  

Sınır komşumuz Suriye ve Irak’tan sonra İran’ın da istikrarsızlaşması Türkiye açısından da yeni sorunlara, 
gerginliklere neden olabilir.  

- Suriye’de Rusya ve İran ile birlikte Astana mutabakatında yer alan Türkiye açısından, Reisi yönetimiyle 
yaşanabilecek olası sıkıntılar gerginlikleri genişletebilir, boyutlarını artırabilir.  

Bu nedenle İran konusunda politikalar oluşturulması, öncelikle ekonomik ve ticari ilişkileri ve İran’ın dış 
dünyayla yeniden bağlarını kurabilmesini sağlayacak yaklaşımlar sergilenmesi söz konusu gerilim süreçlerinin 
olumsuz yansımalarını azaltabilir. Yine de her koşulda Reisi ile birlikte Türkiye-İran ilişkilerinde yeni bir zorlu 
sürecin başlayacağını öngörmek yanlış olmayacaktır.   

OLİMPİYAT DEĞERLENDİRMESİ 

13 madalyaya sevindik, ama potansiyelimiz en az 20 madalyaydı. 

13 madalya, başarısız branşların kurtarıcısı olmasın. 

Sayısal bazda 2'si altın 13 madalya kazanıp, spor tarihimizin en fazla madalya sayısına ulaşmamız bir başarıdır, 
ancak hedeflerin gerisinde kalınmıştır. 85 milyonluk bir ülkenin 35. sırada yer almaması gerekirdi. 

2020 Tokyo Olimpiyat Oyunları'ndaki 13 madalyanın, 12 madalya kazanılan 1948 Londra olimpiyatlarında 
kazanılan 12 madalya ile mukayese edilmesinin de çok doğru değil. 2. Dünya Savaşı sonrası yapılan ilk oyunlara 
58 sporcu ile giden Türkiye 12 madalya kazanmıştır, o çok farklı bir başarıdır, şimdiki oyunlara 108 sporcuyla 
gittik, 13 madalya aldık, bu farklı bir başarı, iki oyunun mukayesesi doğru değil. Evet, jimnastik gibi, kadınlar 
boks gibi dallarda önemli başarılar elde ettik, hep beraber sevindik, bu başarılardan sonra da sporcu ve 
yöneticilerimizi kutladık. Hatta Genel Başkanımız Sayın Kemal Kılıçdaroğlu da sporcuları arayıp tebrik etti.  Ama 
Türkiye spora ayırdığı payla daha fazla sayıda madalya almalıydı. 

Oyunlara katılan bazı ülkelerin Türkiye'nin 50'de biri spor bütçesiyle daha başarılı oldu. Kosova'nın judoda 
kazandığı 2 altın madalya dikkat çekicidir. Kosova'nın spor yatırımlarına ve judoya ayırdığı bütçeyle bizim 
yatırımlarımız ve judo federasyonu bütçemiz mukayese edilirse gerçekler ortaya çıkar.  Bu sadece bir örnek. 
Tokyo'ya madalya beklentisi ile gidip, başarısız olan federasyonlarımız var. Gerçekle yüzleşeceğimiz yerde 
bahane aramayalım.  Madem 85 milyonluk büyük bir devletiz, daha başarılı olmak zorundayız. Niçin 13 
madalyaya seviniyoruz, niçin 20 madalyanın üzerine çıkabilirdik demiyoruz?  Şanssızdık, kötü kura çektik, sakat 
sakat gittik, 5 santimde madalya kaçtı gibi bahaneler bizi ileriye götürmez. 2004 yılında Atina olimpiyat 
oyunlarında tarih yazan halter branşının bugün düştüğü durum gerçekten üzücü, halter gibi judo, atletizm, 
kürek, yüzme gibi branşlarda da daha iyi sonuçlar alabilirdik. Atina'da 3 altın madalya, gümüş ve bronzlarımızla 
dünya sıralamasında 22. olmuştuk. Spor Bakanı Sayın Mehmet Muharrem Kasapoğlu'ndan zafer sarhoşluğuna 
düşmeden doğru bir analiz yapmasını ve yaklaşan federasyon seçimleri öncesi tarafsızlık gömleğini giymesini 
bekliyoruz. Çünkü hatır gönülle federasyon başkanı olan, bilimsellikten uzak yöntemlerle olimpiyatlara 
hazırlanan, sporcular arasında ayrımcılık yapan zihniyetle bir yere varamayız. 

Oyunlara götürdüğümüz devşirme sporcuların durumu ortadayken 65'e yakın branşın ithal sporcularla ilgili bir 
prensip kararı alması gerektiğini düşünüyorum. Sporcu soydaşımızdır, göçmen ailenin evladıdır, Türkiye alt 
yapılarında yetişir, başımızın üstünde yeri vardır. Ancak parayı basıp koşturduğumuz ve sözleşmesi bittiğinde 
ülkesine dönen, tüm yatırımını ülkesinde yapan, Türkiye'de antrenman bile yapmayan ithal milli sporculardan 
Türk sporuna bir fayda gelmeyeceğini artık görmeliyiz. 



HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 
MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 

 

62 

Türkiye'de ne yazık ki spor yapanların orası yüzde 3 ya da 4 civarında. Gençliğimiz spordan uzaklaşıyor ve 
uyuşturucu sıkıntısı toplumumuz için büyük tehlike. BESYO'lardan binlerce genç mezun olurken o isimlerin siyasi 
nedenlerle sisteme dahil edilmemesi başka bir sorundur. 3 ay içinde spor  federasyonların tamamında bir seçim 
olacak, bu seçimlerde de mevcut  spor federasyonlarının başkanlarının bir bölümü ne yazık ki, sporu unutup 
seçime kendilerini kaptırmış, hatta bazı federasyon başkanları sporcusu yarıştığı halde Tokyo'ya bile 
gitmemiştir. Sayın Bakan'ın bu konuda takipçi olmasını isteriz. Ayrıca seçimlere siyaseti karıştırmadan hür ve 
özerk bir sandık süreci yaşanması talebimizdir. 

MİLLETİN AKLIYLA ALAY EDİYORLAR 

Finansal istikrarsızlığın daniskasını yarattılar 

Afganistan’daki hapishane kaçkınları şehirlerimize dayandığında ne yapacaksınız? 

Afganlar kaçıp Türkiye’ye gelecek, Mehmetçik havalimanını savunmaya Kabil’e gidecek 

Millet bu çirkin becayişi kabul etmez 

Türkiye’nin ormanları yanarken Hükümet hala caka peşinde. Yangının başında ‘Envanterimizde yangın 
söndürme uçağı yok’ diyen, kifayetsiz Tarım ve Orman Bakanı, dün çıktı, ‘Yunanistan’a uçak göndermeyi 
değerlendiriyoruz’ dedi. Beyefendi herhalde milletin aklıyla alay ediyor. 

Merkezi yönetim borç stokunu yüzde 58’i, iç borç stokunun yüzde 25’i dövize endeksli. Hükümet ekonomide en 
büyük günahı işledi, kendi milletinden bile dolarla, avroyla borç almaya başladı. Hükümet, bir de bunun üstüne 
yerel seçimlerde, ekonomide sahte istikrar algısı yaratmak için milletin 128 milyar dolarını buharlaştırdı, Ülkede 
finansal istikrarsızlığın daniskasını yarattılar. 

Hükümetin, sığınmacılar konusunda “dışarıdan 3-5 milyar avro gelsin de, nasıl gelirse gelsin” anlayışıyla milleti 
sırtından hançerlemekten çekinmedi. Sınırlardan Afgan erkeklerinden oluşan taburlar akın akın geçip Türkiye’yi 
istila ediyor. Hükümet nerede? Ülkeyi kim yönetiyor? Taliban ele geçirdiği bölgelerde, tüm hapishaneleri 
boşaltıyor. Yarın öbür gün bu hapishane kaçkınları, bizim şehirlerimize dayandığında ne yapacaksınız? Bu 
millete nasıl hesap vereceksiniz? 

Milli Savunma Bakanı ise “Kabil Havalimanı’nın işletmesiyle ilgili görüşmeler sürüyor” diyor. Mehmetçik ne 
zamandan beri, başkalarının havalimanlarını işletir oldu? Sayın Akar, bu millet Mehmetçiğine bugün sınırda 
ihtiyaç duyuyor. Siz gitmişsiniz Kabil’de, egemen güçlerin taşeronluğuna soyunmuşsunuz. Gürbüz, genç Afgan 
erkekleri kaçıp, İstanbul’a gelecek, benim Mehmetçiğim Afganistan havalimanlarını savunmak için Kabil’e 
gidecek. Bu çirkin becayişi, bu millet içine sindirmez. Burası Türkiye Cumhuriyeti… Kendinize gelin! 

Ormanlarımız Beceriksizlik ve Sorumsuzlukla Alevlere Teslim Edildi 

Çocuklarımıza, yavrularımıza daha ilkokul sıralarındayken; “Tohumlar fidana, fidanlar ağaca, ağaçlar ormana 
dönmeli yurdumda” diye şarkılar öğretirdik. Ama ne yazık ki son iki haftada, doğaya can veren, toprağı örten, 
kurda kuşa, börtü böceğe ve her türlü canlıya ev sahipliği yapan ormanlarımız, alevlere teslim oldu. Daha 
doğrusu; beceriksizlikle, liyakatsizlikle, sorumsuzlukla alevlere teslim edildi. 

Egolar Devlet Aklının Önüne Geçmiş 

Bu son yangınlarda gördük ki, orman yangınlarıyla mücadele etmesi gereken yöneticiler, görevlerini layıkıyla 
yapmamışlar. Değişen iklim koşullarını, yeni riskleri dikkate alan, uzun vadeli bir, Yangın Önleme Stratejisi 
hazırlanmamış. Yine gördük ki bölgemizdeki diğer ülkeler, havadan yangın söndürme işini, yandaşlara ihale 
edilecek ticari bir iş olarak değil; kamu görevi olarak ele almışlar. Kendilerine ait, havadan yangın söndürme 
uçan filolarını, devletin bünyesinde hazır etmişler. Burada herhangi bir yönetim ve organizasyon açığına izin 
vermemişler. Bizimkiler ise kişisel egolar, devlet aklının önüne geçmiş. Tarım ve Orman Bakanı ihale 
şartnamesiyle oynamış. Sadece Türkiye’de değil, İsrail’de, Gürcistan’da yangınla mücadele eden, Türk Hava 
Kurumu’nun Ateş Kuşlarını, “beş damacana eksik su atıyor” diyerek, söndürme ihalelerine sokmamış. Elimizdeki 
uçakları, Etimesgut’ta öylece çürümeye terk etmiş. Ülkeyi 20 yıldır yöneten Erdoğan hükümetleri, kendi 
itibarlarını parlatmak için 13 tane uçan saray alırken, Türk Hava Kurumunun uçaklarını hurdaya çıkarmışlar. Türk 
Hava Kurumunu borca batırmışlar, malını mülkünü de yandaşlara peşkeş çekmişler. Milli servetimiz 
ormanlarımızı koruyacak, yangın söndürecek uçan araç ihtiyacını, düzensiz yıllık ihalelerle, eksik gedik 
teminlerle çözmeye çalışmışlar. Sonuç, karşımızda duran korkunç bilanço. 20 yılda yanan orman alanı, 10 günde 
yandı. 
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Bakan Herhalde Milletle Alay Ediyor 

“Türkiye’yi uçuracak” denen, ucube tek adam vesayet rejiminin, zamanında uçuracak uçak bulamamasının, 
milletimize maliyeti bu. Şu son tecrübe gösterdi ki, bunların “yangında ilk kurtarılacaklar” listesinde; 
ormanlarımız yok. Tarlalarımız, bağ ve bahçelerimiz yok. Köylerimiz, evlerimiz yok. Erdoğan hükümetleri için, ne 
olursa olsun, ilk kurtarılacak şey cakaları… Sarayın sözde itibarı… Kendi beceriksizlikleri ve kifayetsizlikleri 
nedeniyle, yangın kontrolden çıktı. Ama “Türkiye’ye Yardım!” yazan herkesi, suçlu ilan ettiler. Neden? Çünkü 
Erdoğan’a göre yardım istemek, “Türkiye’yi fakir fukara gösteriyormuş.” Ormanlarımız yandı, kül oldu. Bunlar 
hala işin cakasında… Yangının hemen başında; “Envanterimizde yangın söndürme uçağı yok” diyen, kifayetsiz 
Tarım ve Orman Bakanı, dün çıktı, “Yunanistan’a uçak göndermeyi değerlendiriyoruz” dedi. Beyefendi herhalde 
milletin aklıyla alay ediyor. 

Beceriksizlikleri Görünmesin Diye Gönüllülere Yasak Getiriyor 

Son marifetleri de, yangın bölgelerine gönüllüleri sokmamak. Gökyüzünde devletinin yangın uçağını, yeterli 
helikopterini göremediği için, binlerce gönüllü yurttaşımız, tırnağıyla toprak kazıdı. Avuçlarıyla su taşıdı, 
ormanına sahip çıktı. Bu gönüllülerden, kahraman evladımız Şahin Akdemir’i, genç yaşında alevlere kurban 
verdik. Biz bu gönüllülerimizin hepsine minnettarız. Ama Erdoğan bu cesur yüreklere teşekkür etmek yerine, 
yasak getiriyor. Neden? Kendi beceriksizlikleri ortaya çıkmasın, yetersizlikleri anlaşılmasın diye. Biz bu yangında 
büyük çaba ve emek harcayan, orman işçilerimize, itfaiyecilerimize, gönüllülere, mücadelenin tüm isimsiz 
kahramanlarına, bir kez daha şükranlarımızı sunuyoruz. Yangında yaşamını yitiren yurttaşlarımıza, Allah’tan 
rahmet, kederli ailelerine sabır diliyoruz. Allah bir daha böyle acılarla Türkiye’yi sınamasın. Hele bu beceriksiz 
hükümet iş başındayken hiç sınamasın. 

Sevdikleri Tek Yeşil Doların Yeşili 

Ne yazık ki Erdoğan Şahsım Hükümeti elinde, ülkemizde gün geçmiyor ki, yeni bir skandal patlamasın, yeni bir 
felaket yaşanmasın. Bir kere şunu hepimiz öğrendik. 20 yıldır ülkeyi yönetenlerin sevdiği tek yeşil var. O da 
doların yeşili. İşte maden için talan edilen Kaz Dağları’nın hali ortada… Taş ocağı ve HES için perişan edilen 
Karadeniz yaylalarının hali. Ormanın dirisine saygısı olmayanların, ormanın ölüsüne saygısı olur mu? Elbette 
olmaz. Bu nedenle yanan ormanların, Erdoğan tarafından imara açılmaması için, hepimiz azami dikkati 
göstermeliyiz. Sayın Genel Başkanımız bu mücadelede, önderlik yapacağına söz verdi. Ama bu konuda 
toplumsal hassasiyetimizi de, hiç gevşetmeden, en üst seviyede tutmak zorundayız. 

Kuzu Kurda Emanet Edilmez 

Şu resimlere bir bakın, 2007’de Muğla Milas’ta Güvercinlik koyunda yangın çıktı yandı. Ardından da yangın olan 
alana şu aşağıdaki üç tane otel konduruldu. Ne Anayasa dinlendi, ne de vicdan? O dönemde Muğla Orman 
Bölge Müdürü kim bugün Orman Genel Müdürlüğünün helikopterine binip, yanan ormanları yukarıdan 
inceleyen AK Parti Antalya Milletvekili. Kuzu kurda, ormanlarımız da bunların rant iştahına emanet edilemez. 

Tüm Zararlar Eksiksiz Giderilmeli 

Kısa dönemde takipçisi olacağımız diğer bir husus. Zararların eksiksiz tazmini. Bu işler öyle, felaketzedelerle 
pazarlık yaparak olmaz. Kim, yangında ne kaybettiyse, tastamam kendilerine geri verilmesi gerekir. Yanan 
bölgelerin demografik yapısının değişmemesi için, Muğla’nın köylerinde ve Toroslarda yaşayan yurttaşlarımızı, 
ata yurtlarında tutabilmek için, her türlü tedbir mutlaka alınmalıdır. Bu dönemde bir çağrımız da 
yurttaşlarımıza… Özellikle Muğla, yerli turistin rağbet gösterdiği bir ilimiz. Yangın nedeniyle otel 
rezervasyonlarında önemli iptaller olduğunu öğreniyoruz. Orada bulunan Belediye Başkanlarımızın da ricası bu; 
artık yardım göndermeyin, ne olur, tatil planlarınızı değiştirmeyin. Otel rezervasyonlarınızı iptal etmeyin. İptal 
ettiklerinizi de yeniden yapın. 

İlk Seçimden Sonra Gerekenleri Biz Yapacağız 

Orta ve uzun dönemdeyse, çok daha zorlu görevler bizi bekliyor. İnşallah ilk seçimden sonra; bunları yapmak da 
bize nasip olacak. Her şeyden önce; iklim değişikliği başta olmak üzere, artan yeni çevresel riskleri de dikkate 
alarak, “Ulusal Orman Yangınlarını Önleme ve Söndürme Master Planını” hemen yapacağız. Ormanlık 
alanlarımızın talan edilmesine asla müsaade etmeyeceğiz. İklim değişikliği, ne yazık ki önümüzdeki yılların en 
büyük sorunlarından biri olacak. Ranta, taşa, betona ve borca dayalı büyüme modelini değiştireceğiz. Yeşil 
Mutabakat’a uyum, Paris İklim Değişikliği Anlaşması’na taraf olma konusunda, gereken siyasi iradeyi 
göstereceğiz... 
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Orman yangınlarında kullanılacak uçan araç envanterini, kamucu bir yaklaşımla oluşturacağız. Uçakların bakım 
ve idame görevini, Türk Hava Kuvvetleri’yle, Türk Hava Kurumu’nun işbirliğine etkili bir işbirliği içinde 
yapmalarına bırakacağız. Bu söndürme filosunda helikopter-uçak dengesiyle, bölgelerin uçan araç dağılımındaki 
dengesine mutlaka dikkat edeceğiz. 

Şatafat İçin 13 Uçak Alırsanız, Yangın Söndürme Uçağına Para Kalmaz 

İklim değişikliğini sadece orman varlığımız için değil, gıda güvenliğimiz içinde çok önemli bir risk olarak 
görüyoruz. Kuraklık, düzensiz yağış ve seller gıda güvenliğimizi tehdit ediyor. Bu sene ciddi bir kuraklıkla karşı 
karşıyayız. Özellikle Doğu, Güneydoğu ve Orta Anadolu’da… Kuraklık nedeniyle Orta Anadolu’da buğday ve arpa 
üretiminde, verim kaybının yüzde 50 den fazla olacağı tahmin ediliyor. Peki, hükümet her yıl artan bu kuraklık 
riskiyle ilgili olarak, bugüne kadar ne yaptı? Şimdi Allah var. 2017’de Kuraklık Yönetimiyle ilgili olarak, beş yıllık 
bir eylem planı hazırlamışlar. Ama o gün bugündür ortada plan var, eylem yok. Ekonomi, sınırlı kaynakları en 
etkin ve verimli şekilde kullanma bilimidir. Bir tercih yaptığınızda, diğer tüm tercihlerden, tüm seçeneklerden 
vazgeçmiş olursunuz. İtibarınız, şatafatınız deyip 13 uçak alırsanız, yangın söndürmek için alınacak uçaklara para 
kalmaz onlardan vazgeçersiniz. Yine sınırlı kaynakları, Talan İstanbul Projesi’ne aktarmaya kalkarsanız, gıda 
güvenliğimiz bakımından son derece önemli olan, sulama projelerinden, oradaki kanallardan vazgeçmek 
zorunda kalırsınız. 

Varsa Yoksa Cukka 

Erdoğan 20 yıldır bu ülkeyi yönetiyor. Ama Güneydoğu Anadolu Projesi bir türlü bitmedi. 2019’da bitecek 
dediler söz verdiler hala bitiremediler. Bu projeye göre, 18 milyon dönüm tarım alanının sulanması 
hedeflenirken, ancak 7 milyon dönüm alan sulanabiliyor. Gerçekleşme, hedefin neredeyse üçte birinde kaldı. 
Konya Ovası Projesi derseniz o da evlere şenlik. Eylem planları, master planlar havalarda uçuşuyor maşallah. 
Ama Konyalı çiftçilerimizin çoğu su bekliyor su. Güney Doğu Bölgemiz, Konya ovamız kuraklıkta kavruluyor. 
Hayatta yaptığımız tercihler, kim olduğumuzu belirler. Hükümetlerin yaptığı tercihlerse, neye, kime, değer ve 
önem verdiğini gösterir. Erdoğan Hükümetlerinin 20 yıldır yaptığı tercihlere bakın. Varsa yoksa cukka, varsa 
yoksa yandaş, varsa yoksa rant, varsa yoksa şatafat. 

Tarım Tefeci Kooperatifleri Hacze Başladı 

Bunlar milleti unuttu, milletin halini görmüyor, milletin sesini duymuyorlar. Eğer milletin sesini duysalardı, 
Tarım Kredi Kooperatifleri, bu pandeminin ortasında, bu kuraklıkta, çiftçilerimizin traktörlerini bağlamaya 
başlamaz, tarlasına haciz göndermezdi. Hacizler Temmuz ayı sonuna kadar ertelendi Temmuz ayı geçti Tarım 
Tefeci Kooperatifleri yine alanda hacizlere başladı. Tekrar söylüyorum, bunlar milletin halini görseydi, çiftçiye 
kanunen verdikleri destekleri tastamam öderlerdi. Bir de üstüne üstlük bu verdikleri eksik desteklerden haksız 
yere de stopaj kesmezlerdi. İşte Danıştay söylüyor haksız yere kesilmiş bu stopajlar. Çiftçilerin yandaşa olan 
elektrik borcunu, çiftçilere ödenecek desteklerden düşmezlerdi. Bu da haksız... 

Nakit Açığında Rekor Üstüne Rekor 

Hükümetin başı, bakanları, AK Parti’nin Grup Başkanvekilleri, “Temmuz ayında ekonomimiz uçacak, Almanya’sı, 
Fransa’sı, Amerika Birleşik Devletleri çatlayacak” diyorlardı. Temmuz’da gördük ki ekonomi uçmadı ama fiyatlar 
uçtu… Hayat pahalılığı, TÜİK’in makyajlı verileriyle bile, dünya rekorları kırdı. En üst sıralara yerleştik 
enflasyonda. Yine geçtiğimiz hafta Hazine Nakit Dengesi açıklandı. Temmuz’da Hazine’nin nakit açıkları da 
uçmuş. Rekorlar kırmış. Temmuz’da Hazine’nin nakit açığı 67,9 milyar lirayla rekor kırdı. Faiz harcamaları hariç 
nakit açığı o da uçmuş. 46,2 milyar lirayla bir başka rekor kırmış. Yine Temmuz’da faiz harcamaları da o da 
uçmuş. 21,7 milyar lirayla yine rekor kırmış. Erdoğan sözde faize karşıydı. Ama faiz lobileri en çok onun 
döneminde abat oldu. 

Merkezi Yönetim Borcunun Yüzde 58’i Dövize Endeksli 

Hazine’nin sadece faiz değil, kur riski de bu dönemde şahlandı. Bugün Merkezi Yönetim Borç Stokunun, yüzde 
58’i dövize endeksli… Kayınpeder-Damat bir oldular, ekonomide işlenmeyecek en büyük günahı işlediler. Kendi 
milletinden bile dolarla, avroyla borç almaya başladılar. Bunların yerliliği, milliliği işte bu kadar… Hazine vergi 
gelirlerini dolarla toplamıyor ki. Ama iç Borç Stokunun yüzde 25’i, yani dörtte biri bugün dövize endeksli. Aynı 
oran bu oran 2017’nin Eylül ayında sıfırdı, sıfır. Bir de bunun üstüne yerel seçimlerde, ekonomide sahte istikrar 
algısı yaratmak için milletin 128 milyar dolarını buharlaştırdılar. Ülkede finansal istikrarsızlığın daniskasını 
yarattılar. 
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Bu Kadar Kibre Pes 

İstikrarın olmadığı ekonomide, kurdaki her oynama, durduk yere, hazine dengelerini alt üst ediyor. Finansal 
istikrarsızlığı daha da katmerli hale getiriyor. Şimdi beyefendi Türkiye Cumhuriyet Merkez Bankası’na, “faiz indir 
sinyali verdim, inşallah anlarlar” diyor. Ne olacak 12 Ağustos’ta faiz indirilmezse, banka verdiğiniz sinyali 
almazsa ne yapacaksınız? Başkanı görevden alacak mısınız? Dünyanın en yüksek 7. faizini vereceksin, dünyanın 
en yüksek enflasyonlarından birine bu ülkeyi, bu milleti mahkum edeceksin, dünyada parasını en hızlı pul eden 
ekonomi yönetimi olacaksın, sonra da “biz finansı iyi yönetiriz” diye, boş boş caka satacaksın. Tablo ortada. Bu 
kadar afra tafraya, bu kibre, bu kendini beğenmişliğe artık pes… 

Milleti Sırtından Hançerliyorlar 

Şimdi bu konuşmayı yapan sözde finans üstadı hızını alamamış. Mülteci almaya, ülkeyi yolgeçen hanına 
çevirmeye devam edeceklerini de söylemiş. Çünkü durumları finans bakımından iyiymiş. Finanstan anladıkları 
sadece para tahsil etmek. Dışarıdan 3-5 milyar avro gelsin de, nasıl gelirse gelsin. Bunun için ülkemizin 
geleceğini çalmaktan. Milletimizi sırtından hançerlemekten çekinmiyorlar. Sınırlarımızın hali ortada… 
Sınırlarımız sınırlıktan çıktı, kevgire döndü. Sınır hani milletin namusuydu? Bu Rus jetini birkaç kilometre 
sınırımızdan içeri girdi diye siz düşürmediniz mi? Gerçi sonra astarı yüzünden pahalıya gelince, işi FETÖ’ye yıkan 
da siz oldunuz. Yetmedi üstüne üstlük bir de Ruslardan özür dilemek için, 2,5 milyar dolar verip hala bir türlü 
kullanamadığınız S-400’leri aldınız. Ama şimdi o sınırlardan Afgan erkeklerinden oluşan taburlar, ellerinde tek 
bir çanta bile olmadan geçiyor, akın akın Türkiye’yi istila ediyor. Hükümet nerede? Ülkeyi kim yönetiyor? 
Taliban ele geçirdiği bölgelerde, tüm hapishaneleri boşaltıyor. Bununla ilgili görüntüler sosyal medyaya 
düşmeye başladı. Yarın öbür gün bu hapishane kaçkınları, bizim şehirlerimize dayandığında ne yapacaksınız? Bu 
millete nasıl hesap vereceksiniz? 

Devlet, Erdoğan’ın Görüşmelerini Bilmiyor 

Daha bir hafta önce, Sarayın iletişim başkanı, “Türkiye kimsenin bekleme odası değil” demişti. Dışişleri 
Bakanlığı; “Yeni bir göç krizine izin verilmeyecek” diye söz veriyordu. Ama şimdi Erdoğan ne diyor? “Mültecileri 
almaya devam edeceğiz” diyor. Devletin kurumları başka konuşuyor, Erdoğan Başka konuşuyor. Anlaşıldı ki 
Devlet, Erdoğan’ın kapalı kapılar ardında, ABD ile ne görüştüğünü bilmiyor. Konuşulanları bir tek Erdoğan 
biliyor. Bir de, devlet teamüllerine aykırı olarak, toplantıya alınan Kavakçı’nın kızı… 

Bu Çirkin Becayişi Millet Kabul Etmez 

Anlaşılan Erdoğan ABD ile bir olmuş, Türkiye’ye kontrolsüz göçmen akınını kabul etmiş teşvik ediyor. Amerika’sı, 
Almanya’sı, Avusturya’sı, Belçika’sı Erdoğan’ın sırtını okşasın, parayı versin yeter. Varsın ülkemiz işgal edilsin… 
Türkiye Avrupa’nın mülteci gettosuna dönüşsün. Bu arada sınırlarımız kevgire dönmüş Milli Savunma Bakanı 
çıkıyor, “Kabil Havalimanı’nın işletmesiyle ilgili görüşmeler sürüyor” diyor. Hayrola Mehmetçik ne zamandan 
beri, başkalarının havalimanlarını işletir oldu? Sayın Akar, bu millet Mehmetçiğine bugün sınırda ihtiyaç 
duyuyor. Siz gitmişsiniz Kabil’de, egemen güçlerin taşeronluğuna soyunmuşsunuz. Gürbüz, genç Afgan erkekleri 
kaçıp, İstanbul’a gelecek, benim Mehmetçiğim Afganistan havalimanlarını savunmak için Kabil’e gidecek. Bu 
çirkin becayişi, bu millet içine sindirmez. Burası Türkiye Cumhuriyeti… Kendinize gelin. 

Parayı Biz Verelim, Sığınmacılara Avrupa Baksın 

Uyardık, uyarıyoruz… Ülkemizde gayrı resmî rakamlarla 5 milyon Suriyeli var. Bir de bunun üstüne yüzbinlerce 
Afgan gelirse, açık söylüyorum bu terazi bu sıkleti çekmez… Madem bu ülke güçlü bir ülke, madem siz bu işin 
finansmanını iyi biliyorsunuz, o zaman yapacağınız bellidir. 3-5 milyar avroyu biz Avrupalılara verelim. 
Milyonlarca Suriyeliyi, Afganlıyı oraya gönderelim. Bizde ülkemizin demografik yapısının, sosyal dengelerinin 
çok büyük bir tehditten kurtulmasını sağlayalım. Türkiye ekonomisi düşük teknoloji, düşük gelir tuzağına takılıp 
kalmasın. Çocuklarımızın, torunlarımızın geleceği kurtulsun. 

Bahçeli’den Gık Çıkmıyor 

Sabah akşam, beka diyen Sayın Bahçeli’ye de sormak istiyoruz. Ortağınız Türkiye’nin en önemli beka 
meselesinde, milletimizi sırtından hançerliyor. Ama sizden gık çıkmıyor. Bu içinize siniyor mu? Buna sessiz 
kalmak, suça iştiraktir. Bugün buna sessiz kalan, yarın dönüp bu millete ben milliyetçiyim diyemez. Çok açık 
söylüyorum. Bu meselede herkes yaptıkları kadar, yapmadıklarından da sorumludur. Millet kendisine ihanet 
edenleri ve işbirlikçilerini sandıkta paket yapıp, tarihin tozlu sayfalarına göndermeyi çok iyi bilir. 
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Aşılamada Geride Kaldık 

Türkiye bir yandan orman yangınlarıyla, diğer yanda kontrolsüz göç dalgasıyla sarsılırken, bir başka sinsi 
düşman, Kovid-19 salgını, toplumsal sağlığımızı tehdit etmeye devam ediyor. Vaka sayılarında yeniden dünyada 
ilk 10 ülke arasına girdik. Günlük vaka sayılarında Mayıs başına, günlük vefat sayılarında Haziran başına 
döndük… Günlük vefat sayıları 100’ün üzerine çıktı. Dün itibariyle iki doz aşısını olan yurttaşlarımızın sayısı, 29 
milyondu. Bu, toplam nüfusun yüzde 35’i civarında… Toplumsal bağışıklık kazanmak için, nüfusun yüzde 70’inin 
aşılanması gerekiyor. Yani neredeyiz? Hedefin ancak yarısındayız. Oysa aşısı tamamlananların nüfusa oranı, 
Amerika Birleşik Devletleri’nde yüzde 50, Yunanistan’da yüzde 51, Almanya’da yüzde 54, İtalya’da yüzde 55, 
İsrail’de yüzde 62. Bu rakamlar aşılamada geride kaldığımızı açık seçik ortaya koyuyor. 

Bir Eğitim Dönemini Daha Kaybedemeyiz 

Bir ay sonra okullar açılacak. Okullar açılmadan önce geçtiğimiz hafta Milli Eğitim Bakanı istifa etti gitti. Bakan 
değişti. Giden Milli Eğitim Bakanı neden istifa etti, neyi yaptı, neyi eksik bıraktı veya neler ona yaptırılmadı, 
neden ayrıldı? Gelen Bakan hem bunu, hem de bu eksiklerin giderilmesi için neler yapacağını açıklamalıdır. 
Bakın şunu söyleyeyim, Türkiye bu salgın döneminde, okullarını en uzun süre kapalı tutan ülkelerden biri oldu. 
Türkiye’nin bu eğitim dönemini de kaybetme lüksü artık yok. Aksi halde kayıp kuşak riski daha da artacak. Bu 
nedenle okullardaki öğretmen ve personelin aşılanmasında bir sıkıntı varsa, bunlar mutlaka ve ivedilikle 
giderilmelidir. Velilerimiz, yeni atanan Milli Eğitim Bakanından bu konularda açıklama bekliyor. 

Dünya Salgın Verilerimize Kuşkuyla Bakıyor 

Salgın yeni varyantlarla, başka ülkelerde de hız kazanmış görünüyor. Bu nedenle ülkeler arasında, veri paylaşımı 
konusunda şeffaflığa ihtiyaç var. Suudi Arabistan dün, umre vazifesini yerine getirmek isteyen vatandaşlarımızı 
ülkesine kabul etmeyeceğini açıkladı. İngiltere ise Türkiye’yi kırmızı listede tutmaya devam ediyor. Gerekçe, 
yine bir beceriksizlik dünya standartlarında veri paylaşımı yapılmaması... Sağlık Bakanı bu konuda sabıkalı… 
“Vaka” dediler, “hasta” dediler. Rakamları kararttılar. TÜİK 2020 Ölüm ve Ölüm Nedeni istatistiklerini hala 
yayımlamadı. Anlaşılan vefat sayılarında mızrağı bir türlü çuvala sığdıramıyorlar. Şimdi tüm dünya artık salgın 
verilerimizi kuşkuyla değerlendiriyor. Hep söylüyorum. Güven ruh gibidir. Terk ettiği bedene bir daha asla geri 
dönmez. Artık Sağlık Bakanına da, Erdoğan Şahsım Hükümeti’ne de güven kalmamıştır. 

Kuzu İddiaları Hakkında Yürekli Bir Savcı Aranıyor 

Güven demişken, hafta sonu Sarayın danışmanı müteveffa Burhan Kuzu hakkında televizyonlarda, bazı ciddi 
iddialar yeniden gündeme geldi. Bunlar yenilir, yutulur cinsten iddialar değil. Bu konu hakkında şahitler de 
ortada. Burhan Kuzu kimin üzerinden, kimin aracılığıyla iş takip etmiş Burhan Kuzu’nun danışmanı çıktı bunları 
açıkladı. Şimdi yürekli bir savcı bekliyoruz. Yürekli bir savcı bekliyoruz ki, bu danışmanın ifadesine başvursun bu 
olayları aydınlatsın. 

Millet İçin Yapabilecekleri Tek Şey Sandığı Getirmek 

Hep söylüyoruz artık yapılması gereken, yönetimdeki çürümüşlüğe son vermektir. “Yeni Kurallarla”, “Yeni 
Kurumlarla”, “Yeni Kadrolarla” ülkenin ufkunu açmaktır. Bugün milletin hakemliğine gitmeye ihtiyaç en üst 
seviyededir. Bu saatten sonra Erdoğan Şahsım Hükümetinin, millet için yapabileceği tek iyilik sandığı 
getirmektir. Milletimiz 3 yıl boyunca herkesi izlemiştir. Bu hükümetin notunu da vermiştir. Şimdi milleti hayal 
kırıklığına uğratan Erdoğan Hükümetine tasdiknamesini verme sırası gelmiştir. 

  


